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ZAMOLČANA NEVARNOST NA SLOVENSKEM NEBU: MIGI PRIHAJAJO *
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JVIAGNETOGRAM: KAPELICA NA KREDARICI JE ČRNA GRANJA str. 9

RAMPA NA BOŽJI POTI
FOTOREPORTAŽA

KRAU
NA
GORI
Kako so Laščani po pet
desetih letih na Hum po
novno spravili Kristusa 
Kralja na križu STR, 24

EKSKLUZIVNI 
INTERVJU: IVAN 
ANDABAK

DVA
SEM
UBIL!

STR. lO

Trgovsko podjetje d.o.o. UGODNO:
VILIČARJIms
IN REZERVNI DELI
Delovni čas od 7.00 
do 15.00
ob sobotah - zaprto

Dobojska 16 (Hudinja),
Celje 
tel.:
tel: (063) 38-011 
tel.-fax.: (063) 31-193

/////////////////////////////////MM/>'////////////////SZrZc

Se priporočamo!

ŠOKANTNO ODKRITJE: SLOVENIJA NASTAVLJA ŠE DRUGO LICE str. 3

PLAČUJEMO AGRESORJE
STARČKI OSAMUENI HIRAJO NA KOZJANSKEM STR. is

NJIVO DAM ZA VARSTVO

Ugodno:
ZASTOPSTVO 

______ ZA AMORTIZERJE MONROE
Čuprijska 9, Celje, tel: (063) 24-025, 24-303 
PRAVA TRGOVINA ZA VAŠ AVTO

SALON 
POHIŠTVA
Ulica XIV. divizije 14,
63000 CELJE, 
tel. (063) 24-413 
fax (063) 26-820

AKCIJSKA PRODAJA KUHINJ - v mesecu 
novembru popusti do 30% pri plačilu 
z gotovino.
AKCIJSKA PRODAJA SPALNIC
OSTALO POHIŠTVO PO ZELO UGODNIH CENAH

PRVO LETO NOVE DOBE: SLOVENIJA JE ZMAGALA V ENI VOJNI -Ml V VSEH



NOVA W DOBA 13. november STRAN 2

HUDIČAR1JE

Orožni list 
za televizijce

Na odprtem morju nekje pri Kanarskih otokih se je te 
dni končalo življenje za Roberta Maxwella, lastnika po 
vsem svetu razpredenega informativnega imperija, ki se 
z njim lahko meri samo še tisti, kakršnega ima v rokah 
Avstralec Rupert Murdoch. Novica je vzbudila izjemno 
pozornost in tudi že tedaj, ko je Masvrell živel, se je o njem 
slišalo izjemno mnogo, pa čeprav ni sodil v najožji krog 
najbogatejših ljudi na zemeljski krogli. Lastnik verige zna
nih (in manj znanih) medijev po svetu je bil, tako kot 
Murdoch, ena od osrednjih planetarnih medijskih zvezd.

Prav zato, ker je imel v rokah — medije. Ža ljudi, ki se 
gredo lova v nepreglednih džunglah poslovnosti, je tip 
lastnine, kakršna je uveljavila Maxwella, še posebej mika
ven, čeprav nikakor enostaven plen. Če jim namreč uspe, 
v svojih rokah ne osredotočijo samo izredno donosnih 
virov bogatenja, marveč še izjemno moč, veliko večjo od 
tiste, ki jo zagotavlja že golo bogastvo. Zlasti še, če sodijo 
k imperijem tipa Maxwell ali Murdoch televizijske hiše kot 
trenutno (in verjetno še lep čas) po informativni vplivnosti 
kronski mehanizem MacLuhanove galaksije, ki je svet 
spremenil v dobro (še predobro) pregledno vas.

Ve se, da je artikulirana informacija stara kot človeštvo 
in da je tisti, ki je njeni posesti ali pa (je ima) več in boljše 
kakovosti od drugih, (ima) v rokah tudi največ moči. ' 
O logističnih in operativnih zmožnostih nekdanje JLA si 
lahko mislimo karkoli, ne moremo pa ji oporekati, da se 
tega dejstva ni zavedala, zato je med vojno v Sloveniji 
najprej (ali skoraj najprej, ker tako zmedena armada se 
tudi informacije kot ključnega orožja v svoji topoumnosti 
ni docela zavedala) usekala po TV oddajnikih, kar je 
kasneje ponovila tudi na Hrvaškem. Tiskarn se ni lotila, 
ker so te preveč raztresene na okrog, ker se jih da nadome
stiti z zelo preprosto tehniko in ker nenazadnje časniki 
kljub vsej svoji moči zavoljo tehnološke drugačnosti 
(počasnosti in omejenem dosegu svojih informacij) še zda
leč niso tisto, kot je televizija.

Gotovo je, da bodo nekoč v prihodnosti, ko se bo vojna 
zvezd preselila z monitorjev po lokalih in domovih v pravo 
nebo, TV sateliti, ki jih obvladuje sovražnik, med prvimi 
tarčami generalov, če si bodo ti hoteli obetati ugoden izzid 
vojne za svojo stran. Pravzaprav je tako, da bi zavoljo 
neslutene moči televizije njeni novinarji (še bolj pa ti, ki 
s svojim vplivom, bodisi lastništvom, bodisi političnim ali 
kakšnim drugim) morali imeti orožni list. Kajti, televizija ni 
samo naj učinkovitejši informator med vsemi informatorji, 
marveč tudi najučinkovitejši ubijalec med vsemi ubijalci.

S tem nočem trditi, da TV kamere ciljajo v svoje gledalce 
z nekakšnimi avtomati ali vebeeri, a so vendar oko, ki seže 
v sleherno, čeprav še tako bedno naselbinsko celico in 
gleda uboge človeške pare s svojim neizprosnim očesom, 
čeprav ti v resnici mislijo, da oni gledajo televizijski pro
gram, ko zrejo v neskončno veliko premikajočih se in med 
seboj kombinirajočih čarobnih svetlobnih pičic na ekranu. 
Ko gre za ustvarjanje psihoze agresivnosti in kasneje prave 
vojne psihoze, kot se to že leta — denimo — dogaja na 
beograjski in njej sestrskih televizijah, je ta skoraj dobese
den, malone neposreden ubijalec. S svojo manipulacijo 
prek medijev, največ televizijskega, je lobi, ki je začel in 
vodi sedanjo vojno, ljudi po Srbiji in njenih jugoenklavah 
napumpal do te mere, da je nastalo psihološko ozadje, 
primemo za začetek in delovanje množične morije ter 
uničevanje. Prav takšno vlogo dandanes z neverjetno dizaj- 
nersko in montažersko domišljijo igra tudi HTV, čeprav 
v obrambni vlogi.

Slovenska televizija, točneje. Televizija Slovenija, je 
nalogo, kakršno ima dandanes HTV, opravila že med 
»našo« vojno, pri čemer je bil glavna zvezda nepozabni 
nam minister Kacin. Toda prav zato, ker se novodobna 
Slovenija in še posebej njeni novodobni lastniki oziroma 
solastniki (ali kandidati za tak častivreden položaj) zave
dajo vsemogočnosti televizijskega Velikega brata, se po 
letu in pol dni dolgem segrevanju sedaj resnično obeta, da 
se bo razplamtela še prava pravcata vojna v sami TV 
Sloveniji. Točneje, se že je. Kost, ki jo je zalučala najlepša 
in najboljša Slovenka Ljerka Bizilj naravnost v zobovje 
vesoljne Slovenije, so že (zaenkrat predvsem še mediji, 
samo televizijski, za katerega pravzaprav gre, še ne) začeli 
dodobra glodati, v kratkem pa lahko pričakujemo, da se bo 
začela tudi v resnici lomiti. Spričo tega deželi grozi prava 
ekološka katastrofa, zakaj toliko odplak, ki so se z leti 
nabrale v osrednji TV hiši in so v demokratičnih časih 
narasle do te mere, da so začele nenadzirano brizgati 
v okolje, v tej alpsko-vinogradniški idili pač še ne.

Maxwell je že vedal, kaj je počel. Pri Novi dobi za njim 
še prav posebej žalujemo, ker je bil tik pred tem, da nas 
kupi. Toda tolažimo se, da je Murdoch vendar še pri 
življenju. Če ne on, pa bo kaj storil vsaj kdo od domačih 
Maxwel-Murdochov v podobi rdečih, črnih, žoltih, zelenih 
ali kdorkoli že, ki vztrajno trka na naša vrata, pa čeprav mi 
nismo nobena potencialna megasila tipa TV. Zvankljanje 
orožja, ki so ga minulo obdobje dodobra brusili in čistili 
domači gvelfi in gibelini, boreč se za ta medij, pa je že 
razločno slišati in ga še bo.

Braco Zavrnik

MED NAMI

Leto dni nove dobe
Kdo leze v rit novi oblasti?
Listina, ki je niso podpisali
Novinarji v Evropo, Tudman pa v Narodni dom

KOROŠEC O ADMIRALU JA:.,, j;,

HITLERJUGEND 
STANE BROVET

PROSTITUCIJI SE SPET OBETA RAZCVET

SI \ I) KI.

TORTICE
MATI JE OPOZORILA POLICUO TRAGEDIJE: DR. ALOJZ MEDVED:

»Zlomljena s aStUJUVNO: UPRAVITELJ IGOR TRILLER RAZKRIVA: 
v obupu in sc / <+ Q
Hrastovca pr: i T, o,
»Vedela sem 
to, ne verjam 
Verjamem, d 
črpalkah, ne 
hladnokrvni r 
z naslovom N 
ARABEC.

Grenke MRTEV TIC 
NE MORE STATI

JE BRCNIL 
MINISTRA

fEMEfOVI
^^p^j^detomorke

PeterltELAN ipadel Rupla
EKSKLUZIVNO: IZBRUHI OČITKOV ZA ZAPRTIMI VRATI SLOVENSKE VLADE NE OBETAJO NIČ DOBREGA

POMAGAJ KUČANU TRIPER NA S 
KIRURGIJI p

RAZEN STARŠEV JIM NE POMAGA NIHČE

KAKO REŠITI SINA
EKSKLUZIVNI INTERVJU Z V. ŠEŠLJEM

VSE BOMO POBILI
POSLANEC MILAN AKSENTIJEVIČ: NASPROTNIK ZA SPOŠTOVATI

Mrtva legenda 
pri živem telesu

KAM JE ŠEL DENAR ZA POPLAVLJENCE , H

Bogatašema niso 
dali odškodnine

SESTRE NUKLEARNEGA ODDELKA PROTESTIRAJO

Za vselej brez otroka?
Krvavi konec laškega mesarja

NOVAvDODA

Glavni urednik: Janez Sever 
Odgovorni urednik: Brane Piano 

Pomočnik odgovornega urednika: Peter Tomaž Dobrila 
Uredniki: Marjana Arnšek (kronika), Jana Štrlekar (repor
taža), Anton Koritnik (svobodne aktivnosti), Braco Zavrnik 

(mediji), LucaS (fotografija)
Tehnični urednik: Janez Herle 

Trženje: Nives Seničar, Ines Paradižnik, Šarita Crnac, 
Matevž Cene (prodaja), Suzana Bober (tajnica). 

Izdaja Preše d.o.o., direktor: Janez Sever, namestnik 
Brane Piano, pomočnica direktorja Valerija Glavač, tiska 
Družbeno podjetje Delo - Tisk časopisov in revij, p.o. 
Naslov uredništva: Celje - knežje mesto, Aškerčeva 15, 
tel. (063) 27-606, 25-331, fax (063) 25-849. Dopisništvo 
Koper, Cankarjeva 9 a, tel. (066) 21-533, fax (66) 51-702, p. 
p 311. Cena 35 SLT, mesečna naročnina 120 SLI. Žiro 
račun pri celjski SDK št. 50700-603-31455. Oproščeno pro
metnega davka po pristojnem sklepu republiškega sekre
tariata za informiranje. Izhaja ob sredah. Rokopisov ne 
vračamo.

<^MBCT0b|>

INDUSTRIJSKA PRODAJALNA
Zidanškova 27, Celje

To je tr^ov ina z najccnejšim ženskim in 
moškim perilom, največjo izbiro bodv-ev, 

pižam, spalnih sraje, halj, svilenih no^avie in 
najveejo izbiro uv oženih ženskih in moških 

kopalk

Pridite in sc prepričajte!
UVALA ZA ZAUPANJE

Dne 14. oktobra 1991 je minilo leto dni, odkar smo 
svečano pokopali teharske žrtve. Grobišče še vedno, 
tudi v samostojni Sloveniji, skrunimo z odpadki. Do
klej?
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Plače za
Rrpublilra Sloveni j« 
MINISTRSTVO Zft DELO 
Ljubljana, Levstikova ID

6fct?v. :
Datum: 2.0.1991

REPUBLIŠKI ZAVOD ZA ZAPOSLOVANJE 

Ljubljana

dopl.G

agresorje
»Človek, kateremu sem med vojno v Sloveniji komaj preprečil, 

da ni razstrelil tovornjakov, ki so bili postavljeni v barikadi pred 
vojašnico in je izstopil iz JA šele štirinajstega oktobra, je pred 
kratkim uveljavil pravico do denarnega nadomestila med brezpo
selnostjo. Republika Slovenija bo torej z denarno pomočjo 
nagradila človeka, ki seje med vojno sovražno obnašal do nje in 
njenih prebivalcev,« trdi Iztok Selič, bivši oficir JA, ki je drugi 
dan vojne s tovariši prebegnil k TO.

Zakon mu to omogoča in zdaj 
ga bo Republika Slovenija bo
gato nagradila in mu prve tri 
mesece plačevala po 18.414,30 
tolarja in kasneje po 15.783,70 
tolarja mesečno. Podporočnik 
Čagalj je odločbo že dobil.«

»Vse je v skladu 
z zakonom«

Andrej Frančeškin, vodja 
novogoriške enote republiške
ga zavoda za zaposlovanje je 
mnenja, da je mnoge nejasnosti

in ogorčenost občanov povzro
čilo tudi mestoma netočno po
ročanje v medijih: »Jamčim, da 
so vse odločbe, ki jih je naš 
zavod izdal, popolnoma v skla
du z navodili, ki smo jih dobili 
z Republiškega ministrstva za 
delo. Denarna nadomestila 
med brezposelnostjo, ki jih do
bivajo do 25. 10. demobilizira
ni oficirji JA, bodo vnesena 
v delitveno bilanco. Višina na
domestila se izračunava po či
nih, ki so jih oficirji imeli v JA. 
Te stopnje se primerjajo s čini 
častnikov TO in na osnovi tega 
se izračunavajo zneski. Za čin 
poročnika JA znaša denarno 
nadomestilo med brezposel
nostjo bruto 18.414,30 tolar
jev. Vse je v skladu z zakonom 
in dogovorom med obrambnim 
ministrstvom in ministrstvom 
za delo.«

Razstrelivo in molotovke
Iztok Selič in Matjaž Česnik

sta le dva izmed mnogih oficir
jev JA, ki so po začetku sovraž
nosti v Sloveniji pobegnili iz JA 
in se priključili TO. Danes sta 
zaposlena v TO, vendar njun 
socialni status še danes ni for
malno urejen, saj so prav ofi
cirji, ki danes dobivajo ali pa so 
vložili prošnje za denarna na
domestila, po vojni uničili vse 
dokumente pobeglih oficirjev, 
med njimi tudi delovne knjiži-
Srpui!:!:* Siorssij«

1 it: MkrsUi-Ut t» žito
kfjsliski zaves ta lapjsi-ovaiijs . .
EROTft usta MMCA • v ■' ......... '
St9V! - --M344/1-91 •-li-išt- ---- -- .............................
Dstuč: 25.15.1991 . ----- .......
Klr.mat: 87636777339 
6511 s 1334945381953
Ns podlogi 45. člena Žeton* o“ ziposiovjnjij in lavjrovnju i* prUsn dretpaj-lnosti (ilr. 1. BS !t. 5/91) tar na lifitavo zava
rovanca fiflSAU JOŽO, izdaja Bapubličti zavod d* zaposlovanj«, Enota KOVA 8GKICA 

“ - ■ DDL G 5 Bi
■ ' - : -0 PKIIKS.U1I PRStSCE M CEKAS5E8A HADOŠSTILS KE3 3BEZP0SELN0STJ0

1. Zavarovanec SA6ALJ JBIG, roj. 13.34.1943, po poklicu OFICiR JLA, ftimijci 8RE3CS31ČEV4 12,
■ '45223 TCUIIK, tna pravico do denarnega nadcaastila sed brezpodislnostjo v viilni =13.414,33 din prve tri 

•esece in za naslednja aesace v vijisi *I5.733,75 din »asično.
2. Poleg denarnega nadaaestila pripada zavarovancu če denarni dodatst za 3 druJinsilb {lanov, Iti jili pnetivlja, v višini

=3,33 din.aesečna..,.............. .. ... __ . ___  _________ _
3: Denarno nadoaestilo z denarnii dodattca m Izplačuje od 15.13.1991 dofciar ne nastopi eden od razlogov iz 32, člena zatone 

vendar najdlje za dnOo 4 aeeerev in 3 dni, to je do 14.34.1992 .
Odločba, po kateri bivši podporočnik Čagalj mesečno prejema več kot 18.000 tolarjev. Za njega 
Selič trdi, daje hotel brez povoda razstreliti barikado.

ce, osebne dokumente in osta
lo. Toda uničenje dokumentov 
očitno ne predstavlja glavnega 
vzroka vznemirjenosti bivših 
oficirjev. Bolj kot to jih motijo 
stvari, ki sojih videli in doživeli 
v vojašnicah. Vznemirja jih, da 
so nekateri izmed oficirjev de
ležni visokih denarnih nadome
stil, čeprav so se pred vojno, 
med njo pa tudi kasneje sovraž
no obnašali do slovenskih ofi
cirjev in njihovih družin, jim 
grozili, med vojno pa počeli 
stvari, za katere bi si zaslužili 
vse kaj drugega kot denarno 
nadomestilo. Iztok Selič pripo
veduje: »Prvi dan vojne vojaš
nica še ni bila blokirana, pač pa 
so pred izhode postavili barika
de. Komandant vojašnice, Mir
ko Nikolač je bil pijan kot čep. 
zamenjevala sta ga zastavnik 
Slobodan Veličkovič in kape
tan Mišo Markovič, ki sta odšla 
na občino napovedat vojno tol
minskemu županu. Poročnik 
Damir Stojkovič in podporoč
nik Jožo Čagalj sta hotela kar 
razstreliti tovornjake pred vo
jašnico. Ker na komandi nista 
dobila dovoljenja pa tudi raz
streliva ne, je Stojkovič sam 
izdelal nekaj molotovk, ki jih je 
hotel vreči na tovornjake. To 
sem mu komaj preprečil. Po 
vojni v Sloveniji je odšel na 
Hrvaško in odnesel vse doku
mente pobeglih oficirjev ter jih 
verjetno uničil. Ta človek je 
pred kratkim vložil prošnjo za 
pravico do denarnega nadome
stila med brezposelnostjo, saj 
je izstopil iz JA še pred koncem 
moratorija in se vrnil v Tolmin.

V času vojaftlc.lh akcij JLA v Rwpul>liki Slovpnijj. jt* na 
podlagi ustavnega zakona sa izvedbo temeljne ustavne listine 
o samotojnosti in neoctvjsnosti Republike Slovenijo ter na 
podlagi poziva slovenskih organov iz sluftb« JLA izstopilo 
določeno fttevilo aktivnih vojačkih oseb, vojakov po pogodili 
in civilnih oaob v službi JLA.
Za vse te osebe, v skladu z JVi. členom ustavnega zakona, 
varujejo statusne, socialne in druge pravice. Tako se za vso 
to osebo glede delovno pravnega statusa zagotavlja prevzem v 
Ministrstvo za obrambo, kar pomeni, da se njihov delovno 
pravni status nadaljuje in prehodno ureja v tem ministrstvu. 
Osebe, ki niso ravnale v skladu z omenjenim zakonom, zato ne 
morejo pridobiti oziroma nimajo varovane statusne, socialne 
in drugo pravico, kar pomeni, da pridob**o status 
brezposelne osebe brez pravice do denarnega nadomestila.

7. sprejemom Brionske deklaracije, s katero se jo z« določeno 
obdobje "zamrznilo” nadaljnje uresničevanje samostojnosti in 
suverenosti ter s tem v zvezi tudi ustavnega zakona, ter
ski epov Predsedstva SFRJ je bilo omogočeno aktivnim vojaškim 
osebam, vojakom po pogodbi ter civilnim osebam v službi JLA, 
slovenske narodnosti ter pripadnikom drugih narodov in
riOTi-mrltm*«!-A . |< A Amsto r>6-obAw»J. J tun o 7 a>in 1 4u Republike
Slovenije, da zapustijo službovanje v JLA, in strpr od 
i7.7.1991 dalje. Menimo, da so. omenjene osebo pridobile 
status brezposelne osebe z vsemi pravicami, ki izhajajo iz 
Zakona o zaposlovanju in zavarovanju za primor 
brezposelnosti, torej tudi pravico do denarnega nadomestila. 
Kot osnova za odmero dennrrv-ua nadomestila se upufttuva 
vitVina osebnega, dohodka. dhl tu'enega ;:a aktivne vojafrke 
osebo, vojake po pogodil i in t ivj. Im: osebe v službi JLA, 
opredeljena s strani Ministrstva za obrambo na podlagi 
ustavnega zakona.

Jožica Puhar, ministrica za de
lo: »Nihče ni razmišljal, da je 
petindvajseti oktober že 
mimo.«

Frančeškin tudi zavrača očit
ke, da naj bi nekateri oficirji 
pravice do nadomestil uveljav
ljali preko osebnih zvez: »Jam
čim tudi, da nihče ni nikomur 
priskrbel ničesar, kar mu ne bi 
pripadalo. Če se je kje zgodilo 
kaj takega, potem je to koru
pcija. Za pridobitev pravice do 
denarnega nadomestila so bivši 
oficirji morali priložiti delovno 
knjižico in odpustnico iz JA. 
Razummljivo je, da so ljudje 
vznemirjeni, toda naš zavod le 
izvaja navodila in zakone.«

Presenečeno ministrstvo
Ministrstvi za delo in obram

bo sta sklenili dogovor, po ka
terem bo zagotovljena socialna 
varnost bivših oficirjev JA, ki 
so se demobilizirali do izteka 
moratorija, torej tudi tistih ofi-

i u i | r R i

Navodilo ministrstva za delo, po katerem zavodi za delo dodelju
jejo pravice do prejemanja denarnega nadomestila oficirjem, ki 
so iz JLA izstopili do 25. 10.

cirjev, ki so JA zapustili po voj
ni. Ministrica Jožica Puhar me
ni, da nepravilnosti ni: »Navo
dilo, ki smo ga izdali, določa, 
v kakšnih primerih in kako se 
uveljavlja pravica do denarnih 
nadomestil bivšim oficirjem 
JA. Navodilo je bilo izdelano 
na podlagi obstoječe zakono
daje in ustavnega zakona, tako 
da ne moremo govoriti o kakš

nih nezakonitih poslih. Res pa 
je, da pri izdelavi navodila ni
smo dovolj upoštevali, kakšne 
bodo razmere po izteku mora
torija, zato so nas novonastale 
situacije presenetile. V praksi 
se zdaj pojavljajo različni pri
meri, ki jih sproti razgrajuje
mo, le s časom smo v zamiku.«

Na ministrstvu tudi nimajo 
točnega podatka o skupnem 
številu vseh bivših oficirjev JA, 
ki so uveljavili pravico do de
narnega nadomestila med brez
poselnostjo. V novogoriški re
giji je teh upravičencev sede
minšestdeset.

Nagrada za sovraštvo

Iztok Selič, ki je v decembru 
1990 samoiniciativno vrnil del 
zaplenjenega orožja tolminske 
TO, sodeloval z Ivanom Boršt- 
nerjem in po pogovoru z njim 
tudi organiziral beg slovenskih 
oficirjev iz tolminske vojašnice, 
se počuti prevaranega. Ljudje, 
ki so se sovražno obnašali do 
Republike Slovenije, zdaj do
bivajo lepe prejemke. Med 
profesionalno lojalnostjo in sle
pim sovraštvom je velika razli
ka. Selič ve, v katero skupino 
sodijo grožnje tipa: »Treba je 
pobiti sve slovenske izdajice« 
in »Ima još dva komada za 
nas«. Slednja naj bi se nanašala 
na ženo in otroka. Ne more 
tudi razumeti, da so se pri TO 
lahko zaposlili isti ljudje, ki so 
za pobeglimi slovenskimi ofi
cirji izdajali tiralice in sprožali 
disciplinske postopke proti 
njim. Trdi, da ne gre za nika
kršno maščevanje, temveč za 
iskanje pravice. Ljudje, ki so si 
lepo postiljali v JA, so se hitro 
znašli tudi v novih razmerah. 
»Na čigav račun?« se sprašuje 
Selič.

Adriano Ferrari 
Foto Lucas
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Borza za 
zaščito 
občanov pred 
policijo
Sporočilo za javnost št. 1

Dne, 6. oktobra 1991 je dela
vec mariborske Uprave za notra
nje zadeve brez pooblastila vsto
pil v stanovanje g. Edvarda Petri
ča, začasno stanujočega na Bet- 
navski cesti 126 a.

V stanovanje je vstopil sam in 
v času odsotnosti g. Edvarda Pe
triča. G. Tereziji Vesnaver, last
nici stanovanja, je sicer pokazal 
službeno izkaznico, s tem pa jo je 
navedel na to, da mu je neupravi
čeno omogočila vstop v začasno 
bivališče g. Edvarda Petriča. Iz 
stanovanja omenjenega je nepo
oblaščeno odnesel dve prenosni 
radijski postaji in devet različnih 
barvnih fotografij. Lastnici sta
novanja ni izdal nobenega potr
dila o vstopu v bivališče g. Ed
varda Petriča, enako tudi ne 
o odvzetih predmetih.

Naslednjega dne je delavec 
mariborske Uprave za notranje 
zadeve opravil informativni po
govor z g. Edvardom Petričem. 
Ob tem je izjavil, da mu bo odv
zete predmete vrnil, če mu bo 
lahko z ustreznimi potrdili doka
zal poreklo predmetov, ki mu jih 
je odvzel.

Borza za zaščito občanov pred 
policijo v tem primeru ocenjuje, 
da je delavec mariborske Uprave 
za notranje zadeve očitno in gro
bo kršil predpise, ki urejajo po
stopke v takšnih primerih. Po na
šem so bili s takšnim dejanjem 
načeti temeljni elementi vsake 
pravne države in predlagamo jav
nemu tožilstvu v Mariboru, da za 
ta primer uvede ustrezno prei
skavo.

Celotna dokumentacija o tem 
primeru bo objavljena v drugi 
številki Biltena Borze za zaščito 
občanov pred policijo, ki bo izšel 
v okviru časopisa Vohun IS. no
vembra 1991.

Sporočilo za javnost št. 2
V času obstoja Borze za zašči

to občanov pred policijo smo 
spoznali, da je večina občanov, 
ki se je obrnila na nas, zrevoltira- 
na nad spoznanjem, da so lahko 
predmet postopkov delavcev po
licije, da pa potem o tem ne dobi
jo na vpogled zapisnika o oprav
ljenem zaslišanju ali informativ
nem pogovoru. S tem jim ni 
omogočena ustrezna priprava, 
enako tudi njihovim pravnim za
stopnikom, na morebitne nadalj
nje postopke organov Uprave za 
notranje zadeve ali drugih insti
tucij policije. Prav tako občani, 
ki so se obrnili na nas, ugotavlja
jo, da zapisniki o opravljenih za
slišanjih ali informativnih pogo
vorih, često niso dejanski odraz 
tega kako je zaslišanje ali infor
mativni pogovor potekal.

Borza za zaščito občanov pred 
policijo ocenjuje, da bi bilo po
trebno na podlagi interesov za 
učinkovito pravno državo 
v ustreznih organih in zakonodaj
nih telesih R Slovenije čimprej 
oblikovati predloge preobrazbe 
predpisov, ki urejajo delo orga
nov za notranje zadeve. Tako bi 
naj bilo opredeljeno, da se mora 
slehernemu občanu takoj po 
opravljenih informativnih pogo
vorih ali zaslišanjih, izročiti en 
izvod zapisnika o le-teh. To bi 
občanom, ki so bili v njih udele
ženci, omogočilo ustrezno pri
pravo za nadaljnje morebitne po
stopke in obrambo osebnih pra
vic. Vse to bi bilo v prid krepitve 
pravnega reda in pravne države.

Razlogi in gradiva, ki so Borzo 
za zaščito občanov pred policijo 
pripravili na to sporočilo, bodo 
objavljeni v drugi številki Biltena 
Borze za zaščito občanov pred 
policijo, ki bo objavljen v okviru 
časopisa Vohun 15. novembra 
1991.
Sporočilo za javnost št. 3

Borza za zaščito občanov pred 
policijo zgrožena ugotavlja, da so 
se v mladi slovenski državi izred
no razbohotile institucije repre

berk pri Prevaljah, Pa, je umrla 
železarna konec stoletja, kot 
umira železarna Ravne, po kateri 
je svet poznal Mežiško dolino 
v tem stoletju, koncem tega sto
letja. Ponavlja se bolečina ekolo
ško izpite, izropane in oskrunje
ne doline. Iz njenih nederij so 
živeli ljudje, iz njenih dimnikov 
se je svinjala dolina, ko so si lju
dje širše okolice, do Radelj, Pod
velke in Slovenj Gradca ter Mi
slinje služili kruh v Mežiški doli
ni. S kruhom je dolina poskrbela 
tudi za kulturno omiko Korošcev 
in Štajercev iz sosednjih občin. 
Takoj po drugi vojni so dijaki 
udarniško zgradili Gimnazijo. 
Skupaj z očeti je sinove in hčere 
pot vodila na Ravne. Očete v Že
lezarno, dijake v Gimnazijo, ob 
kateri se je zaradi odmaknjenosti 
od večjih kulturnih središč obli
koval center znanja in podatkov, 
ki so jih ljudje potrebovali za štu
dij in delo. Nastala je Osrednja 
Koroška študijska knjižnica, 
v katero še danes vodijo poti 
vseh, ki se izobražujejo. Za ohra
njanje in posredovanje kulturne 
dediščine potomcem je nastal 
muzej, za kulturno vzgojo pa po
leg razgibane amaterske kulturne 
dejavnosti še likovni salon in 
glasbena šola.

Vse poti so nekoč vodile na 
Koroško, na Ravne, še danes več 
poti vodi na Ravne kot z Raven 
drugam. Nekateri že dolgo po
skušajo te poti preusmeriti. Iz 
Mežiške doline so nam odpeljali 
banko, sodišče s katastrom, tudi 
bolnišnico, poslušajo tudi z mu
zejem in Gimnazijo.

Skrbela je dolina za delo, pro
izvodnja je morala rasti na račun 
stalno novih delovnih mest.

Mnogo ljudi je povabila doli
na, res mnogim, tudi tistim, ki jo 
danes hočejo okrasti, in ki ji 
odrekajo legitimnost na kultur
nem in upravnem področju, je 
dala kruh. Namenili so ji umaza
nijo, prah in znoj, odpeljali pa so 
ji bele poklice in službe, tiste 
službe, ki nad njimi bdi država, 
in kjer je stalen denar. Tiste, kjer 
ni tržnosti oziroma je še ni. Vso 
izčrpano so dolino potisnili v trž
no gospodarstvo. Pozabili so, da 
je zaradi neke usmeritve sprejela 
več ljudi, kot jih je sama objek
tivno sposobna preživljati. Poza
bili so, da so v polpreteklosti ve
liko problemov prenesli na Rav- 

ali kako Korošci ne pustimo, da ne, da je širša skupnost živela iz 
Ljubljančani in Štajerci odločajo Raven, Mežice in iz doline.
° nas Zdaj, ko slovenska Koroška

Rož, Podjuna, Žila, venec treh kriči po pomoči, ji jemljejo iden- 
dolin. moja domovina, narod ti teto, jemljejo ji tisto samosvo- 
moj trpin. Tako koroška pesem, jost, zaradi katere je ta dolina in 
kako pa Korošci med »Pliber- ta Koroška lepa in nekaj poseb- 
kom in Trabarkom«? nega. Jemljejo, koroške trme pa

Stara deželna meja je Koroško ji ne bodo mogli vzeti, tiste trme, 
od Štajerske ločevala preko Sle- zaradi katere se je že enkrat izko- 
mena in Uršljo goro do dvesto riščena in odpisana dolina uspela 
metrov pod Dularjem, kar je ne- ponovno postaviti na noge. ne 
katerim »Štajercem« še danes bodo ji mogli odvzeti unikatne 
sporno in so v bližnji preteklosti kulture in ne bodo izničili njene 
sprožali spore celo na ustavnem identitete.

sivnega aparata. Slovenija posta
ja militantna in policijska država. 
Izredno zaskrbljujoče je tudi 
spoznanje, da se v naši državi 
krepijo različne tajne službe, ki 
v mnogočem uhajajo izpod 
skupščinskega nadzora. Takšen 
kričeči primer je služba 
v obrambnem ministrstvu, takoz- 
vana uprava za varnost ali bivši 
sektor 9. Ta se je v celoti izma
knila nadzoru in si lasti izredna 
polnomočja. Tako lahko njeni 
pripadniki kot uradne osebe legi
timirajo, zadržijo in k pristojne
mu organu privedejo pripadnika 
oboroženih sil in druge osebe, 
vstopijo v tuja stanovanja in dru
ge prostore in opravijo preiska
ve, osebne preiskave, pregledajo 
prevozno sredstvo, nosijo in upo
rabijo strelno orožje ter uporabi
jo tuje prevozno sredstvo in sred
stvo zvez.

Borza opozarja na dvoličnost 
obrambnega ministrstva, enako 
tudi ministrstva za notranje zade
ve, ki sta v začetku letošnjega 
leta negirala obstoj sektorja 
9 (zdaj uprave za varnost). Kas
neje je skupščinska komisija, ki 
jo vodi Peter Bekeš, ugotovila, 
da takšna služba v resnici obstaja 
in je izven skupščinskega nadzo
ra. V vsaki demokratično struk
turirani in pravni državi bi morali 
ljudje, ki so odgovorni za zavaja
nje javnosti in skupščinskih orga
nov, za to tudi ustrezno odgovar
jati. Pri nas tega ni bilo.

O vsem tem Borza za zaščito 
občanov pred policijo poroča 
v drugi številki Biltena v okviru 
časopisa Vohun, ki bo izšel 15. 
novembra 1991.

ROMAN LEUAK, 
Borza za zaščito občanov 

pred policijo, 
Maribor

Kje si 
Koroška 
kdo so 
Korošci

sodišču, danes hvala bogu že po
kojne države Jugoslavije, ter 
»Murnhofa«, kjer je še danes le
po viden deželni mejni kamen. 
Koroška, zibelka slovenstva, je 
torej danes razdeljena na dva de
la. Na večji del, to je Koroško, ki 
je (udi zaradi srbovojske, ostala 
v Avstriji in v kateri je materin 
jezik danes le še odlika posamez

Naravna odprtost k Evropi da
je občinam med Peco in Dravo 
novo perspektivo, ki je mlada 
slovenska oblast ne bi smela pre
zreti. Preko Mežiške doline se bo 
v svet odpiral velik del slovenske 
domovine; Savinjska dolina z ve- 
lenjsko-šoštanjskim bazenom; 
Naravna in smiselna povezava, ki 
se v sprejemljivosti kaže kot naj-

nikov, ter na drugi manjši del, ki bolj logična, ker izhaja iz narave 
pa je bil po plebiscitu priključen skupnih problemov obmejnih in
k matični domovini.

Ta del geografsko in kulturno 
spada k Podjuni. Ni dopustno,

demografsko ogroženih področij, 
analize dnevnih migracijskih to
kov, geografske sopogojenosti.

v cilju nekega državno deklarira- je povezava današnjih občin Dra- 
nega regionalizma, katerega srči- vograd in Ravne v skupen okraj.
ka izhaja iz danes spoznane ža
lostne zgodovine preteklih pet
desetih let, da država sledi zami-

v katerega bi se na osnovi volje 
ljudi v občini Radlje ob Dravi, 
lahko priključila tudi to področ-

slim posameznih prestižnih lokal- je. Sedanja občina Slovenj Ora
nih oblastnikov, brez popolne dec se smiselno odpira proti ve- 
analize zgodovinskih in drugih lenjsko-šoštanjskemu bazenu, tu- 
objektivnih dejstev. di kar se tiče kulturnih in gospo-

Vprašajmo se, zakaj se regija darskih povezav, pa čeprav mi- 
imenuje po Koroškem delu regije gracijskih tokov ne jemljemo kot
in ne po večjem Štajerskem?

Mežiška dolina ima v narodno
gospodarskem pomenu zadnjih 
stopetdeset let pomembno me
sto. Največja železarna v drugi 
polovici prejšnjega stoletja v Av
striji je bila na Prevaljah. Na os-

enega bistvenih pokazateljev. Iz 
Slovenj Gradca ti tokovi namreč 
vodijo v dve smeri: v Velenje in 
na Ravne, zelo malo poti pa je iz 
Velenja in z Raven v Slovenj 
Gradec. Potemtakem bi bil smi
selni sedež okraja koroških občin

novi leškega premoga so proizva- na Ravnah na Koroškem, v koli 
jali svetovno znano jeklo, iz kate- kor pa bi v to skupnost pristopile 
rega je bilo izdelanih mnogo po tudi Radlje ob Dravi pa celo 
svetu položenih železniških trač- Dravograd (dravograjski srez 
nic. Svet je takrat vedel za Preva- v stari Jugoslaviji). Vsekakor pa 
Ije. Bile so takrat Prevalje gospo- bi bilo za slovenski del Koroške 
darsko in kulturno ter okrajno in kulturnoetničnih vidikov naj- 
središče Mežiške doline s širšo bolje, če bi lahko bil okraj Koro- 
okolico. Za Pliberk so pisali Pii- ške in pokriva konfiguralno zak-
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ljučen del slovenske zemlje de
janska Koroška s centrom, od 
katerega bi bili posamezni prede
lali približno enako oddaljeni.

Problematika povezovanja do
ločenih področij v upravne enote 
— okraje torej ne more biti pred
met obravnave izven okolij, ki so 
tam prizadeta. Od poslancev 
v republiški skupščini pričakuje
mo, da bodo s člani komisije za 
lokalno samoupravo resno spre
govorili o navedeni problematiki 
ter prepričali člane navedene ko
misije, da odstop od, kako se 
navzven kaže, že zabetonirane 
strategije razdelitve države na 
okraje, ne pomeni rušenja in ne
giranja strokovnosti podlag. Že
leli bi samo, da bi pri odločanju 
o tako pomembnih stvareh, kot 
je lociranje državne uprave, upo
števali tudi mnenje dejansko ko
roških občin in občine Radlje ob 
Dravi.

MARJAN BERLOŽNIK, 
Prevalje

Policentrični
razvoj
Slovenije

Za uvedbo večstrankarskega 
sistema in prihodom nove obla
sti, v Sloveniji še niso bile izvede
ne prave politične spremembe. 
Zaenkrat se je izvršila samo za
menjava političnih organizacij na 
oblasti. Neodvisni Sindikati Slo
venije predlagamo spremembo 
političnega sistema, oziroma po
licentrični razvoj Slovenije, ki ga 
v tem članku predstavljamo samo 
idejno. Političnim strankam in 
drugim organizacijam pa prepuš
čamo, da ga v popolnosti razde
lajo in uresničijo. Ideje, ki jih 
posredujemo so v Sloveniji pri
sotne že dalj časa. Menimo, da je 
nastopil pravi trenutek, da se jih 
prične uresničevati. NSS želimo 
s svojim skromnim prispevkom 
pomagati k vzpostavitvi države 
Slovenije in njene neodvisnosti.

Kot prvo predlagamo novo 
ime naše države. Imenuje se naj 
samo država Slovenija. Republi
ka je že preveč ideološko politič
na oznaka (prebivalcem ni bila 
ponujena nobena druga alterna
tiva).

1. Slovenija naj bo zvezna dr
žava sestavljena iz šestih dežel 
(Primorska, Dolenjska, Gorenj
ska, Štajerska, Koroška in Po
murje). Vsaka od omenjenih de
žel bi imela svoj lasten parlament 
in vlado, kjer bi se odločalo 
o vseh zadevah, ki se tičejo njih 
samih. Poslance bi volili iz vsake 
občine in bi tako bile enakoprav
no zastopane v parlamentu z ena
kim številom poslancev - eden 
ali dva (odvisno koliko domen bi 
bil parlament). Deželno vlado bi 
sestavile politične stranke, ki bi 
na volitvah dobile večino.

V ustavi je smiselno podpreti 
člene, ki govorijo o lokalni samo
upravi, vendar bi jih morali do
polniti še s pravico do deželne 
samouprave. Na nivoju občin je 
političen sistem zadovoljivo 
rešen.

V skladu s tem bi država Slo
venija morala prenesti določene 
funkcije oblasti na dežele in te na 
občine. Tako bi dobili resnično 
samoupravo na vseh nivojih.

2. Na nivoju države Slovenije 
predlagamo zvezni parlament, ki 
bi ga sestavljalo enako število po
slancev iz vseh dežel. Tako bi 
v njem dosegli politično enako
pravnost. Poslanci bi se volili 
v volilnih okrožjih (primer: vsaka 
dežela bi imela deset volilnih 
okrožij, kjer bi se volilo po enega 
poslanca). Vsak poslanec bi bil 
profesionalec, kar bi dvignilo po
litični in strokovni nivo parla
menta. Poslanec bi moral biti ne
posredno dostopen vsem prebi
valcem iz svojega volilnega 
okrožja. Prav tako bi moral imeti 
stalno bivališče v svojem volil
nem okrožju vsaj pet let, zaradi 
potrebnega poznavanja interesov 
in problematike ljudi, kot tudi 
zato, da politične stranke ne bi 
mogle kogarkoli kandidirati 
v določenih okoljih. Mesto Ljub
ljana bi lahko bilo samostojno 
volilno okrožje s svojim poslan
cem v parlamentu. V primeru 
dvodomnega parlamenta, bi za 
spodnji dom lahko veljala enaka 
pravila, ali pa bi vsaka občina 
imela svojega poslanca.

3. Vsekakor je potrebno priče
ti s takojšnjo decentralizacijo 
Slovenije tudi na drugih področ
jih, še posebej na gospodarskem, 
univerzitetnem in kulturnem po
dročju.

Slovenija še vedno nima, vsaj 
v javnosti ne, predstavljen pro
gram razvoja gospodarstva. Go
spodarski razvoj Slovenije ne 
more biti v popolnosti podvržen 
samoiniciativi, ker lahko s tem 
povzročimo pravi kaos. Samoini- 
ciativa je lahko uspešna, če pote
ka znotraj zakonskih okvirjev. 
Z njeno popolno sprostitvijo lah
ko le trenutno rešimo gospodar
ske težave. Nenadziran razvoj 
ima lahko dolgoročne negativne 
posledice, ki se lahko realizirajo 
v pretirani izgradnji težke indu
strije (železarne, rafinerije...), 
ekološko neprimerne tehnologi
je, izgubo ekonomske suvereno
sti in podobno. Kaj bi bilo s Slo
venijo pozneje si lahko mislimo. 
Dolžnost vlade je, da izdela os
nutek razvojnega programa go
spodarstva (ki se lahko kasneje 
ustrezno dopolni) in pripravi 
ustrezno zakonodajo. Pri tem je 
potrebno predvideti katere veje 
gospodarstva so za Slovenijo 
ustrezne in dolgoročno perspek
tivne. V Sloveniji že dalj časa 
obstaja ideja gospodarskega raz
voja, za katerega menimo, da je 
skoraj v celoti sprejemljiva. Slo-
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oksplozlvnlh srodstov v sklodliclh no Moekovcu. No oomo, do »o
nlhOe n< po»v«tov«l a s ku p 4 4 1 n • k 4 m 4 »14 4»vrfln4m4 • r | »n 4 • b O 4 r» •
Postojno, ompok nos tudi nlheo ni urodno obvostll, ds Jo bilo 
toksns odločitev sprojoto. Toko kot nosi obesni smo zonjo »oroll 
Izvedotl Iz srodstov obvoseonjo.

Ob toj priložnosti želimo opozoriti no Izjovo, ki Jo Jo v zvozi z 
vojsko In vojotklml objekti sprejelo Skupščino občino Postojno no 
soji dno 2.10.1991 In Jo Je kot teko IzvrSnl svet občino sovodo 
dolžen upostovetl In zogotovlt! njeno kor nojslrso možno 
uvoljovltov. V kolikor o teksnlh 1n podobnih odloCItvoh Izvršni 
svet no bo niti obvoseon. bo zelo težko zogotovltl usklojono In 
clnbolj sporozumno resevonjo luh pruUleinvv, kor bo, po nosom 
»nenju. privedlo do konfliktov, ob koterlh bo Izvršni svet
»odsoDojni r<W>Vo'rVvV Pouo'o^o«o°^Jf,' Vo' .‘.““zVvVa".^^ 
Skuoseino občino Postojno In njen Izvršni svet n1»oto nobenih 
"voJoSkl h* pristojnost) voe, vendor po ohronjoto vodno 
pristojnosti v zvozi s prostorski* plonlronjo*.

Izvršni svet Skupščino občino Postojno Izreže uponjo, do Je bil 
noMn rosovonj« n«k 1 • d 1 s r « n J • m 1 n s k o - o k s p 1 o z 1 v n 1 h sredstev no 
Moekovcu osemljen primor In nenemerns nepoko, ki se ne bo vec 
ponovi 1 o. Ministrstvu zo obrembo predlegeuo rozgovor, v koterem 
bi Izvedeli kdoj In no kokSen nodn se plenlre Izprsznltev 
omenjenih sklodlse. Mislimo, do bi bil to dober uvod k drugotni 
preksl medsebojnege komunlcirenje.

3®3^!P°9čen Blseek, dipl 
PREDSEDNIK

vensko gospodarstvo se je več ali 
manj že ravnalo po njej. Predvi
deva razvoj sledečih gospodar
skih vej: kmetijstvo, živilsko pre
delovalna industrija, trgovina, 
turizem, bančništvo, lahka indu
strija, elektronika in podobno. 
Te gospodarske veje je potrebno 
zakonsko stimulirati in denarno 
kreditirati, z restriktivno in eko
loško zakonodajo pa omejiti ali 
ukiniti neperspektivno in zdravju 
škodljivo industrijo. V skladu 
z gospodarskim razvojem je po
trebno razvijati infrastrukturo, 
šolski sistem, zdravstvo, kulturo 
in druge pomembne dejavnosti. 
Davčna politika, ki je sedaj cen
tralizirana nujno vodi do siroma
šenja in propadanja vsega, kar je 
izven Ljubljane, zato so tudi na 
tem področju potrebne korenite 
spremembe. Predlagamo nov na
čin delitve davkov in prispevkov. 
Deli se naj na tri dele: občinski 
del, ki naj bo največji, deželni, ki 
naj služi za potrebe dežel in dr
žavni, ki se uporablja za naci
onalne interese.

Pretirana centralizacija v Slo
veniji je pripeljala do elitnega 
centra Ljubljana (velja samo za 
Slovenijo) in »provinc«, kar ne 
daje ustreznih rezultatov. Zato je 
nujno potrebna selitev visokošol
skih ustanov na področja, kjer so 
posamezne gospodarske panoge 
najbolj razvite. S tem bi dosegli 
več koristnih učinkov, kot je hi
trejši razvoj posameznih središč, 
šolanje kadra na področjih kjer 
so zanj dejansko največje potre
be in tradicije. S prisotnostjo uni
verz in umetnikov bi dvignili kul
turno raven mest, ustavili selitev 
inteligence in tako spremenili 
»provincionalni« značaj cele Slo
venije. Enako naj velja za kultu
ro, zdravstvo, šport in druge de
javnosti.

RASTKO PLOHL, 
Predsednik predsedstva NSS, 

Ptuj

Nova črna 
gradnja 
v Velenju

Mnogo ljudi v širši in daljnji 
okolici Velenja se verjetno spo
minja, kako so pred leti na črno 
zgradili velenjsko skakalnico. 
Takrat nobena pravočasna opo
zorila niso zalegla.

Danes, leto in pol po demo
kratično izvoljeni novi oblasti je 
vsaj v primeru, ki ga bom opisal, 
še huje! Velenjska premogokop- 
na družba kot vlagatelj večinske
ga deleža v firmi »GOST d. o. 
o.« ob velenjskem jezeru na črno 
gradi teniško halo, pri tem pa ji 
izdatno pomaga kar sama občin
ska vlada s predsednikom na 
čelu.

Toda pojdimo lepo po vrsti. 
Vsak državljan, ki hoče postaviti 
leseno barako ve, da za to potre
buje določena dovoljenja. Naj
prej mora ugotoviti, ali namera
va graditi v prostoru, za katerega 
je občinska oblast sprejela uredi
tveni in/ali zazidalni načrt. Po
tem mora zaprositi za lokacijsko 
in na koncu za gradbeno dovolje
nje. To je seveda zelo poenostav
ljen prikaz mukotrpnega pridobi
vanja dovoljenj. A le za navadne
ga državljana. Privilegirani poz
najo drugačne, bolj enostavne 
poti.

Pred tedni je omenjena hčerka 
Rudnika lignita Velenje, firma 
Gost pričela ob velenjskem jeze
ru graditi teniško halo, ne da bi 
za to imela gradbeno dovoljenje. 
No, saj ga tudi ni mogla imeti! 
Občina ji namreč ni izdala še niti 
lokacijskega dovoljenja. Pa saj ji 
ga ni niti mogla, kajti občinski 
delegati nestrpno pričakujemo, 
da bomo na skupščinske klopi 
dobili OSNUTEK ureditvenega 
načrta za to območje, njegovo 
sprejetje pa je pogoj za izdajo 
lokacijskega dovoljenja. Dejstvo, 
da pred delegate osnutek uredi
tvenega načrta še ni prišel, je 
povsem razumljivo, saj nismo 
sprejeli še niti krajinskih zasnov 
za celotno ugrezninsko območje. 
Firma bi morala torej lepo poča
kati, kot to velja v pravni državi 
za vsakogar. Občinski gradbeni 
inšpektor bi ji zato moral takoj 
izdati odločbo, s katero bi zahte
val nepreklicno ustavitev gradbe
nih del. Nezakonitega početja bi

Na vprašanja bralcev 
odgovarja seksolog amater, 
g. Anton Koritnik
Gospod Koritnik, 
obračam se na vas, ker ne vem reč, kaj naj 
storim. Moja žena ima težave, a se tega ne 
zaveda. Poročena sva dvajset let, nikdar se 
nisva kdo ve kako razumela, saj je šlo za 
poroko, v katero so naju, takrat mlada in

zala. To ram pisem zaradi tega, ker bi t am 
rad pojasnil, zakaj se nikdar nisem vtika} 
v njeno početje in zakaj mi je zdaj tako 
nerodno, ker bom to moral storiti. Moja 
žena namreč ne počne reč drugega, kot da 
po raznih časopisih prebira rubrike kot je 
vaša. V Jani najprej prebere »Prostovoljno 
pred poroto«, v 7D »Klementino«, začela 
je ceh prebirati Anteno. Vsi vemo, da so 
takšne rubrike namenjene najstnikom pri 

' odpravljanju adolescentih težav, ne pa 
ženskam v zrelih letih. Zdaj je sla ze celo

v vašo rubriko je poklala pismo z izmišlje
nim problemom, čeprav ves čas govori, ka-

bilo tako konec. Ni mi znano, ali 
je občinski gradbeni inšpektor 
postopal po zakonu in gradnjo 
ustavil. Vsekakor je nesporno 
dejstvo, da se gradnja v tem ču
dovitem kotičku slovenske deže
le, nekaj metrov od jezera, v ka
terem je najmanj 600 ton urana, 
nadaljuje.

Pa predpostavimo, da je grad
beno dovoljenje investitorju nez
nan občinski duh vendarle izdal. 
V tem primeru bi moral zaradi 
neizdanega lokacijskega dovolje
nja skladno s 54., 72. in 73. čle
nom Zakona o urejanju naselij 
nemudoma ukrepati občinski ur
banistični inšpektor. In kaj bi 
moral inšpektor storiti? Moral bi 
nemudoma odrediti odstranitev 
objekta, ne glede na gradbeno 
fazo in od investitorja zahtevati, 
da vzpostavi prejšnje stanje. Po
stopati bi moral skratka tako, kot 
je v primeru družine Jusupovič 
pred meseci naredila občinska 
oblast, ki ji je porušila črno 
gradnjo.

Zanimiva zgodba, kajne?

Še bolj zanimiv bo v tem in 
drugih primerih odgovor na 
vprašanje, kaj je za zagotavljanje 
zagonetnosti naredil predsednik 
občinske »vlade«, g. Franjo Bar
tole, človek, ki je dolžan zagotav
ljati zakonito delo občinske »vla
de« in upravnih organov. Ima go
spod morda premalo časa zato. 
ker tako vneto rešuje probleme 
občinskega šolstva? Se mu mor
da mudi prodajati solidarnostna 
stanovanja? Se preveč ukvarja 
s čiščenjem občinskega proraču
na zaradi moderne prenove ob
činske zgradbe? Mu morda 
zmanjkuje časa za branje zako
nov zaradi organizacije prevozov 
svoje družine s službenim avto
mobilom na dopust in z njega ? Se 
mu je zafecljalo zato, ker po no
vem državo Velenje predstavlja 
v Nemčiji in baltiških državah? 
Kdo ve?

V primeru črne gradnje tenis 
hale ob velenjskem jezeru gre to
rej za sum izredno hudo nezako
nitega ravnanja. Poslanci Zele

nih Velenja bomo seveda zahte
vali ugotavljanje odgovornosti 
v občinski skupščini. A kaj veliko 
si od tega ne obetamo. Doslej 
smo namreč izvršnemu svetu za
stavili že veliko vprašanj, a nanja 
odgovarja (če sploh), kot bi bili 
nekakšni paglavci, ne pa delega
ti, ki smo ga izvolili. Zato smo se 
odločili, da bomo poslej volilce, 
pa tudi organe pregona redno 
seznanjali z vsemi nepravilnost
mi, ki jih zganja občinska izvršna 
oblast.

VANE GOŠNIK, Velenje

Vprašanje
poplave

Grdo rečeno smo nekaj dni 
nazaj imeli prvo obletnico poplav 
in ker je v zvezi z njimi še marsi
kaj nedorečenega, nas v prvi vrsti 
zanima nekaj dejstev:

1. ) Dejansko ugotovljena 
škoda (v DEM), izplačana od
škodnina.

2. ) Poškodbe rečne struge, 
nabrežine, mostov in cest ter 
druge porečne infrastrukture IN 
na drugi strani dosedanja SANA
CIJA le tega.

3. ) Koliko denarja smo soli
darnostno prispevali (odstotek 
od bruto dohodka) v odškodnin
ski fond na republiki in koliko 
smo ga dobili nazaj?

4. ) Ali je bilo možno na re
publiki za poškodbe, naštete 
v drugi točki poslanskega vpraša
nja dobiti kakšne ugodne kredi
te? Če je bilo možno, koliko smo 
jih koristili oz. če jih nismo, zakaj 
jih nismo? V kolikor dosedaj ni 
bilo možnosti dobiti takšna sred
stva iz republiških virov, predla
gamo, da skupščina SO Žalec 
sprejme sklep, na podlagi katere
ga naj naši poslanci v skupščini 
R Slovenije v okviru komisij, 
skupščinskih odborov (za finance 
itd.) in na sami seji skupščine 
takšen način sanacije škode pred
lagajo! Če smo lahko v preišnji

državi SFRJ odpirali republiški 
mošnjiček za poplave in neurja 
v Vojvodini in ožji Srbiji, potem 
ne bi bilo napak, da se spomni
mo, da škoda še zdaleč ni sanira
na do vsaj željene mere!

5. ) Zanima nas, v kolikor je 
bila na nivoju občine ustanovlje
na kakšna komisija za oceno ško
de v takratnih poplavah, ali so 
tudi kakšni člani te komisije: A) 
DOBILI odstotkovno povračilo 
za utrpeno škodo, B) KDO JE 
V TEM PRIMERU UGOTAV
LJAL NJIHOVO ŠKODO in C) 
KOLIKO SO DOBILI?

6. ) Predlagamo, da IS obči
ne Žalec izdela ustrezno poroči
lo, kjer naj tudi napravi seznam 
ugotovljenih oškodovalcev, s pa
ralelnim seznamom delne od
škodnine in komparativno anali
zo pridobljenih sredstev v ta na
men iz republike, lastnih občin
skih sredstev, do tudi takšnih 
sredstev in aktivnosti, ki jih je 
nesebično nudila Slovenska 
kmečka zveza in drugi politični in 
družbeni ter posamični subjekti!

MARKO DOLAR.
Za OO LDS Žalec

Predlog SDU
Ustreznejše ravnanje z držav

ljani. ki prosijo za slovensko dr
žavljanstvo, in lažje delo za 
upravne uslužbenke in uslužben
ce bi zagotovili, če bi omogočili, 
da se postopek izpelje po pošti. 
Prosilka ali prosilec bi se s pi
smom, ali po telefonu, obrnil na 
upravi organ, ki bi mu potem po 
pošti poslal obrazce z navodili. 
Prosilka ali prosilec bi obrazec 
vrnil po pošti, pristojbino pa pla
čal s položnico. Upravni organ bi 
potrdilo dostavil prav tako po 
pošti, osebni stik pa zahteval sa
mo pri tistih, ki bi dostavili nepo
polne ali nepravilno izpolnjene 
dokumente. Na posebnih tele
fonskih številkah bi lahko ves čas 
dajali navodila.

JOŽE OSTERMAN, 
tajnik SDU
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Migi prihajajo
Po slovenskem nebu tudi v teh dneh letajo letala Jugoslovan

ske armade, čeprav je obrambni minister Janša že pred tedni 
izjavil, da Slovenija »povsem nadzoruje nižje zračne plasti«. 
Primerov, ko so v zračnem prostoru nad Slovenijo opazili letala 
JA je precej, pristojne republiške službe pa na novinarska vpra
šanja v zvezi s tem ne odgovarjajo. Zakaj?

sanje letalo odletelo proti jugu, 
helikopter pa proti Ljubljani. 
Dobrih petnajst minut zatem je 
v nizkem letu priletel še en he
likopter in ravno tako nadalje
val proti Ljubljani.«

MIG sredi Slovenije 
»Vojaški MIG je priletel nad 

Griže, opazil v zraku helikop
ter slovenske policije in ga en
krat obkrožil. Več nas je bilo, 
ki smo dogodek opazovali in 
strah nas je bilo, da bo letalo 
naš helikopter sestrelilo«, pri
poveduje študentka novinar-

Pristojni molčijo
V petek pozno zvečer STA 

objavi naše sporočilo. V soboto 
zjutraj ga le na kratko omenijo 
na Radiu Slovenija, v časopisih 
ni ničesar. Le Slovenske novice 
objavijo vest dopisnice L B. 
z naslednjo vsebino: »Celje, 8. 
november — Včeraj popoldne

V nedeljo in ponedeljek 
skrbno poslušamo radio in be
remo slovenske časnike, ven
dar o incidentu sredi Slovenije 
ne zasledimo ničesar več. 
Uradna oblast se je zavila 
v molk. Tudi kolegi pri STA 
kljub prošnji od Trudna z Mini
strstva za notranje zadeve do

Perešnikov MIG-21 na celovškem letališču: pred tem 240 km po Sloveniji

stva Božena Balaš iz Griž 30, 
ko se spominja grozeče zračne 
bitke, ki se je pripetila nad tem 
krajem južno od Žalca v Sa
vinjski dolini. Soseda Stanko in 
Zdravko Kotnik njeno zgodbo 
ponovita. Zgodilo se je v četr
tek, 7. novembra 1991 okoli 
16.10. Naslednjega dne, v pe
tek. pokličemo nekaj naključ
nih telefonskih naročnikov 
v Savinjski dolini in večina nam 
Boženino zgodbo potrdi. Ker 
o pojavu MIG-a nad Savinjsko 
dolino ne poročata ne radio ne 
televizija, zvečer pošljemo vest 
Slovenski tiskovni agenciji. Se 
prej, že okoli poldneva, govori
mo po telefonu z gospodom 
Trudnom, ki je na Ministrstvu 
za notranje zadeve zadolžen za 
stike z javnostjo. Truden izjavi, 
da za pripetljaj ne ve in potrdi, 
da so za dajanje informacij jav
nosti v zvezi s podobnimi zade
vami pristojni prav pri njih. 
Kljub temu svetuje, naj pokli
čemo še Ministrstvo za obram
bo. Žal ga ne moremo priklica
ti, naročniška centrala je ves 
čas zasedena.

je prebivalce širšega celjskega 
območja vznemirilo letalo, ki 
je nekajkrat preletelo nebo 
nad zreškim Pohorjem, zakro
žilo nad celjsko kotlino in se 
izgubilo v smeri proti Zasavju. 
Da je to bilo vojaško letalo, je 
danes potrdil tudi poveljnik 
TO za Zahodno Štajersko Viki 
Krajnc, ki pa nam ni povedal, 
kaj naj bi letalo počelo na slo
venskem nebu. V istem času je 
nad Celjem precej visoko kro
žil policijski helikopter, nad 
ljubljanskim naseljem BS-3 pa 
so opazili neznan leteči pred
met. Morebitna povezava osta
ja uganka.«

Presodimo, da je moralo biti 
letalo JA nad zreškim Pohor
jem in Grižami isto, kljub temu 
pa še enkrat pokličemo Stanka 
Kotnika. Ta ponovi: »Okoli 
16. ure sem opazil helikopter, 
takoj za njim pa MIG, ki se je 
helikopterju zelo približal, ga 
obkrožil in odletel proti Gozd
niku. Nato se je vrnil in heli
kopter še enkrat obkrožil. Mi
slili smo, da ga bo sestrelil. 
Končno je na naše veliko olaj-

ponedeljka niso dobili nikakrš
ne uradne izjave.

Po Sloveniji gor in dol
S slovenskim nadzorom nad 

nižjimi plastmi zračnega pro
stora očitno ni vse tako, kot bi 
ministrstvo obrambe želelo, da 
verjamemo. Rudolf Perešin, 
pilot na MIG-21, ki je 25. okto
bra z letalom prebegnil v Celo
vec, pripoveduje v zagrebškem 
Globusu: »Letel sem od Brežic 
proti Ljubljani, potem pa na
daljeval proti Kopru, da bi po
trošil gorivo zaradi pristanka. 
Nad Koprom sem obrnil nazaj 
proti Ljubljani. Nad Ljubljano 
sem se začel spuščati. Na okoli 
50 metrih višine in pri hitrosti 
1000 kilometrov na uro sem 
krenil proti Avstriji. Ko sem na 
desni zagledal Pliberk, je vzne
mirjenje uplahnilo. Bil sem na 
varnem.«

Kako je lahko Perešin dobe
sedno dvakrat preletel Sloveni
jo, ne da bi bil v zvezi s tem 
kjerkoli v Sloveniji zagnan 
zračni preplah, ali prebivalstvo

Slika 1 (Nova doba)
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vsaj opozorjeno po radiu? Del 
odgovora najdemo spet v Slo
venskih novicah, vendar šele 8. 
novembra. Novinar N. K. je 
takrat zapisal: »Ljubljana, 7. 
novembra — Po tistem, ko je 
pilot vojaškega letala pred dne
vi preletel slovensko ozemlje in 
varno pristal v sosednji Avstri
ji, so se začeli pojavljati neka
teri dvomi, predvsem pa vpra
šanje, kako mu je sploh uspelo 
preleteti slovensko ozemlje, 
brez napovedi in ne da bi ga 
slovenska protiletalska obram
ba skušala sestreliti. Na odgo
vor bi še nekaj časa čakali, če 
ne bi bilo Slovenskih novic. Iz
vedeli smo namreč, da je slo
venska protiletalska obramba 
imela namen sestreliti omenje
no letalo, vse je bilo tudi pri
pravljeno, celo raketa je bila 
v cevi. Toda zgodilo se je ne
kaj, kar se sicer ne dogaja po
gosto. Zatajila je fotocelica, 
protiletalski strelec je moral 
zato zamenjati raketo, medtem 
pa je MIG-21 seveda že od
letel.«

Kršitev še več
Očitno pa je kršitev sloven

skega zračnega prostora še več. 
Dopisnik dela L G. v ponedelj
kovem Delu poroča, da naj bi 
letala JA na Dobrovnik pri 
Lendavi spustila nekakšno paj
čevino. Zgoraj omenjeni trije 
pojavi letal JA nad Slovenijo 
v zadnjih štirinajstih dneh pa 
gotovo niso edini, saj je ob 
molku notranjega in obramb
nega ministrstva moč predvide
ti, da je MIG-e nad Slovenijo 
mogoče opazovati praktično 
vsakodnevno.

Koliko smo res varni
Seveda niti od obrambnega 

ministra Janše niti od sloven
ske vlade nasploh ni bilo mogo
če pričakovati, da bi že v štirih 
mesecih po vojni v Sloveniji 
uspeli zgraditi primerno močan 
zračni obrambni ščit nad Slove
nijo. Zamolčevanje vdorov le
tal JA v slovenski zračni pro
stor ter zgodbice o raketah pro
tiletalske obrambe, ki zatajijo, 
pa mečejo kaj čudno luč na 
usposobljenost Slovenije za 
obrambo pred agresorskimi le
tali. Če Janševa trditev o uspo
sobljenosti Slovenije za »nad
zor nad nižjimi zračnimi plast
mi« že ne pomeni tudi uspo
sobljenosti za obrambo sloven
skega ozračja z ognjem, bi mo
rala pomeniti vsaj takojšnje in 
dosledno obveščanje prebival
stva. Vest o prebegu Perešina 
v Avstrijo je govorila le o tem, 
daje njegov MIG »preletel Slo
venijo«. Danes lahko ugotovi
mo, da je Perešin nad Slovenijo 
preletel približno 240 kilome
trov in se v našem zračnem 
prostoru zadrževal najmanj de
set minut (slika 2). Tudi MIG, 
ki je bil v četrtek opažen v Sa
vinjski dolini, se je nahajal kar 
dobrih 40 kilometrov zračne li
nije od slovensko-hrvaške me
je, nad Slovenijo pa se je zadr
žal najmanj štiri minute (slika
D.

Ob vsem navedenem mora
mo za konec navesti še pone
deljkovo izjavo admirala Bran
ka Mamule za beograjsko Bor
bo: »Spomniti moram na to, da 
nas odločitve z Brionov in skle
pi našega predsedstva zavezu
jejo k vrnitvi tudi na zunanje 
slovenske meje ...« Ali iz Ma- 
mulinih ust res govori senilen 
in užaljen vojaški upokojenec, 
ali pa se armada še ni povsem 
odpovedala Sloveniji? Je pre

vlada njenih MIG-ov v našem taktike — povečano število iz- 
zračnem prostoru res le provo- vidniških letov pred napadom 
kacija, kot so nedavno objavili sovražnikovega ozemlja? 
Hrvati, ali pomeni — v skladu 
s klasičnimi vojaškimi učbeniki Brane Piano

Slika 2 (Globus Zagreb)

JANŠIN PREDSTAVNIK ZA 
TISK BO ČRT KANONI

Kanoni ob 
kanonih

Obrambni minister ve kaj počne. Za tiskovnega pred
stavnika obrambnega ministrstva je namreč imenoval znan 
obraz s televizijskih zaslonov, Črta Kanonija, ki smo ga 
nazadnje spremljali v oddaji Zdravo. Zdaj je na potezi Igor 
Bavčar. Koga bo poklical. Mita Trefalta ali Borisa Kopi
tarja?

Črt Kanoni je postal širše znan slovenskemu občinstvu 
preko kontaktnih oddaj na drugem programu Radia Ljub
ljana, kjer je z umirjenim in prijetnim glasom osvojil veliko 
poslušalcev. Ko je v televizijskem nedeljskem magazinu 
Zdravo najprej spremljal in nato zamenjal Mirana Šubica, 
pa je sploh postal eden izmed najbolj dobrodošlih obrazov 
v večini slovenskih domov. Kanoniju so marsikdaj očitali 
osladnost in prisiljeno sproščenost, na ta račun si je prislu
žil tudi TV limono, toda, roko na srce, kritikov je bilo 
vedno manj, kot tistih, ki so ga imeli in ga še imajo radi. 
Mednje lahko torej po novem uvrstimo tudi Janeza Janšo, 
saj ga je postavil za svojega tiskovnega atašeja. Ker je 
Kanoni novinar (čeprav je na TV večinoma delal propa
gandne reportaže, kar je novinarjem po kodeksu prepove
dano) in pozna težave stanovskih kolegov, lahko upamo, 
da bo po novem z obrambnega ministrstva moč dobiti kaj 
več informacij kot doslej. Upanje je večno, še posebej ob 
dejstvu, da je glavna naloga predstavnikov za tisk in infor
miranje dajati kar najmanj informacij. Tudi če je temu 
tako, smo spremembe v obrambnem ministrstvu več kot 
veseli. Če bomo namreč morali še naprej poslušati tisti 
znameniti stavek »Žal vam trenutno ne moremo dati 
nobene informacije v zvezi z vašim vprašanjem«, nam bo 
mnogo lažje sprejeti košarico, ki jo bo izrekel žametni glas 
Črta Kanonija, kot pa da bi to storila kakšna preobreme
njena tajnica.

Zdaj so na vrsti druga ministrstva. Gospod Capuder bi si 
lahko omislil Mišo Molk ali pa Olgo Rems, gospod Vencelj 
bi morda predstavnika za tisk najlažje našel na uredništvu 
šolskega programa TVS. Le koga bi lahko izbral Igor 
Bavčar?

Vsekakor so slovenski voditelji modri. Za tiskovne ata
šeje ne jemljejo novinarjev, temveč propagandiste. Sicer 
pa se je že v prejšnjem režimu tovrstnim kadrom v rezervi 
reklo »poverjeniki za informativno-propagandno dejav
nost«. V miru se pač lepše sliši »predstavnik za stike 
z javnostjo«.

Anton Koritnik
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Državljanstvo ali država
(Seja Družbenopolitičnega 

zbora Skupščine RS, 5. 11. 
1991
Podpredsednic Tone Peršak: 

Izvršni svet Skupščine Repu
blike Slovenije meni, da bi dr
žavljanstvo Republike Sloveni
je zaradi številnih pobud in pri
pomb strank in občanov, ki ni
so vključeni v stranke, s kateri
mi izražajo ogorčenost nad li
beralnimi pogoji za pridobitev 
državljanstva Republike Slove
nije tudi za osebe, ki so med

venka, nezaposlena v Murski 
Soboti, z dvem mladoletnima 
otrokoma. Recimo, oče reče, 
državljanstva mi ne dajo, ker 
živim v Miinchnu, sicer je tukaj 
stalno prijavljen, ergo, bom 
pač povlekel svoje konsekven
ce. Mati pravi, jaz bom moje 
otroke pripeljala v ustrezno so
cialno ustanovo in naj država 
Slovenija skrbi za njiju. Skrat
ka, kombinacija emocionalno 
eksistencialnih problemov.

Tudi primeri zapornikov, ki

agresijo na Republiko Sloveni
jo sodelovale z agresorji.

40. člen, ki govori o pravici 
stalno naseljenih priseljencev, 
državljanov drugih jugoslovan
skih republik, da dobijo brez 
posebnih pogojev državljan
stvo, če to želijo, kjer je pogoj 
samo bivališče. Gre za ljudi, ki 
so uživali vse državljanske pra
vice, ne glede na to ali so dr
žavljani Srbije, Bosne in Her
cegovine, Hrvaške in so bili 
s svojimi pravicami izenačeni 
z državljani Slovenije.

Gre za znane probleme 
v zvezi z gnečo pred okni 
upravnih organov, relativno 
dolgo čakalno dobo, problem 
zahtevanih papirjev, ki jih v ve
liki meri ni mogoče dobiti, ker 
gre za področja, kjer je vojna 
ali je do njih nemogoče priti in 
to ne gre samo za problem ča
kanja, ne gre samo za problem 
izgubljanja časa, gre tudi za hu
de materialne probleme, ker je 
to znano. Slovensko državljan
stvo je že sedaj vezano tudi na 
nakup nepremičnin, med dru
gim tudi na problem odkupa 
družbenih stanovanj.

Jože Smole: Kolegice in ko
legi! Zadnjič se mi je pritožila 
ena tovarišica Hrvatica, ki je 
bila pri nas v partizanih, bila je 
v XIV. diviziji. Poročena je 
s Slovencem že 30 let, 30 let 
živi v Sloveniji in pravi, sedaj 
se počutim ponižano ker mo
ram čakati v vrsti, da pridem 
do državljanstva Slovenije.

Jože Magdič: Spoštovani!
Tudi uradniki na občini Mur
ska Sobota so se mi pritožili, da 
poslanci takrat, ko smo se 
s tem ukvarjali, nismo mislili na 
zdomce. Kot rečeno, nesloven
ske državnosti, ki pa živijo v tu
jini, družino pa imajo tukaj.

Recimo primer, oče je Hr
vat, dela v Miinchnu, mati Slo

so po raznih zaporih, v tem 
mislim na Zahodno Evropo, pa 
bi iz navedenega morali dobiti 
slovensko državljanstvo in jih 
ravno to, kar sem navajal, 
v tem ovira.

Franco Juri: Predlagam, da 
ob nadaljnjem obravnavanju 
tega zakona upoštevamo tudi 
stiske ljudi, naj naveden en pri
mer: moja mati nima še v tem 
trenutku državljanstva, čeprav 
živi v Kopru od 1953. leta in je 
rojena nekje blizu Kopra, ven
dar na drugi strani meje. Tukaj 
imam potrdila dveh prošenj, 
dveh občanov, ki so se nam 
obrnili zato da bi lahko začeli 
postopek za nakup lastnega 
stanovanja in so me vprašali, 
dajte vi poslanci vprašati, zakaj 
oddali so prošnjo že 18/9 in ni
majo še odgovora. To so stiske, 
ki jih morda mi ne začutimo tu 
v tej dvorani, ampak ki obre
menjuje življenje več 100.000 
naših potencialnih državljanov.

Gregor Golubič: Ta skupšči
na je ob plebiscitu v dokument, 
ki je imel v naslovu tudi izraz 
dobri nameni, obljubila lju
dem, ki so imeli stalno bivališ
če na območju R Slovenije na 
dan plebiscita in ki so bili tudi 
na plebiscitu v veliki večini. 
(...)

Roberto Battelli: Posebne 
težave kot vemo se pojavljajo 
ob problemu pridobivanja pra
vice odkupa za stanovanje. 
Znotraj tega okvira pa obstaja 
posebna kategorija ljudi in to 
so pripadniki italijanske narod
nosti, ki delajo v inštitucijah od 
narodnosti ali za narodnost in 
ki so prišli v Slovenijo delati 
v te inštitucije in so na ta način 
tudi, da tako rečem popravili 
oz. pripomogli k temu, da je 
podoba Slovenije in njena vest, 
da so bile na nek način rešene, 
kajti vemo, da če teh ljudi ne bi

bilo, te inštitucije sploh ne bi 
mogle funkcionirati. Posebni 
problemi so pa spet za te ljudi, 
kar zadeva osebne dohodke, 
pokojnine in vse te stvari. Ima
mo ljudi, ki bivajo v Sloveniji 
in delajo v inštitucijah narod
nostnih na Hrvaškem, imamo 
ljudi, ki od vedno bivajo v Slo
veniji in ker te inštitucije, ki 
delujejo za celotno manjšino in 
imajo sedež na hrvaškem in so 
delali za te inštitucije in so se 
daj v pokoju, dobivajo pokojni
no, prejšnji mesec je niti niso 
mogli dobiti, kajti njihova po
kojnina je predstavljala atentat 
na monetarno suvernost Slove
nije.

Miran Potrč: Problem ni sa

stva.
Stanko Buser: Referendum 

in referendumsko izjasnjevanje 
ljudi je bilo tajno, zato ne mo
rete reči za tem pultom, za lju
di, ki so glasovali za to in za to. 
To ne moremo.

Drugič pa menim, tudi tako
le, saj vendar ta čas ni začel teči 
včeraj, predvčerajšnjim, ko so 
se vrste pojavile. Ce se je komu 
mudilo, je imel to tudi čas pra
vočasno opraviti, torej v za
konskem roku.

Predsednik dr. Ludvik To
plak: Mi govorimo v bistvu 
o naturalizaciji in naturalizaci
ja, pridobitev državljanstva, na 
podlagi določenega časa prebi
vanja tukaj, potem se pravilo

mo pri stanovanjih, problem 
postaja tudi delo v javnih služ
bah. Marsikdo, ki ne bo dobil 
dravljanstva, bo izgubil tudi 
delovno mesto.

Andrej Magajna: Zakon je 
relativno liberalen. Sporen je 
dolgotrajen in kompliciran po
stopek, ki se v svoji implemen
taciji, če uporabim moderen 
izraz, kaže med drugim tudi 
v tem, da ljudje, potrpežljivi 
državljani, čakajo ure in ure na 
ulici v mrazu, da končno pride
jo do šalterja, kjer jim bolj ali 
manj vljudno sporočijo, da jim 
manjka eno od potrdil in čaka
nje se v drugo ponovi. V tretje 
pa že redko, kot vemo.

Predsednik dr. Ludvik To
plak: Jaz ne morem, da ne bi 
v tej zvezi le nekaj spregovoril 
v zvezi z državljanstvom. Izha
jamo iz definicije, državljan
stvo je pravna vez med državo 
in osebo.

Drugo. V interesu vseh so
dobnih držav je, da je držav
ljanstvo določeno. Da je čim 
manj spornih in odprtih vpra
šanj. Zato kategorije, Franco 
Juri govori o nekaj stotisoč po
tencialnih naših državljanov.

Jožef Školč: Poglejte osnova 
za to, da smo mi lahko naredili 
svojo državo, je bil plebiscit. 
Zdaj pa ta država, ki se na 
pogajanjih, recimo v Haagu in 
na drugih mestih sklicuje na 
plebiscit in na voljo ljudstva, 
tistim ljudem, ki so glasovali na 
plebiscitu ne daje državljan

ma v izogib dvojnega držav
ljanstva po mednarodnih aktih 
in po mednarodni praksi držav
ljani praviloma zahteva, da se 
odrečejo prejšnjega državljan
stva.

Andrej Verlič: Ne govorimo 
o tistih, ki si želijo naturalizira
ti in so zdaj Bosanci, Hrvati in 
Makedonci in želijo postati čez 
noč Slovenci. Želim govoriti 
o svojih vrstnikih, ki so prav 
tako, kot jaz rojeni v Mariboru 
ali Sloveniji, ki znajo boljše od 
mene slovensko, ki srbohrva
ško sploh ne znajo, nimajo no
bene veze niti s Srbijo, niti 
z Makedonijo, so pa po igri 
slučaja vpisani kot državljani 
Hrvatske, Srbije, Črne gore in 
Makedonije. Marsikdo od njih 
sploh ni bil seznanjen s tem, da 
ni vpisan kot državljan Slove
nije.

In oni zdaj stojijo v vrstah, 
njih zdaj silimo s takšnim zako
nom, kot zdaj velja, da se veli
kokrat obnašajo dosti nehuma
no, prerivajo, pljujejo eden po 
drugem, žalijo eden drugega 
zato, ker jih ta država s takim 
zakonom prisili k temu, da se 
velikokrat spustijo pod tisti ni
vo, kot je dostojen za človeka.

Nace Polajnar: Mislim, da 
državljanstvo ni tako, kot ju
tranji časopis, ki ti ga dostavlja- 
lec prinese na dom, ali pa ga 
vrže pred vrata. Državljanstvo 
je le nek status, za katerega, ali 
pa prepričan sem tako, so tudi 
umirali naši ljudje v tej sloven

ski vojni. In če je tako, potem 
mislim, da to, kar se zdaj tu 
govori, češ, da se prerivajo 
v vrstah itd. ne kaže toliko po
doba te države, kot bolj podo
bo teh tkz. državljanov.

Andrej Verlič: Upam, da mi 
gospod Polajnar ne bo takoj 
pobegnil, kot zadnjič, ker je 
vse zapisano. Kolikor sem vas 
razumel, ste pred parimi minu
tami povedali, da je treba dati 
za to državljanstvo tudi člove
ško dostojanstvo, če že ne celo 
življenja. Treba je to povedati, 
da so za to slovensko samostoj
nost najverjetneje umirali tudi 
tisti, ki danes, po vašem prepri
čanju ne bi bili upravičeni do 
slovenskega državljanstva.
O dopolnitvi zakona 
o državljanstvu

Predsednik dr. Ludvik To
plak: Prehajamo na 10. točko 
dnevnega reda, to je PRED
LOG ZAKONA O DOPOL
NITVI ZAKONA O DRŽAV
LJANSTVU, ki ga je predložil 
v obravnavo Izvršni svet 
Skupščine Republike Slove
nije.

Lev Kreft: Reči moram, da 
država, v katerih ni človekovih 
pravic in državljanskih svoboš
čin ali pa se le te poljubno spre

minjajo, nima pravice do 
oblastmi nad ljudmi, ker je ne
legitimna, četudi je legalna. 
Pod tem geslom smo se uprli 
nekdanji oblasti, ker je bila 
vedno pripravljena poljubno 
omejevati pravice za naprej ali 
za nazaj, kadar se ji je to zdelo 
primerno.

Gregor Golubič: Mi vemo, 
da ovadbo lahko poda praktič
no vsakdo. Vemo, da je ovad
ba v naši zgodovini, in to takoj 
po drugi vojni, imela že enkrat 
tako visok status in vemo, 
kakšne so bile posledice takš
nega statusa ovadbe in drugih 
okoliščin, o katerih danes ne 
moremo govoriti. Namreč, so
sed ni maral soseda, podal je 
ovadbo in vse to se je končalo 
z nacionalizacijami, odvedbami 
na družbeno koristno delo.

Borut Šuklje: Če je bila od
ločba o pridobitvi državljanstva 
Republike Slovenije kljub ovi
ram iz tega odstavka že izdana, 
jo organ, ki je odločbo izdal, 
odpravi. Sprašujem: ali lahko 
to odpravi upravni organ? Ali 
s tem ne širimo prostor samo
volje? Ali lahko upravni organ 
odpravi državljanstvo in ali ni 
za to pristojen zgolj sodni 
sklep, zgolj sodišče?

(nadaljevanje na strani 22)
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Rampa na božji poti
( Seja Družbenopolitične

ga zbora Skupščine RS, 5. 11. 
1991)

Miha Jazbinšek: Po zakonu 
o Triglavskem narodnem par
ku je pač za posege, ki tam niso 
eksplicitno predvideni, zahte
vano soglasje republiške skupš
čine. Vsebinsko gledano, kar 
se tiče same namembnosti oz. 
dejavnosti, gre za namen, ki je 
tu bil prisoten: gre v bistvu za 
nadomesten objekt sakralne 
funkcije. Gledano arhitekton
sko je šlo svojčas za manjši ob
jekt, vendar je tudi Kredarica 
bila takrat manjša. Gledano 
glede vklopljenosti v ta mikro- 
ambient - moram povedati, da 
gre tu za naravni amfiteater, ki 
je dejansko od zunaj neviden 
- gre v bistvu za neko temat
sko in oblikovno zaokrožanje 
tega osrednjega prostora. Mo
ram pač povedati, da gre tudi 
za neko rano v grebenu, ki je 
v prostoru prisotna; narejena je 
bila ob zidavi doma in v sklopu 
siceršnjih ravnanj gradbenikov 
v takih prostorih. Tako da gre 
v bistvu za sanacijo nekega gro
bega posega v prostor z objek
tom, ki tja sodi vsebinsko, obli
kovno in dimenzijsko.

Dr. Hubert Požarnik: Spo
štovani! Komisija za varstvo 
okolja je o tem razpravljala in 
priporoča Skupščini, da da so-

Jože Smole

glasje za gradnjo kapelice na 
Triglavu.

Ob tem želim opozoriti, da 
investitor do danes ni pridobil 
niti lokacijsko dovoljenje, niti 
gradbeno dovoljenje, niti so
glasje spomeniškega varstva, 
niti mnenja Triglavskega na
rodnega parka. Skratka, niti 
najosnovnejše obvezne doku
mentacije in da je kljub temu 
že začel graditi.

Zato je treba po mojem inve
stitorja jasno zavezati, da spo
štuje veljavno zakonodajo. 
Predlagam, da Skupščina Re
publike Slovenije da soglasje za 
gradnjo kapelice na Triglavu, 
da pa ves postopek prevzame 
in vodi na utečen in veljaven 
način, pristojni upravni organ 
občine Jesenice in da republika 
»tukaj vodi samo nadzor.

Ignac Polajnar: Kakor je 
meni znano, je investitor vse te 
papirje skušal dobiti, iskal jih 
je pa že leto dni in sicer od 
lanskega maja meseca, morda 
nekoliko pozneje, seveda 
v upanju, da bo te papirje v teh 
novih časih, novih razmerah 
tudi čim hitreje dobil. Triglav
ski narodni park se sam ni upal 
ali hotel, to je zdaj vprašanje, 
odločiti in je žogico podal na
prej. In tako je stvar zdaj v par
lamentu. Toliko na kratko.

Kar se tiče objekta, ki naj bi 
bil tak, kakršen naj bo, je po
trebno povedati tole. Objekt 
bo res večji, kot je bil nekoč, 
bo na drugem mestu, kot je bil 
nekoč, kajti tam, kjer je sta! 
nekoč, zdaj stoji razširjeni tri
glavski dom na Kredarici. In če

spremenili v vikende. Ampak 
to ne kdorkoli. To so storili 
tisti, ki so imeli nos, pa verjet
no tudi zveze, da so do takih 
lokacij ali do takih stavb, ki so 
jih potem pridno obnovili, da 
so do tega prišli. In kaj se doga
ja? Tam se dogaja zdaj nekaj, 
česar v triglavski narodni park 
ne sodi. Recimo, dolina Zadni- 
ce, je ograjena z železno rampo 
in s ključavnico. Lastniki teh

Dr. Stanko Buser: Spoštova
ni. Kot planinec in kot geolog 
in raziskovalec naše zemlje sem 
mnogokrat na Triglavu in vse
kakor rečemo planinci, daje to 
»božja pot«. Gospod Smole, 
kadar bova šla tja gor, eden bo 
vernik, drugi bo takšen, nič hu
dega za to. To smatramo v pla
ninskem duhu in se včasih jezi
mo drug na drugega, ker se 
tam skoraj ne moremo srečeva-

preproste ljudi, se znajo pokri- recimo s poslušanjem kakšnega 
žad pred majhnim razpelom, koncerta, da zahtevamo zase 
ali pa pred veliko hišo. In ne koncertno dvorano, kakšni 
nas siliti v to, da pač tisti, ki bi drugi mogoče disco, ker tudi 
radi tam gori duha razbistrili (nadaljevanje na strani 22)

Viktor Žakelj

šel do vznožja, da bi bil hitreje 
na Kriških poljih ali na drugi 
strani. Ta človek mora avto pu
stiti pred rampo, ker nima tega

vi gledate ta triglavski dom na 
Kredarici iz Bovškega gamsov- 
ca, je to po — mojih merilih 
- tujek v naravi, kakorkoli je 
prijazen za planinca, ki na Kre
darico pride. To je tujek, am
pak recimo, da je Triglav slo
venska božja pot in božja pot 
mora imeti tudi vso ustrezno 
infrastrukturo in zato je ta tri
glavski dom. Tam se je pove
čal, povečal se je pa že tudi 
potem, ko je bil že ta zakon 
o triglavskem narodnem parku 
sprejet leta 1985, če se prav 
spomnim. Mislim, če je že na 
Kredarici poskrbljeno za telo, 
naj bo tudi po stari slovenski 
šegi še za duha. In za to zdaj 
gre. In če bo ta kapelica večja 
kot je bila nekoč, bo skladno 
s povečanim triglavskim do
mom. Meni se stvar ne zdi 
sporna. Bi pa tu opozoril še na 
to, da bo kapelica res stala 
v kotanji in ker je bilo veliko 
besed, češ, križ bo iz kotanje 
močno štrlel ven. To ni res, 
križ bo zelo malo gledal ven, iz
nekaterih zornih kotov pa ivll lJ da bi si tam tavil 
sploh ne, ker je toliko poglob- ‘hi^ Ha hi
Ijen ta teren. Da bo kapelica

vikendov, nekdanjih pastirskih ti. Kar se pa tiče gradnje same. 
stanov, imajo ključ od te rampe Takrat, ko so naredili to kar 
in z avtom lahko pridejo k tisti precej veliko luknjo tamkaj, 
hiši oziroma v to dolino samo verjetno ni nihče, razen neka- 
gospodje, ki imajo tam svoje terih, vsaj v mislih, med kateri- 
vikende tako, da pripeljejo mi sem tudi sam bil, se ni 
:svoje gospe. Jaz sem to na last- spomnil, da je Triglav kar pre- 
ne oči videl, gospo v salonarjih, cej onečaščen pod Kredarico. 
Na prag jo lepo zloži in gre Tisto jamo so tam izkopali 
lahko dama notri. Ne more pa gradbeniki, da so v njej prido- 
recimo v dolino Zadnice plani- bivali zdrobljen material, delo- 
nec - tista dolina je dolga ne- ma za beton, deloma za nasip, 
kaj kilometrov - ki bi rad pri- kar velikega doma in takrat ni

Ludvik Toplak

večja, je opravičljiv razlog tudi 
v tem, da bo na ta način zago
tovljen verski obred tako, da 
ne bo motil planincev, ki k ta
kemu obredu ne bodo šli in da 
tudi ti, ki pri obredih bodo, ne 
bodo moteni. Prepričan sem, 
da kapelica na Kredarici bo po- 
žlahtnila ta konec triglavskega 
narodnega parka, čeprav zame 
osebno, karkoli na Kredarici 
naredimo, ni posebno žlahtni 
del triglavskega narodnega 
parka, ki sam osebno nimam 
nobenega veselja hoditi tam 
gor, ker imamo veliko lepših 
kotičkov, ampak dobro, ker 
imamo to božjo pot, jo 
imejmo.

Bi pa še na nekaj drugega 
opozoril v zvezi s tem. V tri
glavskem narodnem parku, tu
di v zakonu stoji, da je prepo
vedana individualna gradnja 
hiš itn. Vi pa natančno veste 
koliko individualnih hiš je tam 
notri nastalo in sicer iz tiste 
osnove, ki je tam bila. To so 
bili pastirski stanovi, bajte itn., 
pa tudi hiše, ki so jih ljudje 
izpraznili in te stvari so ljudje

Jožef Školč

hišo, oziroma, da bi pravočas
no še v tistih časih, ko se je še 
to dalo, prišel tam do hiše. In 
to je za mene krivično. Krivič
no ne samo do triglavskega na
rodnega parka, ker to nekateri 
onečaščajo s tem, da se tam 
notri lahko vozijo, ampak tudi 
zaradi tega, ker pa tisti, bom 
rekel državljani Republike Slo
venije, ki bi radi hodili v hribe, 
preprosto z avtom tja notri ne 
morejo. In mislim, da bi morali 
mi kdaj tudi razpravljati o tem, 
kako ta triglavski narodni park 
funkcionira s stališča človeko
vih pravic.

Jože Smole: On je zdaj par- 
krat govoril o tem, da je pot na 
Triglav »božja pot«, dvakrat je 
to govoril. Jaz proti temu pro
testiram! Lahko nekateri tudi 
to pot za sebe smatrajo kot 
»božjo pot«, samo ne prosim 
zdaj za nas vse, ki gremo na 
Triglav, reči, da hodimo na 
»božjo pot«. Zato prosim, ali je 
zdaj Polajnar naredil slučajno, 
ali je napaka, če je napako na
redil, naj se tu opraviči.

Miha Jazbinšek: Mislim, da 
je bil pri gospodu Nacetu Polaj
narju ta termin uporabljen kot 
metafora. Ne dvomim, da je 
Aljaževa kapelica vredna ob
nove ali ponovne postavitve. 
Pri tem se ne bi splačalo sklice
vati na napake, ki so bile po 
drugih straneh storjene v tem 
občutljivem prostoru Slovenije 
in najbolj me mika, da bi prav
zaprav bil za dejansko rekon
strukcijo za obnovo kapele 
v njenem izvornem smislu. Mi
slim, da bi tudi to bilo najbolj 
učinkovito protestiranje proti 
temu, da se jo je v nekem ob
dobju podrlo, žal brez razum
ljivih razlogov. Sem za to, da 
damo svoje pritrdilno stališče 
v zboru za to gradnjo s pristav
kom, da je to obnova sakralne 
zgradbe, ki je tam že bila.

nihče hrupa dvignil okoli tega, 
kaj dela nekdo pod Triglavom. 
Mislim, kot geolog, da je prav, 
da to ime, ne neravno udolbi- 
no, ki jo je človek pred kratkim 
povzročil, zapolnimo. In da jo 
zapolnimo tudi s takšnim ob
jektom, ki je vsekakor v kultur
nem svetu vreden svoje vred
note. Ne ugibam o tem, da je 
objekt prevelik, sem celo proti 
temu, da gremo v preprojekti- 
ranje. Če danes gremo v novo
gradnjo - to je pa odgovor go
spodu Pivcu - bi bilo pa ne
kam nenavadno, da gremo po
staviti eno majhno kapelico ob 
takšnem ogromnem domu, ki 
vsekakor kazi tisto tamkaj. 
Pravimo, če smo že dom razši
rili toliko na Kredarici za do
bro telesno oočutje, ni prav nič 
hudega, da je za velike sloves
nosti, kamor pride veliko Slo
vencev, tudi velik prostor, kjer 
so lahko tudi nekako njihove 
duše bližje Bogu tamkaj pod 
Triglavom, pa to prav nič ne 
škoduje, če bo malo večja za
devščina. Gospod Smole se 
smeje, obadva sva pa istega 
mnenja, ali ne.

Jožef Školč: Pri tej zadevi je 
več vprašanj. Eno, s čimer bi se 
bilo treba res pozabavati, je ar
gumentacija, zakaj mora tam 
biti kapelica. Tukaj sta dva ar-

Hubert Požarnik

gumenta: eno.češ da bi zapol
nili tisto gradbeno luknjo. To 
se mi zdi res privlečeno za lase, 
ker mogoče bodo potem še kje 
drugje kaj skopali in bp treba 
še tam zapolniti in po tej logiki 
bo to pozidano. In to ne pelje 
nikamor. Da za začetek po
vem, da jaz nisem proti temu, 
da se obnovi ta, recimo ji zgo
dovinska Aljaževa kapelica. 
Ampak tisto je bila res kapeli
ca, to kar je pa sedaj, je pa 
— v naši vasi bi se reklo že 
cerkev, v kakšnem večjem kra
ju pa mogoče cerkvica, nikakor 
pa ne kapelica - kar velika 
hiša.

Druga argumentacija pa je, 
da je tam gori potrebno poskr
beti za duha. Jaz seveda verja
mem, da se marsikdo rad po
križa, ampak kolikor poslušam

JABOLČKA

Stranka
piva

Naveličal sem se prebirati razprave, kakšne vrste so 
posamezne stranke na slovenskem političnem odru. Vse 
preveč gre za oder, na katerem se skušajo vsi razvrstiti po 
lastni pameti in presoji. Pri tem pa kar naprej pozabljajo 
uskladiti svoje početje s svojim samorazumevanjem. 
Zadevo je treba zagrabiti povsem drugače. Ne gre za 
uvrščanje na levo ali desno ali v sredino, temveč za ureja
nje drobnih, vsakdanjih reči, ki lahko pritegnejo kar naj
večje število oseb. Sklenil sem, da še sam ustanovim 
stranko, ker se ne morem poistovetiti z nobeno od obsto
ječih.

Prvo vodilo pri ustanavljanju stranke je zame, da si za 
glavni cilj ne sme zadati velikih tem in besed, temveč 
nekaj, kar se zdi nepomembno, kar zlahka spregledamo. 
Razlog za takšno naravnanost je preprost, vendar etnolo
ško podkrepljen. Zagovarjanje enkratnosti posameznika 
v vsej njegovi svetosti je smiselno le, če posamezniku 
omogočimo, da se razvije v osebnost s kar največjo preta
njenostjo, s kar največ razlikami, ki postanejo postopoma 
sol družbe. Stranka, ki si želi kar največjo podporo prebi
valcev, mora torej zagotoviti sistemske možnosti za razvoj 
individualnosti. Posvetiti se mora kulturi vsakdanjega živ
ljenja, samoumevnostim načina življenja.

Stranka piva se ne želi omejiti na družabno dejavnost, 
kot kakšno društvo, temveč želi v srcu političnega odloča
nja, v parlamentu zagovarjati pravico do različnosti. Gre za 
različnost kozarcev, v katerih nam postrežejo pivo. Za 
različnost vrst piva, ki gn nam ponujajo. Pivo je pijača 
s plemenito tradicijo in hkrati pijača vseh plasti prebival
stva, saj je uspešno izpodrinilo jabolčnik in podobne pode
želske osvežilne pijače. Pivo ni zgolj mestna ali zgolj 
podeželska pijača. Prav zato je nadvse primerno za uvrsti
tev v jedro strankinega programa.

Stranka piva si bo tako v parlamentu skušala pridobiti 
večino (in pri tem upa na podporo vsaj nekaterih sedanjih 
poslancev v slovenskem parlamentu; zlasti enega iz Mari
bora v vrstah Liberalno-demokratske stranke) za sprejem 
naslednjih odlokov ali vsaj podzakonskih predpisov (raču
namo, da bo lažje doseči sprejem takih predpisov kot 
zakona, da postane stranka lastnik vseh pivovarn in loka
lov, kjer točijo pivo);

1. V lokalih morajo ponujati vse vrste piva, ki jih proiz
vaja pivovarna, s katero sklenejo pogodbo.

2. Lokal, ki ponuja pivo iz različnih pivovarn, lahko ima 
višje cene za pivo samo, če ima za vsako vrsto piva posebne 
kozarce.

3. Lastnik lokala si mora oskrbeti vse pritikline, ki so 
potrebne za strežbo piva, če hoče dobiti dovoljenje za 
obratovanje: vrčke, različne vrste kozarcev, podstavke, 
kakovostne stroje za točenje.

4. Povečati je treba ponudbo piva na slovenskem trgu. 
Na eni strani gre za pestrost, ki jo ponuja posamezna 
pivovarna, na drugi pa za povečanje števila pivovarn, ki so 
zastopane na slovenskem trgu (oziroma v lokalih). Med 
prioritetne naloge spada tu uvedba pšeničnega piva v polet
nih mesecih (z vsemi njegovimi različicami).

5. Zbiranje podstavkov, na katere vam natakar riše 
črtice za popite vrčke piva, mora postati enako zanimivo 
kot zbiranje znamk, značk ali telefonskih kartic.

Najboljši dokaz, da je pivo tesno povezano s temeljno 
človekovo kulturo, s tistim, kar je zanj samoumevna oblika 
ravnanja in vedenja, je pivo, ki ga zadnje čase ponuja 
pivovarna iz Maribora. Edina razlaga, zakaj so si za part
nerja med vsemi pivovarnami v Avstriji izbrali prav pivo
varno iz Ottakringa, je ta, da je vodilni komercialist nekje 
v svojem nazavednem ohranil vednost, da je prav v Otta- 
kringu preživel del svojega življenja slovenski pisatelj Ivan 
Cankar.

Z bogatenjem kulture vsakdanjega življenja ho stranka 
posredno vplivala na počutje prebivalstva, na njegovo ino
vativnost in podjetnost. Ljudje se bodo naučili izbirati in 
odločati, ker bodo soočeni z veliko ponudbo, z različnimi 
cenami, z marketinškimi pastmi in podobnimi zapelji
vostmi prevelike tržne ponudbe, v kateri se obržijo samo 
najboljši.

Ukvarjanje z drobnimi rečmi na opisan način je uresniče
vanje gesla »misli globalno, deluj lokalno«. O konsekven
cah, ki jih s seboj prinaša dvig kulture individualnosti in 
razlik, bo stranka piva zapisala svoje mnenje in predloge 
v dodatku h glavnemu programu, ki ga pa za zdaj iz 
taktičnih razlogov še ni mogoče objaviti.

Igor Kramberger
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SODI S POSEBNIMI ODPADKI RAZBURILI 
BREŽICE "

Naj dražji 
strupi

V jeku osamosvajanja Slovenije je nekaj podjetij iz Gorenjske 
v Bosno prodalo na tisoče sodov s posebnim odpadki. Med 
tamkajšnjimi prebivalci je to povzročilo veliko ogorčenje. V vrhu 
slovenske vlade je bilo naposled dogovorjeno, da jih vzamemo 
nazaj. Nekaj dni pred junijsko vojno seje na Dobovi znašel vlak 
z nemarno naloženimi sodi, iz prenekaterega vagona je curljalo. 
Brežiški izvršni svet je naslavljal ostre proteste na republiko. 
Naposled se je vlak premaknil in ustavil na drugem koncu 
Slovenije na industrijskih tirih jeseniške železarne. Tudi tod ni 
manjkalo slabe volje. Do tega četrtka, 15. novembra, naj bi jih, 
čeprav pretovorjene v nove sode in zabojnike, prepeljali na novo 
začasno skladišče.

Z Jesenic na Jesenice
Pravcata odisejada s fantom

skimi sodi je pred časom pov
zročila napetosti v slovenski 
vladi. Ministrstvo za varstvo 
okolja je naposled 8. oktobra 
objavilo razpis za začasno skla
diščenje in sežiganje teh od
padkov (strokovnjaki se zavze
majo za tujko - inceneracije, 
ker gre za zahteven tehnološki 
postopek in ne enostavno za 
sežiganje). Ko so na ministr
stvu odprli kuverte, so imeli 
pred seboj devet ponudb. Od 
občin, pravzaprav občinskih 
vlad, se je priglasila le breži

lešnik je vse skupaj razumel 
kot priložnost, da malce napol
ni vedno prazne blagajne kra
jevnih skupnosti. Za vsakega 
od 4647 sodov nameščanih 
v zabojnike naj bi dobili po po
godbi 28,7 nemške marke na 
mesec za čas dveh let od dneva 
podpisa pogodbe. Če bi se do
govorili za predelavo, se ta ce
na zniža na 17,2 marke. Dome
nili so se še za posebne prevo
ze, skrbnost z ravnanjem, zato 
bi morebitni izvajalec prejel še 
enkratni znesek 983.020 mark.

Pred .brežiške odbornike, je 
prišel namestnik ministra za

ška. Vse skupaj je sovpadlo 
prav s 1. novembrom. V treh 
krajevnih skupnostih, kjer je 
brežiška vlada ponudila začas
ne lokacije, je zavrelo. Vsi trije 
zbori občinske skupščine 
v Brežicah so se minuli teden 
sestali na izredni seji. Debelo 
uro so izgubili za razpravo 
o tem, če ponudbo svoje vlade 
sploh dajo na dnevni red. Od
borniki so hodili k mikrofonu 
kot za stavo.

Odpadkov ne marajo v Jese
nicah na Dolenjskem (gre za 
naključno podobnost imena 
krajevne skupnosti) v prostorih 
nekdanjega Tehnično remont
nega zavoda v Breganskem se
lu, ne v opuščenih podzemnih 
skladiščih za letala v Cerkljah, 
ravno tako ne na Planini na 
meji med krajevno skupnostjo 
Globoko in Sromlje. Od tam so 
že zagrozili z demonstracijami.

Sporna začasnost
Predsednik brežiške vlade, 

krščanski demokrat Ciril Ko-

varstvo okolje magister Mitja 
Bricelj, saj je bil minister Miha 
Jazbinšek v skupščini v Ljublja
ni, kjer se je novi zakon o var
stvu okolja utiral pot skozi dva 
zbora. Prav na ta zakon se je 
skliceval namestnik Bricelj, ki 
naj bi vpeljal red tudi pri teh 
odpadkih. Inž. Gačeša iz po
slovnega sistema Kemija je po
jasnil strokovne vidike, ki naj 
bi bili neoporečni za okolje. 
Nastopil je tudi Krešimir Fink, 
ki si ni upal povedati, da priha
ja iz bližnje jedrske elektrarne, 
na katero se Brežičani hudo je
zijo. Prav na tej seji je bilo 
povedano, da je bil takratni iz- 
vršnik Ivan Živič proti njeni lo
kaciji, zato je tudi moral na 
zagovor na CK. Tokrat je na
štel nad deset ugovorov proti 
morebitnemu odlagališču po
sebnih odpadkov. Odbornik in 
hkrati direktor čateških inž. 
Borut Mokrovič je celo izjavil, 
da se počuti užaljen razpravlja
ti o takem odlagališču in posta
vil na tehtnico 20 milijonov

mark vredne posle toplic in po
gumne načrte za nadaljnji turi
stični razvoj. Inž. Gačeši je vr
gel v brk, da je svoje odpadke, 
ko je bil Mokrovič še direktor 
v brežiškem tozdu IMV, rešil, 
Gačeša, pa svojih še sedaj ni.

Ko je brežiški župan inž. Te
odor Oršanič po debelih petih 
urah napetega sejanja želel pri
peljati do splošnega sklepa, da 
občinska vlada pač nadalje zbi
ra podatke in nadaljuje pogo
vore, so ugotovili nesklepčnost 
v zboru združenega dela. Po 
krajšem odmoru je odšlo, očit
no jeznih, vsekakor pa utruje
nih še več odbornikov, skupšči
na je bila prekinjena brez ka
kršnegakoli sklepa.

Žal izgleda, da v Sloveniji še 
nekaj časa ne bomo sposobni 
izpeljati kakšne strokovne raz
prave. Na vrat na nos zdrvimo 
v skupščino in odborniki ali po
slanci naj bi z dviganjem rok 
odločali. Prav na dan, ko je 
bila ta razprava v Brežicah, je 
bil v Delovi prilogi Znanje za 
razvoj objavljen zanimiv obisk 
pri inž. Francu Maleinerju, Ce
ljanu, ki s posebnimi odpadki 
uspešno dela v Nemčiji. Tam je 
prepovedano vsakršno odlaga
nje tekočih, želatinastih ali po
dobnih odpadkov! V Brežicah 
je bilo postavljeno vprašanje, 
kako denimo verjeti republiški 
sanitarni inšpektorici Macarol- 
Hitijevi, ki naj bi zmočena 
zdravila ukazala sežgati v kot
lih šoštanjskih termocentral. 
Bodo morali posebne odpadke 
z Jesenic, sedaj ko so že dodo
bra izhlapljeni in politi vzdolž 
vse proge od Dobove do Jese
nic in varneje spravljene v sode 
in zabojnike, prepeljati npr. 
v Francijo, kjer je tovrstno uni
čevanje pravi posel? Ti sodi pa 
so v celoti slovenskih odpad
kov zastopani le s 5 odstotki. 
Če bo to šlo na rovaš vseh slo
venskih davkoplačevalcev, kar 
je težko sprejemljivo, saj se naj 
bi vedelo, kdo jih je prodal 
v Bosno, se kaže podobno kot 
brežiški zdravnik dr. Zorčič 
vprašati tudi, če se nam indu
strija s tako umazano tehnolo
gijo splača. Morda ji je takšna 
socializacija odpadkov le po
tuha.

Alfred Železnik

S PRILOGO IZPOD PULTA
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FOTOREPORTAŽA

Vlada na 
Bogenšperku

Natančno tristo let za Janezom Vajkardom Valvasorjem se je na Bogenšperku prejšnji teden 
sestala slovenska vlada. Valvasorje takrat davnega leta 1692, ko je zapustil Bogenšperk, imel za 
seboj že vse delo za Slavo vojvodine kranjske, vlada pa prejšnji teden leto in pol vladanja 
s Slovenijo. Žal bodo čez naslednjih tristo let vsi uspehi, ki jih je Peterle nanizal na Bogenšperku, 
gotovo pozabljeni.
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FORUM SLOVENSKE
ŠTAJERSKE IZ ILEGALE

Pomagaj 
si sam

To, o čemer smo v Novi dobi že nekajkrat poročali, o ustanovitvi 
nadstrankarske, nepolitične, regionalno usmerjene Štajerske zveze 
gre svojo pot. Tako smo bili deležni že prvega javnega nastopa njenih 
članov na tiskovni konferenci, na kateri so nas seznanili z osnovnimi 
programskimi usmeritvami in s principi delovanja združbe, ki se 
formalno imenuje Forum slovenske Štajerske.

Njena temeljna naloga in cilj je z ustavo Republike Slovenije 
deTmirani obstoj in razvoj regij v Sloveniji.

Od otvoritve Slomškovega spomenika, kjer bi se naj rodila ideja 
o ustanovitvi Foruma, preko katerega bi iskali simbiozo z vsemi, ki 
v severo-vzhodni Sloveniji mislijo enako, do prve akcije - zahteve za 
izgradnjo Phyrnske avtoceste, kjer je sodelovalo okrog 70 ljudi, ni 
minilo dosti časa. Delovni zanos in prvi uspehi nedvomno vlivajo 
optimizem, saj med drugim ne smemo zanemariti številke, da se 
dnevno v forumu prijavlja 25 do 30 ljudi, čeprav se ne zatekajo 
h klasični strankarski propagandi in bežijo od institucionalizacije. 
Kljub temu stranke postajajo nanj vedno bolj ljubosumne, čeprav 
vsem na stežaj odpira vrata, ne glede na strankarsko pripadnost. 
Primarni so mu skupni interesi, med njimi postavljajo na prvo mesto 
socialno problematiko, in ne politične razprtije. Z vključevanjem 
intelektualnih institucij, Univerze in humanističnih centrov, naj bi 
tvorno skrbeli za policentrični razvoj Slovenije, kije očitno prevelika 
za slovensko vlado. Načelo »pomagaj si sam« Forum, ki bi naj služil, 
je kot katalizator, jemlje za osnovno vodilo svojega delovanja.

Nekako takšen bi bil pogled od zunaj, na lupino. Če pa dvignemo 
krilo gospodični in pokukamo podenj, lahko na več točkah trčimo ob 
pomisleke. Najprej na osnovnega: kaj je sploh Forum slovenske 
Štajerske in čemu služi?

Če pustimo ob strani problem, ali bo to v končni fazi po ovinkih 
postala politična organizacija oziroma stranka predsednika maribor
ske vlade Antona Rousa, kot v določenih krogih še vedno govorijo, 
nam že programske usmeritve zaustavijo kot v grlu. V njem namreč 
piše o rožnati preteklosti štajerske metropole, Maribora, ki »je 
v svojem preteklem razvoju zgradil ta svoj spoštljiv regionalno 
- deželni naziv.« Če se ustavimo vsaj kakšnih sto let nazaj, bo ta 
formulacija mogoče držala, čeprav so mu bili takrat ljubši nemšku
tarji kot slovensko zavedni državljani, popolnoma pa propade v bliž
nji preteklosti, ko so v mestu zatirali vse, kar ni lezlo kot golazen in 
zaudarjalo po intelektualni trohnobi. Oblastniki in njihovi lakaji so 
uspeli zatreti, uničiti in pregnati njegove potenciale in mesto je samo 
krivo za stanje, v katerem sedaj utapljajoče hlastamo za zrakom. 
Kdo od teh bo sedaj krmaril tudi Štajerski forum, bomo v kratkem 
videli.

Formulacija, da »so na Štajerskem nastajala trdne interesne pove
zanosti na področjih gospodarstva, šolstva in visokega šolstva, kul
ture, duhovnega delovanja, športa, itd.«, pa meji na smešno, saj 
vemo, kje je mariborska Univerza danes, potem ko je bil njen 
nekdanji rektor Dr. Mehmedalija Djonlagič član raznih CK-jev in vsi 
ostali njeni »potenciali« nesposobni, da bi vzpostavili vsaj en humani
stični center. Zatrto duhovno delovanje in kulturniški stebri v osebah 
dolgoletnih policajev, med katerimi je najdlje zlezel Peter Može, 
ravnatelj Umetnostne galerije, pa nas postavi na realna tla ob 
kakršnem koli obisku razstave ali koncertu. O mariborskem, oziroma 
štajerskem gospodarstvu pa raje ne zgubljajmo besed.

Da ne bi Forum preostro sodili že kar na začetku, saj zaenkrat še 
kaže veliko mero entuziazma, po njegovih uvodnih besedah stopimo 
preko črte pomislekov o tistih, ki vse svoje življenje rušijo, da bi 
zatem gradili. Dejstvo je, da je Maribor kastriran. Toda: je Forum 
rešitev? Ni morda eden od njegovih vodilnih članov in najverjetneje 
tudi prvi predsednik, Anton Rous, z njim priznal nemoč svoje vladne 
garniture in mariborske skupščine? Namreč, usmeritve in področja 
delovanja, ki jih ima za svoja, bi se morala dotikati že obstoječih 
politično-gospodarskih institucij. Prav tako povezave, ki jo sedaj 
mislijo najti v posvetovalnem telesu, sestavljenem iz vseh predsedni
kov izvršnih svetov iz štajerskih občin. Ali do sedaj nekaj takšnega ni 
bilo mogoče uresničiti? Kaže, da gospodarski »program« Foruma 
vsaj delno zaničuje gospodarske resorje izvršnih svetov. V Mariboru 
bi naj, po nekaterih informacijah, zaradi njegovega juriša odstopil 
bivši podpredsednik vlade in minister za gospodarstvo dr. Franci Čuš, 
čigar vladni gospodarski program je Forum dodobra prenesel v svojo 
malho. Tako ostaja Maribor, potencialno socialna bomba, brez 
ministra za gospodarstvo in vprašanje je, če bo Forum prevzel 
njegovo delo.

Apolitičnost, nadstrankarskost in še kaj se potemtakem kažeta 
zelo nejasno, saj je vprašanje, kakšne oblike pritiska bodo uporabili 
njegovi člani za dosego ciljev. Verjetno ne bodo končali v moledova
nju, ampak bodo orali s konkretnimi projekti in konkretnimi ljudmi, 
ki z drugo nogo trdno stojijo v političnih organizacijah. Na ta način 
lahko njegovo nadstrankarskost razumemo kot propadli SZDL, apo
litičnost pa v smislu prostozidarskih lož, kjer gre za združevanje 
interesov in kapitala ljudi, ki imajo velik vpliv. Mogoče hi lahko 
Forum bil blizu zadnjemu, saj ga od SZDL-ja loči potrebna istomi- 
šljenskost zbranih.

Prav tako je vprašljivo financiranje takšne organizacije, saj Mari
boru že grozi nevarnost, da bo dobil še eno organizacijo, ki bo 
obešena na že tako izpraznjen proračun. Zdi se, da so z njegovo 
ustanovitvijo člani priznali nesposobnost obstoječih institucij, v kate
rih sami sedijo. Zato lahko sumimo v njegovo uspešnost, saj ne 
verjamem, da bi nova organizacijska tvorba zbudila zaspane.

Forum slovenske Štajerske je vzklil na mariborskih ruševinah. 
Njegovi nameni in cilji so dobro zastavljeni, vendar se bojim, čeprav 
so mu Primorci in Dolenjci izrekli vso podporo in tudi sami razmi
šljajo o podobni ideji, da bomo dobili še eno telo, ki bo dolivalo olje 
na ogenj vsesplošne dezorganizacijske zmede. Mogoče se bo poka
zalo, da je njegovo poslanstvo pravo in potem lahko razmišljamo 
o ukinitvi izvršnih svetov in morda celo skupščin ter mu priznamo vso 
legitimnost. Ampak do tedaj bo treba počakati. Da ne bo ostalo le na 
združevanju z željo po še eni moči, saj v tem primeru ne bosta mogla 
pomagati Anton Slomšek in Rudolf Maister.

Peter Tomaž Dobrila

EKSKLUZIVNO: IVAN ANDABAK, EKSTREMNI EMIGRANT
O SVOJIH PODVIGIH

»Dva sem ubil!«
Nekoč so jih imenovali ekstremna politična emigracija. Tisti, 

ki so to tudi res bili in so svoja ekstremna leta uspeli preživeti, se 
danes vračajo. Hrvaški politični emigranti so po desetletjih bre
zupnega boja za samostojno hrvaško državo proti federalni Jugo
slaviji bližje svojemu cilju, kakor so bili z ustanovitvijo NDH. 
V Osijeku smo govorili s človekom, katerega življenjepis je 
zanimivejši od thrillerja. Ivan Andabak, rojen 1953, se je po 
enaindvajsetih letih vrnil v krvavečo domovino.

Andabak: »V emigracijo
sem odšel sedmega februarja 
1970. Najprej v Avstrijo, nato 
pa v Nemčijo, kjer so me na
mestili v begunsko taborišče 
Zinteroff. Zaradi političnega 
preganjanja moje družine so 
tudi meni, kljub mladoletnosti, 
dodelili status političnega be
gunca. Pred pobegom iz Jugo
slavije sem živel v Dalju (pet
najst kilometrov severno od 
Vukovarja, op.p.). Zelo mlad 
sem pričel s političnimi aktiv
nostmi. Leta 1969 so me v Vin- 
kovcih ujeli z emigracijskimi le
taki Hrvatske republikanske 
stranke profesorja Gorskega iz 
Argentine. Se pred odvedbo na 
miličniško postajo so me sredi 
železniškega perona dobro na
mlatili. Zaradi mladoletnosti je 
moral pome priti oče.

To je bil prelomni trenutek. 
Odločil sem se, da bom odšel. 
Želel sem pomagati svojemu 
narodu, kar pa doma nisem 
mogel. Razen tega je bila to 
moja edina preostala možnost. 
Preganjali so celotno družino, 
nihče ni mogel dobiti službe, 
nas otroke pa so 
v šoli.«

Ste ideološko opredeljeni?
Andabak: »Ideološko nisem

opredeljen, komunistov nisem 
nikdar sovražil. Želim samo
svobodno Hrvaško izven Jugo
slavije. Po prihodu v Nemčijo 
sem se včlanil v Hrvatsko revo
lucionarno bratstvo (HRB), na 
čelu katerega je bil takrat Stje- 
pan Senič.

Delujoč v bratstvu sem bil 
usposobljen za diverzantsko 
delovanje. Šestmesečno urje
nje je potekalo na Irskem. Ko 
so trinajstega januarja 1972 za
dušili hrvatsko pomlad, sem 
v znak protesta proti zapiranju 
in ubijanju hrvaških intelektu
alcev, v Frankfurtu vrgel v zrak 
tamkajšnjo JAT-ovo predstav
ništvo. Ob tej priliki me je, za
radi rane v nogi, ujela policija. 
Obsojen sem bil na leto in pol 
zapora za mladoletnike-.

Po koncu kazni sem se srečal 
z emigranti hrvaške pomladi 
Tomislavom Mičičem, Zlat
kom Markusom, Damirom Pe
tričem, Mladenom Švarcem in 
Franjom Mikuličem, ki je bil 
takrat predsednik občine Ja- 
strebarsko. Skupaj smo pri
pravljali propagandno vojno in 
diverzantske akcije, ker smo 
hoteli izvesti končni udar na 
Jugoslavijo. Takrat bi kaj takš
nega lahko naredili, saj smo bi
li finančno, intelektualno in 
številno močni. Onemogočalo 
nas je delovanje CIA, ki je tes
no sodelovala z UDBO.«

Bili ste tudi drugič obso
jeni . . .

Andabak: »Dobil sem osem 
let in tri mesece zaradi uboja 
dveh ljudi. Ubil sem ju leta 
1978. V jugo klubu »Bratstvo 
i jedinstvo« v Konstanzi, ker 
sta izdala našo stvar. Sprva mi 
je uspelo pobegniti v Saarbriic- 
ken, kjer sem se maskiral in 
čakal potni list iz Pariza. Po 
dveh dneh mi je z irskim pot
nim listom, na ime Patrick 
Bennet Thomas, uspelo pobeg
niti v Pariz. Od tam so me člani 
Hrvatskega revolucionarnega 
bratstva in dva pripadnika IRA 
pripeljali v Madrid.

Franjo Mikulič, takrat pred
sednik Hrvatske narodne 
skupščine za Evropo, mi je fi

nančno pomagal, a pri tem sto
ril veliko napako. UDBA je 
v njegovo organizacijo infiltri- 
rala človeka z vzdevkom »Kar
ies«, pravo ime Željko Susak iz 
Širokega Brijega (današnja Li- 
štica). Njemu je Mikulič dal pet 
tisoč DEM in moj naslov. De
nar sem res prejel, vendar je, 
kot sem pozneje izvedel na so
jenju, odrezke denarnega na
kazila z mojim naslovom poslal 
UDBI v Sarajevo. Ta je zadevo 
prenesla nemški obveščevalni 
službi, ki je nato od španskega 
Interpola zahtevala mojo pri
vedbo.

Po ulovu me Španci najprej 
niso hoteli izročiti, zato je beo
grajska diplomacija preko 
nemške vršila pritisk nanje. 
Dokler sem bil v zaporu, mi je 
vsa hrvatska emigracija javno 
izražala svojo podporo, saj se 
je na sojenju vsak dan zbiralo 
200 do 300 ljudi. Mladen Nale- 
tilič iz Lištice je mojemu branil
cu za njegove usluge dal 38.000 
DEM. Po štirih letih sem bil 
spuščen pod pogojem, da zapu
stim Nemčijo. S posebnim vo- 

terorizirali jaškim letalom so me prepeljali 
v Španijo, kjer sem živel do 
nedavne odločitve o vrnitvi na 
Hrvaško.«

Kaj ste počeli devet španskih 
let?

Andabak: »Najprej sem od
šel k ministru za notranje zade
ve Bariču Noevou. Ker sem od 
leta 1979 oženjen s Španko, 
sem imel pravico do zaščite in 
zatočišča, ne pa tudi do dela in 
socialne oskrbe. Živel sem od 
pomoči Hrvatov širom sveta, 
za kar sem jim neizmerno hva
ležen. Seveda sem se takoj ak
tivno vključil v Hrvatsko revo
lucionarno bratstvo, kjer sem 
organiziral delo propagandno 
— diverzantskih celic.

Spominjam se, kako se je ne
koč pred mojimi vrati pojavil 
Goran Ribičič, skupaj z ženo in 
dvema otrokoma, ter prosil za 
pomoč. Storil sem vse v moji 
moči, pozneje pa od nekega 
človeka iz zagrebškega SNZ-ja 
izvedel, da ga je poslal KOŠ. 
Njegova naloga je bila poveza

va s Tomo Rebrino in mano ter 
hkrati z Višnjo Pavelič, hčerko 
Anteja Paveliča, katere telesni 
stražar sem bil takrat. Ko sem 
to izvedel, sem ga dobro prete
pel, prijavil španski obvešče
valni službi in zahteval njegov 
izgon. Kmalu je bilo tako tudi 
storjeno.

Ves čas nas je vznemirjala 
UDBA, ki je zapravljala veliko 
denarja v borbi proti politični 
emigraciji. Hrvatsko revoluci
onarno bratstvo je bilo z njo 
konstantno v odkriti vojni, saj 
so nam stalno pošiljali stroje 
smrti. Mnogo ljudi je bilo pobi
tih na obeh straneh. V teh svo
jih akcijah tudi mene niso za- 
ebšli.

Mladen Kostič in še nekdo iz 
srbske UDBE sta me poskuša
la ubiti pred vhodnimi vrati 
moje hiše. Na srečo sem opazil, 
da me zasledujeta. Ko sta se mi 
približala, sem Mladenu z bri
tvico odsekal uho, drugi pa je 
zbežal. V bližini se je znašla 
policija, ki je Kostiča ujela in 
odvedla.«

Lahko navedete nekaj imen, 
s katerimi ste v emigraciji sode
lovali?

Andabak: »Kot član HRB-ja 
sem često potoval na Švedsko, 
kjer sem, še pred umorom am
basadorja Vladimirja Roloviča, 
sklenil pristno prijateljstvo 
z Mirom Barišičem. Večkrat 
sem ga obiskal v Paragvaju in 
Torontu, kjer je živel v izgnan
stvu. Še danes sva v zvezi. Miro 
je član HOP-a (Hrvatski oslo- 
bodilački pokret) oz. frakcije, 
ki se imenuje Odpor, katero je 
vodil pokojni Maks Luburič. 
Nadalje sem sodeloval in se 
spoprijateljil z Ivanom Vujiča- 
vičem-Živcem in Vladom Braj- 
kovičem. ki sta ubila ambasa
dorja Vladimirja Roloviča, To
mom Rebrino, Nikolo Liscem 
in Rudolfom Prskalom. Ti trije 
so leta 1973 ugrabili švedsko, 
letalo ter na ta način izvlekli 
Mira Barišiča iz zapora.«

Kdaj ste se vrnili na Hr
vaško?

Andabak: »Lani, 21. decem
bra. Pred tem sem imel razgo
vor z vodstvom HRB-ja in do
ločenimi ljudmi iz hrvaške vla
de (kaže, da vsem le nisem po 
godu) o tem, kako bi bilo ko
ristno, da se vrnem v domovi
no, kjer bi pomagal v borbi. 
Nisem prišel sam, poznam 
mnoge iz HRB-ja, HOP-a, Od
pora, Republikancev, HNV-ja

Ivan Andabak: razstrelil frankfurtski JAT, ubil dva moška, 
zasledovalcu odrezal uho.

in HDP-ja (Hrvatsko državno- 
tvorno gibanje), ki so se vrnili. 
Nekaj nas dela na nalogah urje
nja, vendar večina ne počne 
nič, saj trenutno ni na strani 
vlade, ki nas je razočarala.

Ko je Tudman pred dvema 
letoma prišel na oblast, smo 
mu dali vse, ekonomsko, poli
tično in vojaško, ker je obljub
ljal svobodno in samostojno hr
vaško državo. Ob povratku pa 
smo opazili, da se poje čisto 
druga pesem. Imamo svoje 
skupine, ki delajo v interesu 
hrvatskega naroda, brez ide
oloških predsodkov, vendar ne 
pristajamo na nikakršno Jugo
slavijo. Mnogi izmed nas delu
jejo po nalogu emigracije. Med 
drugim tudi sam, vendar sku
paj v sodelovanju s hrvaško dr
žavno varnostjo. Za moj pri
hod v državo se je takoj razve
delo. Mislim, da je vse pricur
ljalo iz Zagreba. Po petnajstih 
dneh so vest objavili TV Beo
grad in Novi Sad, Borba, Poli
tika in Expres politika. Imajo 
me za strah in trepet vseh Sr
bov v Dalju in v Slavoniji.

Vendar Srbov sploh ne so
vražim. Prepričan sem, da so 
pošteni Srbi pod ogromnim pri
tiskom propagandnega stroja 
svoje države. S poštenimi Srbi 
bo lahko živeti v sožitju. Veli
ko bolj me motijo nepošteni 
Hrvati, ki izkoriščajo trenutni 
položaj za osebno bogatenje. 
Znan mi je primer iz Nuštra, 
kjer je bil človek z imenom Čor- 
luka zadolžen za razdelitev 800 
kalašnjikov, ki pa jih je proda
jal po 600 DEM. Pri tem mu ni 
bilo važno, ali ga je oseba sploh 
sposobna nositi. Orožje, plača
no od strani emigracije, je bilo 
potrebno samo razdeliti na re- 
verz.

Ljudje so s tako potezo bili 
zelo nezadovoljni, vendar so 
jih dogodki prehiteli. Čorluka 
je že hitel na razgovore o zame
njavi enega naših ljudi v Pače- 
tin. S seboj je vzel vso doku
mentacijo o razvrstitvi strate
ških točk in imenih nositeljev 
razdeljenega orožja. Nasprot
niki so ga ujeli in tudi zanj zah
tevali zamenjavo. Ko je to sli
šal, je Branimir Glavaš, sekre
tar občinskega sekretariata za 
ljudsko obrambo občine Osi
jek, odredil, da zanj ni zame
njave.«

V katerih akcijah ste sodelo
vali na Hrvaškem?

Andobak: »V samem začet
ku sem bil na izvrševanju izvid- 
niških nalog v Kninu. V borbah 
sem sodeloval šele v Slavoniji. 
Bil sem med Daljem in Boro
vim, v vasi Sovulja, ki je zgraje
na pred tridesetimi leti za Srbe 
iz bosanskega Ozrena in je ena 
najekstremnejših vasi na tem 
področju. Naslednja akcija je 
bilo Bijelo Brdo, nakar sem 
prešel v Baranjo. Od 40-tih, 
kolikor nas je krenilo proti Ba- 
ranjinem Vrhu in Petlovcu, sva 
ostala živa samo dva.

Iz vseh teh razlogov imam 
pripombe na vlado, ki dela po
časi in nerazumno. Ni mi jasno, 
zakaj vlada ne dovoli enotam, 
ki štejejo kakšnih 400 ljudi in 
šo prišle iz Kanade in Avstrali
je, da vstopijo v državo. Čaka
jo v Italiji. Sam ostajam v Hr
vaški in nikdar ne odidem več. 
Dovolj mi je emigracije za vse 
življenje. Če bo treba, bom tu
kaj umrl . .

Copyright NOVA 
DOBA 

Stjepan Wershansky, 
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Zgodbe z juga
Votli tolar

Dan, ko so v Sloveniji pro
glasili svojo nacionalno valuto 
»tolar«, 8 oktober, označuje 
tudi dan, ko je Jugoslaviji ob
javljena neka nova, paralelna 
vojna. To je danes, samo dvaj
set dni kasneje, popolnoma jas
no, kakor je tudi očitno dej
stvo, da bo ta nova vojna, za 
razliko od druge v kateri umi
rajo ljudje, ki pa bo prej ali slej 
končana, ta nova ekonomska, 
dalj trajala. Tudi ta nova vojna 
zasluži, da se imenuje umazana 
(Slovenija ima v tem že bogate 
izkušnje, pa to ne bi smelo biti 
presenečenje), ker je tolar pod
stavljen kot mina skrivaj v dr
žavi, katero je Slovenija že za
pustila, vendar pa, kakor izgle- 
da, še ni odnesla iz nje vsega, 
kar si je zastavila.

Antonije Stefanovič, Politi
ka ekspres, Beograd.

V Srbiji se nikakor ne more
jo odločiti, ali je tolar bedna 
valuta, ki bo propadla v dveh 
mesecih ali pa je sredstvo, ki 
bo uničilo Srbijo, in seveda tu
di Jugoslavijo. Kakorkoli že, tu
di če bi namen tolarja bil uničiti 
Jugoslavijo, tega ne bi mogel 
narediti, ker jo je dodobra uni
čila že jugosrbska soldateska.

Intervencija kot agresija
Kljub nevarnosti širjenja og

nja jugoslovanske vojne na so
sednje države, zahodne čete

verjetno ne bodo intervenirale, 
zato, ker bi Srbija in Armada 
takšno potezo smatrale za voj
no napoved. Tako je, kakor je 
zapisano, tudi izjavil pomočnik 
zveznega sekretarja za ljudsko 
obrambo general Milan Pujič, 
ki je rekel, da bi intervencija 
bila tretirana kot agresija, ka
teri bi se Jugoslovanska arma
da zoperstavila z vsemi razpo
ložljivimi sredstvi.

Jedinstvo, Priština
Tako torej Srbija in Armada 

že uradno govorita v imenu 
preostanka Jugoslavije. Verjet
no pa zadržuje zahodne sile od 
intervencije kak drug razlog, 
kot vsa razpoložljiva sredstva 
Jugoslovanske armade, saj so 
ta po polomu v Sloveniji in po 
strahotnih izgubah na Hrva
škem vse manjša in manjša.

Mobilizacija vojnih 
obveznikov Slavonije, 
Baranje in zahodnega 
Srema

Komanda vojnega okrožja 
Novi Sad je poslala javni poziv 
za mobilizacijo vsem vojaškim 
obveznikom, ki živijo na Bara
nji, v Slavoniji in zahodnem 
Sremu. Posebno tistim, ki so 
pobegnili iz teh področij, naj se 
takoj javijo v vojne odseke, 
kjer bi bili vpisani v vojaško 
evidenco in bili vključeni v boj
ne enote. V pozivu je tudi na
javljeno, da so v Belem Mana- 
stiru, Dalju in lloku formirani

vojni odseki, katerim bi se mo
rali vojaški obvezniki javiti.

Neodzivanje temu pozivu za 
mobilizacijo, kakor poudarja 
Komanda novosadskega vojne
ga okrožja, je kaznivo dejanje, 
kršilci tega poziva pa bodo od
govarjali pred vojnim so
diščem.

Politika, Beograd

Pripadnikov bojevitega na
roda, ki so pred vojno, ki so jo 
v glavnem zakuhali Srbi sami, 
pobrisali v večje in manjše kra
je Srbije, ne bo tako lahko 
prignati nazaj. Tako izgleda, 
da bodo imela vojaška sodišča, 
te demokratične inštitucije, ki 
so jih na jugu pred leti še tako 
branih, imela kar dosti dela.

Ponovno ljudje
Gre za enoto, ki je bila s tra

jektom »Sveti Stefan« iz Kopra 
prepeljana do Bara, od tam pa 
z avtobusi do Pljevlja. Sestav
ljena je od vseh narodnosti, ra
zen od Slovencev. Naš namen 
je bil, da izvršimo odločitev 
Predsedstva SFRJ in vojnih or
ganov o umiku pripadnikov 
JLA iz prodročja Slovenije, kar 
smo tudi naredili, pravi stareši
na Djilas, doma iz Vojvodine.

Komandant planinske enote 
iz Kranja pravi, da so živeli 
v zelo težkih okoliščinah in da 
so se počutili kot v taborišču. 
Kakor pravi, je bil v zadnjem 
času odprt lov na starešine, ka
terih veliko število je bilo pri

prto. To je začasna razmestitev 
v Plevljah, kjer se prvič resnič
no lahko odpočijemo v svobodi 
in miru.

Milenko Jelič, Pobjeda Tito
grad

Upajmo, da se omenjeni sta
rešina zaveda, da bo njihovega 
»dopusta« glede na situacijo 
kmalu konec in da bo treba na 
bojišče in da jih tam čakajo raz
mere, proti katerim bodo nji
hove »muke« v Sloveniji še ce
lo v najboljšem primeru mačji 
kašelj.
Nikšičana zafrknila

Pred dvema mesecema, ko 
se je v Dubrovnik še lahko svo
bodno prišlo, sta dva Nikšičana 
naredila pravo zmedo.

Govori se, da sta v Nikšiču 
snela s kakih deset avtomobi
lov registrske tablice in jih od
nesla v Dubrovnik, kjer sta jih 
montirala na deset dragih avto
mobilov, najdražjih, kar sta jih 
našla. Naslednje jutro so se 
lastniki prijemali za glavo, ker 
je od vozil ostalo le ogrodje, 
rodoljubni Hrvati so jih na
mreč, ker so imela sedaj črno
gorske registracije, ponoči raz
dejali.
AS, Sarajevo

Omenjena fanta sta si dobro 
privoščila Dubrovčane, naredi
la pa sta tudi nekaj v svojo 
korist, postala sta prvoborca 
v specialni vojni proti Hrvaški. 
Če bosta imela srečo, bodo 
morda o njunem podvigu še 
stoletja peli guslarji.

KUČAN V BONN, PETERLETU PA BONBON

Sladko kisle puhlice
Grozno je deliti evforijo z našimi politiki, ko so izvedeli, da 

nas rimska deklaracija meče v isti kotel z drugimi republikami in 
pri sankcioniranju (še) ne izvzema samostojne, suverene Slove
nije. Če je premik le v tem, da je Evropa po večmesečnih 
pogajanjih končno spoznala, da Jugoslavija kot država več ne 
obstaja in jo je izločila s prizorišča pogajalskega partnerja, ter je 
na ta način de facto priznala ključen pomen republik, nas veselje 
ob pogledu na dejansko stanje lahko kaj hitro mine.

Dasiravno je naša vladajoča 
garnitura prepričana, da 
z omenjenimi sklepi samo pri
dobivamo, saj se smatramo za 
kooperativno republiko. Tako 
bomo deležni pozitivnih kom
penzacijskih ukrepov, ki nas 
bodo potegnili iz še vedno 
skupne, sankcionirane celote. 
Ali ima ta optimizem sloven
skih matadorjev realno osnovo 
v razmišljanju Evrope, ki zaen
krat še molči, ali ne, bomo vi
deli čez nekaj časa. Ta čas pa 
moramo nastaviti na evropsko 
in ne naše štetje. Vemo, kako 
dolgo nas že zasipavajo z oblju
bami, iz katerih nismo dobili 
ničesar oprijemljivega, razen 
nenehnih potovanj na jalove 
mirovne konference.

Vsakotedensko pričakovanje 
priznanja oklicane države pa bi 
nas lahko vsaj delno otreznilo 
in spravilo k pameti, ki bi bila 
zmožna minimuma realne pre
soje in ne le dolgoveznih veli
kih besed. Zaenkrat smo tam, 
kjer je mogoče vse: ali prizna
nje ali vztrajanje na ohlapni 
konfederaciji suverenih repu
blik, vsaj na določenih (carin
skih) področjih.

Nevarnosti nadaljne agonije 
Slovenije se očitno zavedajo tu
di slovenski politiki, ki sicer 
svoje govorijo, a ravnajo dru
gače: kljub temu, da je Lojze 
Peterle sprejel deklaracijo 
z obema rokama, kar je samo 
po sebi pri tako obilnem sakci- 
oniranju skoraj salto mortale, 
je na drugi strani, čeprav ne

verjamem v uvedbo naftnega 
embarga, povečal rezerve. Ba
je zgolj preventivno. A mar ne 
gre verjeti naši, kjer je dim, je 
tudi ogenj?

Izgleda, da je v ciklu poga
janj celo nasprotna stran posta
la tako razdeljena in konfuzna 
ter določene države (predvsem 
Nemčijo in Avstrijo) sili k solo 
akcijam, da moramo biti pri
pravljeni na vse. Sicer je ned
vomno znano, da nas nekateri 
pogajalci mečejo v isti koš s Sr
bijo, saj nam ne morejo opro
stiti radikalnosti in trmoglavo
sti pri uveljavljanju lastne poti. 
V nos jim sili predvsem tolar, 
s katerim smo se najbolj odda
ljili od njihovih želja in zabili 
žebelj v pogajalsko mizo.

Dejstvo je, da je Evropa na 
kolenih in lahko se boji za leto 
1992, ki jo je postavila za pre
lomno v svoji zgodovini. Na 
primeru Jugoslavije se je raz
klala do konca in bo verjetno 
ponovno morala prečesati svo
je listine. Če ne zaradi druge
ga, pa vsaj zaradi vprašanja, 
kakšno mesto v združeni Evro
pi bodo imele jugoslovanske 
republike.

Verjetno je bil to tudi eden 
od razlogov, zakaj ji takoj ni 
ustrezala krajša pot. Nova poli
tična situacija, ki bo nastala, bo 
nedvomno ovirala začrtano 
pot. Zato so poskušali vse za 
ohranitev status quo, dokler ni
so spoznali, da ji podaljšana 
vojna pri uresničitvi ciljev samo 
še bolj škoduje. Kako, prosim.

bi zmogli praznovati letnik 
1992, ko nekaj sto kilometrov 
zračne črte proč, na njenem te
ritoriju divja genocidna vojna. 
S tem na žalost pridemo do 
spoznanja, da Evropa ni nika
kršna dobra mati, ki bi skrbela 
za svoje sinove, ampak gleda le 
na svoje koristi. Le-te jo bodo 
v končni fazi le potopile, saj ji 
bo težko oprostiti njeno soude
ležbo v jugoslovanski klavnici, 
ko v isti sapi poudarja »zaščito 
človekovih pravic«. Kanibali
zem, da ni kaj.

Pri teh dejstvih nas ne more
jo pomiriti niti tolažbe nemšk- 
ga zunanjega ministra Hansa 
Dietricha Genscherja, ki je 
uradno sporočil, da se želi Hel
mut Kohl sestati z Milanom 
Kučanom in menil, da Sloveni
ja ne bo utrpela škode zaradi 
sankcij. Seveda smo veseli vsa
kega takega sporočila, čeprav 
na podobne obljube s strani 
Avstrije, ki nas bo takoj priz
nala, ko bo to storila Evropska

skupnost, niso prinesle nič ko
ristnega. Razen upov.

Ostaja nam torej še nadaljnje 
životarjenje razpetih v vicah 
politične realnosti, ki je v so
sednji republiki, ki si želi naše 
poti, mnogo bolj krvava. Mo
goče bi kazalo več energije 
usmeriti v prenehanje morije 
med našimi nekdaj bratskimi 
narodi in ne le zaplotniško gle
dati na lastno rit. Oporekanje, 
da smo storili vse, kar je v naši 
moči, lahko vržemo skozi okno 
do dneva, ko bo v norih spopa
dih umrl en sam človek. In 
v tem je potrebno iskati zavito 
sporočilo o »zaščiti človekovih 
pravic«.

Verjetno niti Evropa tega 
več ne pričakuje od nas in priz
nava, da je dvignila roke, če
prav se oprijema sankcij za ce
loten jugoslovanski teritorij. 
Bolj za prepozno potešitev svo
jega dvoličnega obraza. Tu pa 
se pokaže, zakaj nas še vedno 
hoče videti skupaj in na bal-

KACINOVI ZGLEDI 
VLEČEJO

Vsak po 
svojih
Odkar je v Sloveniji med vojnim pohodom takoimeno- 
vane jugoslovanske ljudske armade na slovenske meje 
Jelko Kacin, takrat novi slovenski minister za informiranje, 
za jugoslovanske razmere briljantno speljal »informativno 
vojno«, si zdaj vse v hrvaško vojno vpletene strani prizade
vajo, da bi tega Kacina kar najbolje posnemale. Pravza
prav so Kacin in njegove odrezave tiskovne konference 
tako pri Hrvatih kot tudi pri Srbih in tudi JLA sprva 
vzbudile le nemočno zavist (pri Srbih in JLA pa še ustrezno 
zgražanje nad »umazano informativno vojno«), toda čim 
bolj je ta zavist (in zgražanje) naraščala in čim večje so bile 
obtožbe na račun »umazane slovenske informativne 
vojne«, tem bolj je hkrati raslo tudi občudovanje in prizna
nje temu bojevanju; in tako si na jugu vse bolj prizadevajo 
posnemati to »informativno vojno«. In moramo priznati, 
da se južni propagandisti zelo hitro učijo ter da so, vsaj kar 
zadeva »umazanosti« že zdavnaj in visoko presegli našega 
Kacina.
Začeli so pravzaprav Srbi na Hrvaškem - še preden je prišlo 
do vojnega posega v Sloveniji — ko so bili ogroženi. Slo, 
potem ko je prišlo do oboroženega spopada so informa
tivno pobudo prevzeli Hrvati, ki so vsako drugo cerkev na 
Hrvaškem proglasili za svetovno kulturno dediščino in za 
spomenik nulte kategorije. Potem je izbruhnila televizijska 
oddaja v Nemčiji, v kateri so prikazovali razmesarjene 
Hrvate. Srbi so nemudoma odgovorili, da Hrvati v hladilni
kih na bojišče vozijo mrliče, potem ko jim poprej stro
kovno odrežejo posamezne ude. Potem se je zgodil 
Dubrovnik. Hrvati so zagnali vik in krik, ker da jugo- 
soldateska ruši staro mestno' jedro tega zgodovinskega 
mesta. Armada je nemudoma odgovorila, da oni zelo 
precizno ciljajo na vse drugo, le na Stradun ne in da 
Dubrovnik rušijo sami Hrvati, da bi tako pridobili svetovno 
javnost na svojo stran. Sprenevedanje z obeh strani okrog 
Dubrovnika je doseglo vrhunec, ko je neki novinar na 
tiskovni konferenci v Zagrebu povprašal generala Rašeto, 
ali je JLA bombardirala Dubrovnik, odrezavi general pa je 
očitno hoteč posnemati Kacina, odrezavo vprašal: »Kateri 
Dubrovnik?«
Tako je informativna vojna, vsaj po umazanosti, prešla 
v svojo drugo fazo. Sledil je namreč napad na Banske 
dvore, v katerih naj bi jugo-letalstvo poskušalo ubiti hrva
škega predsednika Tudmana in zveznega premiera Marko
viča, ki je bil prav tedaj tam. Seveda je Srbija nemudoma 
začela nekakšno preiskavo in dokazovanje, češ da so 
Hrvati sami podstavili eksploziv v Banske dvore... No, in 
končno so pa drugi strani Hrvati začeli obstreljevati Šid in 
nekatera druga naselja v Vojvodini. Srbi so zagnali vik in 
krik,' da jih hočejo Hrvati zvleči v vojno, oni pa vojne že po 
svoji prirodi ne ljubijo. Hrvati pa so seveda ta napad takoj 
zanikali, češ da so se Srbi obstreljevali sami, ker na ta način 
hočejo prepričati svetovno javnost o genocidnosti hrvaške 
oblasti, obenem pa vliti malce domoljubja svojim »prosto
voljcem«, ki jih morajo sicer loviti po Srbiji...
In tako se je »informativna vojna« na en sam korak pribli
žala »totalni informativni vojni«. V takšnem totalnem spo
padu, namreč sploh ni več važno, kaj je res, ampak kaj je 
videti, da je res. In tako se utegne zgoditi, da bodo zaradi 
»dobrega vtisa v svetu« Hrvati začeli sami obstreljevati 
svoja mesta, razdejanje in mrtve pa pripisovati Srbom. Pri 
tem jim Srbi in JLA ne bosta ostala prav nič dolžna. Tudi 
oni bodo začeli obstreljevati svoje vasi in mesta, razdejanja 
in žrtve pa pripisovati Hrvatom.
Pravzaprav bi to bila nekakšna brv k miru, če seveda obe 
strani v svoji »informativni vnemi« ne bi tekmovali, katera 
da ima več mrtvih na svoji strani. Z obstreljevanjem svojih 
naselij pa bi bilo žrtev še mnogo več, kajti mnogo laže je 
pobijati svoje ljudi, kot pa sovražnike...

Bogo Sajovic

kanskem večnacionalnem ter licaja: Slovenija je tako prekle-
jezično in versko mešanem te- to evropska!
ritoriju imeti sebi bližnjega po- Peter ToitiaŽ Dobrila
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RES JE...
- da smo imeli v preteklem mesecu 21 od

stotno inflacijo, Jugoslavija pa 23. Pa naj še kdo 
reče, da nismo mojstri.

- da bo Sandi Grubelič pravično kaznovan 
ali nekaznovan. Pravna formulacija niti ni bi
stvena, pomembno je le, da ga bo doletela 
zaslužena kazen. Če bodo plačniki dobili avto
mobile ali vrnjen denar, pa tako ni važno. Kdo 
bi mislil na to?

- da znani srbski vojaški komentator Miro
slav Lazanski trdi, daje JA ustanovila posebne 
enote, sestavljene samo iz častnikov-profesi- 
onalcev, ki se borijo na najtežjih mestih. Torej 
se je že začelo. Ko se bodo borili samo še 
oficirji, bo vojne konec.

- da Vitomirja Grosa tudi v tujini ne mara
jo. Na konferenci evropskih mest v Hospitaletu 
pri Barceloni kranjskem županu niso dovolili 
prebrati govora, omogočili pa so novinarsko 
konferenco, ki pa so jo zopet predčasno preki
nili. Vitomir Gros pa res nima sreče. Že za 
njegove nastope v skupščini si nekateri poslanci 
pripravljajo paradižnik, sedaj pa mu še v tujini 
ne pustijo govoriti.
- da je dr. Boris Pleskovič, svetovalec re

publiškega izvršnega sveta izjavil, da Slovenija 
kljub krizi ne bo prala umazanega denarja. Če 
vemo, da se ga niti Švica ne brani, res ni jasno 
zakaj se ga mi tako branimo, saj je z njim vse 
v redu, le natiho ga je treba oprati.

- da preprodajalci deviz obtožujejo banke 
za nelegalno konkurenco. Te so sedaj kar same 
začele prodajati devize, seveda po tržnem teča
ju. Res so potrebovale precej časa, da se jim je 
posvetilo.

- da se po razcepu v SDZ začenja v vrstah 
levih in desnih demokratov borba za stankar- 
sko premoženje. Vsaj v nečem sta si Rupel in 
Pirnat podobna. Oba bi rada čimveč.

- da zaposleni v tržiškem Peku lahko po
djetju posodijo svoje prihranke, njihovo realno 
vrednost pa jim ohranja valutna klavzula. Vlo
ge se obrestujejo po 6-odstotni letni obrestni 
meri. Ja, še daleč bomo prišli - bankrotirani 
delavci posojajo svojm bankrotiranim po
djetjem.
- da smo v Sloveniji nasankali. A tega ne 

misli letalec in starodavni znanec Janez Koci
jančič, ki je vso mladostno energijo preusmeril 
v smučanje. Postali smo priznani vsaj na snegu.

- da bodo Celjani zamenjali imena ulic
— na seznamu je kar trinajst ulic in trgov. No, 
saj ni kaj reči, ampak vseeno bi bilo bolj pamet
no, če bi zamenjali občinsko vlado, kot pa 
imena ulic.

— da na okrogli mizi o lastninjenju v Cankarje
vem domu ni manjkalo direktorjev, ki so jih 
narodni demokrati anatemizirali, češ da krade
jo. Iz Jutranjke so se v Ljubljano odpeljali kar 
trije, v osrednjem hramu kulture pa besede ni 
dobil nobeden. Ker pa jih je televizijska kame
ra vztrajno kazala, v Jutranjki razmišljajo, da 
se zdaj učijo znakov za gluhoneme, saj bi mor
da le tako povedali svoje.
— da je moral zadnjič prvi slovenski minister, 
ko naj bi grdo govoril o Zupančičevem zboru 
združenega dela, pred kateder. Le kaj bo z ne
poboljšljivimi mladci sedaj storil ravnatelj Jože, 
saj je Rajko Pirnat jasno in glasno povedal, da 
v normalni strukturi skupščine ni prostora za 
takega zgodovinskega spačka kot je zbor zdru
ženega dela.
— brežiški izvršnik Ciril Kolešnik je po nepro
duktivni seji brežiške skupščine izrazil razoča
ranje, ker je po vzoru republiške tudi ta postala 
nesklepčna. In to ravno takrat, ko jim je želel 
razodeti, da ga sedanje slovensko obrambno 
ministrstvo posluša še manj kot prejšnje.

— da je Andrej Rot izginil iz impresuma Slo
venca. Ne le kot glavni, temveč tudi kot svet
nik. Najprej ga je pokronal, ko je objavil in
tervju s Sonjo Lokar, sedaj pa je šel na led še 
Vesni in sam dal intervju. Po vsem tem pa mu 
je le še ostala moškost, nekaj povsem nenavad
nega za Slovenca.

PRVA AVKCIJA ARS AETERNE

Veliki magi 
malerskega biznisa

Diskretno šarmantna likovna (in ne samo likovna) Ljub
ljana in tisto, kar od Slovenije še preostane, je imela minuli 
četrtek zvezdne trenutke. V Cankarjevem domu je bila 
promocija slovenskega Sothebyja, po naše imenovanega 
Ars Aeterna. Ta se v podnaslou označuje za Prvo sloven
sko avkcijsko hišo, njen namen pa je Ivan Nerad, direktor 
SKB banke, ki stoji v ozadju projekta, označil z besedami: 
»Čas je, da tudi poslovno bančništvo na Slovenskem prične 
sistematično vlagati v umetnost in pomaga vzpostaviti 
podjetniški koncept razvoja trga umetnin ter odpreti pro
stor slovenskim umetnikom in umetninam v svet, še zlasti 
Barcelono, Milano, Trst, Ljubljano, Zagreb, Benetke, 
Dunaj, Diisselldorf, Miinchen, London in Budimpešto.«

Ni znano, zakaj gospod bančni direktor ni omenil vsaj še 
New Vorka, Singapurja in Spodnjega Kašlja. Neizpodbitno 
pa je, da se likovnost tudi pri nas začne uveljavljati kot 
segment veleindustrije, kakršna je na Zahodu že zdavnaj 
pognala globoke korenine. S tem naj bi se dokončno poru
šil kompleks Slovencev kot kulturne province, zakaj denar, 
ki je nesporni sveta vladar, je tudi edino zveličavno merilo 
vrednotenja likovne umetnosti. Pa še vrata v svet nam bo 
nemara odprl, s čimer bodo vehementne tirade TV 
Hudečka, pospremljene s kriljenjem rok (in pod mizo 
nemara celo brcanjem), o tem, kako so Venezia. Pariš ali 
Budapest samo pladnji, na katere se je treba preprosto na 
ustrezno garniran način usesti, bogato poplačane.

Ars Aeternina avkcijska promocija se je začela v Galeriji 
Cankarjevega doma, kjer je viselo kakšnih 40 licitaciji 
namenjenih slik, nekaj zlatnine in ostalih pritiklin pa tako 
ni vredno posebej omenjati. Po šampanjcu in krekerjih se je 
sila številna in lepo oblečena publika (vstopnina je bila 300 
tolarjev, vključno s katalogom) odpravila nekaj nadstropij 
višje, kjer je v beli marmorni palači CD klub. V po površini 
ne tako skromno, po prezračevanju pa povsem neprimerno 
dvorano se je natlačilo po naši oceni ne dosti manj kot 
petsto ljudi.

Ni ga shovva v Ljubljani, ki ne bi minil brez Molkove 
Miške pa zato tudi tu ni smela manjkati, čeprav njena vloga 
ni segla čez tisto, po kateri je bila dolžna iz prvih vrst 
odganjati firbce (ti so bili v veliki večini) in zagotavljati 
sedež tistim, ki so se poprej opremili s številkami, da bi 
sodelovali v avkciji. Osrednja zvezda večera je vsekakor bil

Delov newyorški dopisnik, Meršolov Mitja, ki je za to 
priložnost priletel čez lužo in lastnoročno prevzel vodenje 
avkcije. Sicer brez kladivca, pa zato ekspeditivno in rutini
rano. Kako tudi ne, saj se je po newyorških galerijah dovolj 
nagledal teh reči, če nas spomin ne vara, pa je nekoč že 
uspešno licitiral vina na ljubljanskem gradu.

Joker Ciuha
Zdi se, da četrtkovi rhnogoljudnosti v CD ni bil vzrok 

predvsem premierna avkcija, kakršne pri nas še ni bilo, 
marveč zlasti trnek, ki so ga prireditelji z Jožetom Ciuho 
vred nastavili elegantnemu delu Slovenije. Njegovo pleksi 
steklo z imenom Hommage a Fellini se je namreč dičilo 
z izklicno ceno 300 tisoč mark, pa je zato bilo jako srhljivo 
priti pogledati, ali si bo kdo upal ugrizniti v nastavljeno 
Ciuhovo Nuno z nekakšnimi radarji in antenami v prsih. 
No, takšnega junaka ni bilo, občinstvo, ki je kar zadrževalo 
dih (svoj Chardoney so v tistih trenutkih pozabili srkati celo 
Kučanov Šiftar skupaj s Krvino in Kutinom, ki so me 
povsem stisnili v kot ob šanku), pa ni moglo kaj, da ne bi 
aplaudiralo, ker se k licitaciji nihče ni prijavil in s tem 
izpričalo, da tudi Ars Aeterna še ni dovolj za deprovonci- 
alizacijo Ljubljane oziroma Slovenije. Zlasti še, ker je 
prišlo do spontanega aplavza tudi tedaj, ko se nihče ni 
zmenil za drugo Ciuhovo sliko, nameč za Zbiralce glav, ki 
so jo izklicali na borih štiri tisoč mark.

Kaže torej, da si je Ciuha s poskusom astronomskega 
DEM udara naredil le medvedjo uslugo, lahko pa je ravno 
nasprotno. Ciuhe v zadušljivem CD klubu sicer nismo 
videli, zato pa veliki svečenik slovenskega malerskega biz- 
nica Zoran Kržišnik, ki se je stiskal tam nekje v ozadju, ob 
takšnem razpletu dogodkov ni ravno sijal od sreče. Je pa bil 
- kot vedno — ožarčen ometuljeni boss Cankarjevega 
doma in predsednik Ars Aeterninega umetniškega sveta 
Mitja Rotovnik, ob katerega je bila, vsemu vesoljnemu 
avkcijskemu in kibicerskemu občinstvu v prav dober ogled 
nastavljena, prilepljena Polona Vetrih, ki se na slike bojda 
jako dobro spozna.

Če izvzamemo Ciuho je posel šel kar dobro od rok, saj je 
Meršolov Mitja prodal skoraj polovico od ponujenih slik, 
največ za izklicno ceno, včasih pa je zadeva že bila nekoliko 
podobna tovrstnim dirkam v, recimo, Londonu. Začetek je

Matjaž Kmecl, neznani čiraš, Mitja Rotovnik, Miša Molk

Ciril Zlobec in Urban Koder Naše lepe slike

bil šokanten: prva ponujena slika. Zima Jožeta Peternelja- 
Mauserja, je bila prodana za izklicno ceno tisoč mark 
v samo nekaj sekundah. Boj pa se je vnel komaj pri sliki 
pod zaporedno številko 8, pri Okamenelih znakih Klemen
tine Golije, ki so jo od izklicnih 1200 mark zlicitirali na 
1700. Res pravi avkcijski veter je zapihal komaj pri 14. 
sliki, pri Svetem hieronimu s škofi neznanega avtorja s pre
loma 18. in 19. stoletja. Ars Aeterna je za sliko hotela 
imeti najmanj 5000 mark, prodala pa jo je za 8000 tisoč. 
Takoj za tem so Kopalko s satirjem (avtor je pravtako 
neznan) prodali za 10.500 mark medtem, ko je bila izklicna 
cena samo 4000 mark.

Absolutno najdraže prodana slika je bila Prodajalec rib 
(Almanach), za katero je kupec plačal izklicno ceno v višini 
50 tisoč mark. Dodajmo, da sta se prav nenavadno slabo 
odrezala Rihard Jakopič in Jože Tisnikar (kar po več slik 
obeh slikarjev je bilo v igri), veliko bolje pa se ni godilo niti 
Jeraju. Omersi, Apolloniu, Malešu, Miheliču, Spacalu. . .

Pa še power-flower
Za kipe, skulpture in nakit je bilo potem veliko manj 

zanimanja. CD klub je po avkciji slik nanaglo ostal brez 
dobršnega dela svoje žive teže, od katere se je je nekaj 
ustavilo v pritličju CD, kjer razstavljata Lidija in Aleš Asta. 
In glej, ta dva voditelja društva VAM sta s svojimi otroci in 
somišljeniki začela »performans« v razstavnem prostoru 
vsaj debelo uro pred pričetkom avkcije in po njenem koncu 
ta še ni bil sklenjen. Publike pa - spodaj, pri Vamu namreč 
- vse več in več. Kako tudi ne, ko pa so mojstri barv in 
z njimi povezanih energij (kajpada duhovnih) po resnob
nem in nekoliko zapetem začetku postajali vse bolj razi
grani power-flower children, dokler se gospa gurujka 
Lidija, še ena od redkih absolutno prosvetljenih osebkov na 
tem svetu, na koncu malone že ni valjala v krčih histerič
nega smeha, kar je publiko seveda zelo zabavalo. Teh 
nedolžnih otrok božje razsvetljenosti seveda ne gre enačiti 
s hladnimi računarji malerskega velebiznisa iz višje ležečih 
prostorov CD, pa vendar: tudi oni imajo svojega strica. 
Koga? Seveda: United colors of Benetton. In pika.

Braco Zavrnik Foto Lucas

Mitja Rotovnik in metuljček kot se spodobi

HUMORESKA

Predavanje 
o naši 
suverenosti

Mož, ki je bil videti, da do
volj suvereno obvlada sloven
sko suverenost, se je dal pova
biti v tuje mesto kot predava
telj, ki bo tamkajšnjim prebi
valcem odkril in razložil vse, 
česar še ne vedo. Stopil je za 
govorniški oder in se zagledal 
v čudežno prazno dvorano. »Ti 
hudič, ti, pri vas pa ni zanima
nja za našo suverenost,« mu je 
ušlo, pri čemer je brž šepnil 
prevajalcu, naj tega ne preve
de. Nato si je rahlo odkašljal, 
segel v žep po papirje in začel 
predavati.

»Spoštovani poslušalci, prišli 
ste, da bi izvedeli vse o sloven
ski suverensoti. Kot vas večina 
že ve, je naša suverenost v zra
ku, hočem reči, v zraku še ni 
popolna, čeprav nekaj zračnih 
plasti je suverenih, druge pa 
niso in se nekako med seboj 
mešajo. Zato pa smo na tleh 
popolnoma samostojni, torej 
trdno stojimo. To je prvo. Dru
go je to, da smo brez vojske 
oziroma imamo vojsko, ki je 
prvi pogoj za suverenost. Pa 
denar. Naš tolar. Prejšnji me
sec je dosegel že izredno visoko 
inflacijsko stopnjo, kar je do
kaz, da gre za resnični denar. 
Ampak to je bilo presenečenje, 
to je bilo zato, ker mu še manj
ka zaščitna nitka, ker bi se lah
ko reklo, da še ni čisto pravi 
denar. Ko bomo dobili pravi 
tolar, na katerem bo pisalo to
lar, ki bo imel torej tisto nitko 
in še druge zaščite, se bo uvrstil 
med denar, ki ga ni mogoče 
ponarediti, in kar bo najvažnej
še, to bo denar, za katerega že 
zdaj vemo, da bo eden najlep
ših v Evropi, tako da ga bodo 
vsi res z veseljem gledali. Torej 
denar je drugi aspekt naše su
verenosti. Tretji aspekt je usta
va, ki jo bomo kmalu dobili in 
bo najkrajša in najboljša 
v Evropi in na svetu. To bo 
ustava, za katero je bilo porab
ljenega ogromno časa, zato pa 
bomo zanjo porabili zelo malo 
papirja in bo_ torej tudi izredno 
rentabilna. Četrti aspekt je na
ša banka, so naše devizne re
zerve, ki jih bomo imeli. Zdaj 
jih sploh nimamo, ker so nam 
jih čisto vse zapravili drugi, ta
ko da sem še jaz komaj dobil 
devizno dnevnico za tole pre
davanje in da moji kolegi go
spodje, ki hodijo po svetu, tudi 
s težavo dobijo potrebne devi
ze... vem, da bi se tu brž ogla
sil kak naš državljan devizni 
varčevalec in bi rekel, glej jih, 
tičke, tile pa zapravljajo moje 
in naše devize, čigave pa, am
pak to ni res, ker sem že rekel, 
da so tiste devize že zdavnaj 
zapravljene. Katere aspekte 
naše suverenosti hočete še sli
šati?« je na koncu vprašal pre
davatelj. »Aha. Tole, glejte! 
Potni list! S tem našim suvere
nim potnim listom sem z naj
večja lahkoto prišel čez mejo. 
Policisti so si ga ogledovali 
z vseh strani in se smehljali, 
eden od njih pa je kar narav
nost rekel: »A to je skoraj naj
lepši potni Ust v Evropi?« Torej 
bi po vsem tem lahko rekli, da 
nas čaka najlepša suverenost.«

TOŽITE
SVOJO
BANKO

NOVA DOBA SVETUJE BRALCEM

FOTOREPORTAŽA

Kaj je 
podpisal 
Bavčar?______
Na razcepitvenem kongresu SDZ sta policijski minister 
Igor Bavčar in predsednik skupščine France Bučar sedela 
bok ob boku. Ko je Bavčar pokazal palec, mu je Bučar 
odgovoril s kazalcem. Potem sta v slogi podpisala seznam 
prisotnih.

NI RES...
— da bo minister Šešok odstopil. So pa to 

pobožne želje občinskih davkarij.

— da Slovenci ne napredujemo. To je doka
zala tudi razstava na ljubljanskem sejmu Nara- 
va-zdravje. Tam so prikazali razvoj stranišč na 
Slovenskem od rimskih časov pa do danes. 
Lepa razstava, ni kaj, a veeno bi bilo lepše, če 
bi nam končno nehali srat po glavi.

— da lovci nimajo vesti. Da jo imajo in da 
jih zelo peče, se je pokazalo v prijazni alpski 
vasici, v Logu pod Mangartom. Po lovu v njeni 
okolici, so se lovci treh dežel zbrali v vaški 
cerkvi pri maši. Ali so bili tudi pri spovedi, ni 
znano.

— da so se liberalci kaj poboljšali. Še vedno 
delajo zgago. Tako je tudi v Kranju, kjer niso 
zadovoljni s preimenovanjem ceste JLA v Ble- 
hveissovo cesto. Oni bi jo preimenovali v cesto 
pobratenega francoskega mesta La Ciotata.

— da v Sloveniji ni graščakov. Imamo jih 
kar precej. Največji pa je gotovo slovenska 
vlada. Ker je Ljubljana očitno premajhna za 
delo ministrov, so se sestali kar na gradu Bo- 
genšperk. Naj se ve, kdo ima oblast!

— da bodo slovenski železničarji stavkali. 
Ker je vlada podpisala kolektivno pogodbo 
z njimi, so stavko odpovedali. No, pa tudi, če bi 
stavkali, bi glede na točnost naših železnic to 
težko sploh opazili.

— da je Cankarjev dom v krizi. To so doka
zali z dražbo umetnin, nakita in dragocenosti. 
Izhodiščne cene so se gibale od 250 mark pa tja 
do 300 tisoč. Kupcev ni manjkalo. Pa naj še 
kdo govori o krizi.

— da je nekdanji Titov admiral (pa nima 
zveze s tovarišem Stanetom Brovetom, sloven
skim jastrebom), bolj znan kot trgovec s smrtjo 
in imetnik vikenda na hrvaški rivieri ter minuli 
šef za jugoslovansko vojsko, Branko Mamula, 
uživa prelestne čari državne pokojnine. Gospe 
in gospodje, on zna celo govoriti. Dokaj čud
no, ko je drugače veljal za nemega.

— da je potrebno popljuvati vse kadre, ki so 
v bistvu s svojo kuhalnico v preteklosti zakuhali 
našo prihodnost.

— da so veze z Nemčijo tako zasedene, ker 
sta Kučan in Kohl neprestano na liniji. Klepe
tata njuni ženi, ki se ne morete odločiti, kaj bi 
ponudili možema za priznano nedeljsko kosilo: 
česnove zrezke ali biftek.

— da se je New sing sing quartetu, ki ga 
sestavljajo popularni fanje iz jugoslovanskega 
predsedstva, zmeglilo pred očmi, ko so videli 
vse modro. To so bile samo modre čelade.

Ugankarski
kOtliČCk by Ruster

Državljani ugibajo, kdo je skriti tip. 
Če premečete črke kateregakoli od 
ugibanj, dobite njegovo pravo ime in 
priimek. Kdo je torej skrivnostnež?
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KOROŠKIH
MEDOBČINSKIH SPOROV 
NI KONCA NE KRAJA

Požrli se 
bodo______

Ko kakšen minister republike Slovenije prejme iz Štajer
ske občine Slovenj Gradec kakšen dopis, po tihem nemara 
že sluti, da bo temu kmalu sledila kontra iz Koroške občine 
Ravne. To se je letos že nekajkrat zgodilo, najbolj svež pa 
je primer z gimnazijo v Slovenj Gradcu.

Slovenjgraška občinska vlada je skupaj s tamkajšnjo 
srednjo šolo, ki je do nedavnega bila znana tudi po tem, da 
je s ponosom nosila ime teoretika socialističnega samou
pravljanja Edvarda Kardelja, na slovensko ministrstvo za 
šolstvo naslovila prošnjo, da bi v prihodnjem šolskem letu 
v Slovenj Gradcu poučevali tudi na gimnaziji. Sedaj ima ta 
šola program ekonomskega tehnika, gostinske in prodajal
ske šole ter srednjo medicinsko šolo. Z dekretom gospoda 
Petra Venclja pa so letos izgubili lesarsko usmeritev. Za 
prihodnje leto je že znano, da v Slovenj Gradcu ne bodo 
več vpisovali v program medicinskega tehnika in tako bi tej 
šoli na peti stopnji ostali vsega trije oddelki. Programsko in 
organizacijsko preoblikovanje te šole bo šlo tudi v smeri 
ustanovitve dveh šol, poklicne in srednje. Slednja bi za 
normalno življenje morala imeti še vsaj dva oddelka. Slo
venjgradčani so svojo pobudo podkrepili tudi z javnom
nenjsko raziskavo mariborskega SPEMa, ki je na vseh 
ravneh dokazal, da je ta ideja utemeljena.

Vso slovenjgraško početje so na Ravnah pričakali na 
nož. Na Ravnah je gimnazija že od leta 1945 in s voj čas je 
resnično imela ta šola v slovenskem prostoru velik ugled. 
Usmerjeno izobraževanje je tudi tej šoli zadalo velik uda
rec in od njene nekdanje reputacije so ostali samo še 
spomini. Pa vendarle: na Ravnah trdijo, da je početje 
Slovenjgradčanov nesmotrno. Ministru Venclju je profe
sorski zbor te šole poslal ustrezen dopis, v katerem pravijo, 
da bi ustanovitev slovenjgraške gimnazije zmanjšala vpis 
na ravenski gimnaziji. Poleg tega so Slovenjgradčanom tudi 
požugali, češ, če boste vi ustanovili gimnazijo, bomo na 
Ravnah ustanovili srednjo ekonomsko šolo. Torej: kdo bo 
koga.

Koroško srednje šolstvo je sila skromno in nikakor ne 
odraža potreb učeče se koroške mladine. Še do letošnjega 
šolskega leta se je v srednje šole v regiji lahko vpisalo 75 
odstotkov generacije, po ukinitvi dislociranih oddelkov, ki 
sicer niso dobili svoje nadomestitve, pa samo še 57 odstot
kov. Z ukinitvijo zdravstvene šole se bo ta odstotek znižal 
pod 50, v ostalih regijah pa se povprečno šola blizu doma 
kar 85 odstotkov generacije osmošolcev. In ker nekateri 
strokovnjaki zagovarjajo tezo, da je bližina šole še vedno 
eden od odločujočih dejavnikov pri vpisovanju v srednje 
šole, se na Koroškem bojijo, da bo skromna ponudba 
bistveno zmanjšala število učencev, ki bodo nadaljevali 
šolanje. Vencelj sicer obljublja, da bi v prihodnjem šol
skem letu na Muti lahko pričeli z izobraževanjem tekstilcev 
in v Slovenj Gradcu lesarjev, če bodo uspeli zbrati za dva 
oddelka učencev. To nemara ne bo problem in s takšno 
šolsko mrežo so soglašale vse občine v regiji. Slovenjgrad
čani so se tako pojavili še z dodatnim programom.

Mag. Matic Tasič, predsednik ravenske občinske vlade, 
pogovore s slovenjgraškimi Občinarji primerja s tistimi 
v Haagu, ko se jugopredstavniki z Evropo za skupno mizo 
vse dogovorijo, vendar s figo v žepu, saj nato vsakdo dela 
po svoje. Ko je bil Peter Vencelj konec avgusta zadnjič na 
Koroškem in se je pogovarjal s koroškim političnim vrhom 
o mreži srednjih šol, o gimnaziji v Slovenj Gradcu še ni bilo 
govora. Resnici na ljubo je treba reči, da se Slovenjgrad
čani na to pripravljajo že najmanj leto dni in če bi občinski 
politiki na Ravnah sledili dnevnemu tistku, bi bil šok 
gotovo manjši. Na drugi strani pa bi jih gotovo kap, če bi 
zvedeli, da se je pokojni dr. Franc Sušnik, ustanovitelj in 
prvi ravnatelj gimnazije na Ravnah, pred pol stoletja bolj 
nagibal, da bi gimnazija bila v Slovenj Gradcu, ki se je že 
takrat ločeval po svojem kulturnem miljeju od proletarskih 
Raven.

Kakorkoli že, povsem jasno je, da bodo Slovenjgradčani 
za vsako ceno prihodnje leto skušali dobiti gimnazijo. Na 
drugi strani je dejstvo, da bodo na Ravnah storili vse, da se 
to ne bi zgodilo. Vsem tem bistroumnim nesmislom bo na 
konec prišlo samo Ministrstvo za šolstvo in šport, ki v te 
namene daje denar in blagoslov. Na Koroškem se med 
sabo gotovo ne bodo mogli dogovoriti. Predvsem pa Koro
ška ne sme več dobiti takšne šole, kot je bila kmetijska šola 
na Muti, kjer so za časa ravnateljevanja Ervina Kokoši- 
neka (danes znanega poslanca v republiškem parlamentu) 
imeli tudi nekaj mrtvih duš, saj je bilo v razredu premalo 
učencev, da bi lahko upravičili njen obstoj. Amen.

No, otroci, ste prinesli jesensko cvetje?!

NA ČREPINJAH KERAMIČNE SO USTANOVILI KERAMIKO

Vrnitev odpisanih
Z uvedbo stečajnega postopka dne 17. 10. 1991, je bila 

končana agonija Keramične industrije Liboje. Dan pred tem so 
največji upniki in hkrati tudi kupci ustanovili podjetje Keramike 
Liboje d.o.o. Petrovče, ki bo nadaljevalo tam, kjer je Keramična 
omagala. Kaj je krivo temu, daje propadlo še pred tremi leti zelo 
uspešno podjetje? Krivec je najbrž poleg vojne v Sloveniji in 
osamosvojitve, ki sta imeli za posledico izgubo jugoslovanskega 
tržišča, na kar se izgovarjajo povsod, tudi nesposobno prejšnje 
vodstvo.

Keramično tovarno v liboj- 
skem naselju Kaseze (sedanja 
Keramika) sta ustanovila leta 
1870 brata Schiitz iz Olumuča- 
nov na Moravskem. Pri proiz
vodnji kvalitetnih keramičnih 
izdelkov učinkovitih barv in 
bleščečih glazur je dosegla ve
lik sloves, ki se baje drži Kera
mike še danes; to prejšnje to
varne ni obvarovalo kolapsa. 
V socialističnem obdobju slo
venske državnosti je Keramič
na dobro gospodarila, zadnja 
tri leta pa so, izgleda, popustile 
voditeljske sposobnosti velike
ga šefa (bivšega direktorja) 
Mitje Uriseka, ki je tovarno 
tretiral kot družinsko podjetje.

O Keramični se je začelo pi
sati ob stavki delavcev 26. sep
tembra, ko so zahtevali izplači
lo osebnih dohodkov za julij in 
avgust. Do stečaja je prišlo na 
zahtevo večjih upnikov, vod
stva podjetja, delavskega sveta 
in žalske občine. Ta pred ča
som dokaj nenavadna poteza 
delavcev je bila hkrati njihova 
zadnja samoupravna poteza, 
saj v novem podjetju ni samou

pravljanja. Da bi bil stečaj čim
bolj upravičen, so najeli še iz
vedenca v teh rečeh. Stečaju je 
veliko pripomoglo tudi preveli
ko število zaposlenih in odliv 
strokovnih kadrov. Če bi hoteli 
Keramično rešiti%bi morali dati 
celih 20 milijonov tolarjev, saj 
so imeli v prvem polletju 1991 
izgube za 14 milijonov. Nepre
trgoma so imeli 120 dni bloki
ran žiro račun. Tako ni čudno, 
da jim je proizvodnja padla za 
eno tretino.

Od okoli 480 delavcev, ki so 
bili zaposleni v Keramični, je 
v novem podjetju dobilo delo 
le 230, ostali pa so lahko odne
sli delovne knjižice na Sončno 
upravo, kjer bodo, v primeru 
možnih problemov Keramike, 
dobili sigurnih 6000 tolarjev.

Stečajna upraviteljica Ingrid 
Podlesnik pravi, da bodo suk- 
cesivno zaposlili v Keramiki 
vse odvečne delavce. Stečajni 
postopek naj bi bil končan 
v enem letu. Do takrat je Kera
mična v stečaju dala vse prosto
re, sredstva in zaloge v najem 
podjetju Keramika. Nobena

Novi začasni direktor Kerami
ke Marjan Drev, bivši sanator 
EMO
skrivnost ni, da bo novo po
djetje na licitaciji vse to odku
pilo. Prost pristop je omogočen 
tudi tujemu kapitalu.

Podjetje Keramika Liboje 
d.o.o. Petrovče so ustanovili 
največji upniki: FILBA d.o.o. 
(Finančni inženiring Ljubljan
ske banke) s 70 odstotki lastni
škega deleža. Kemija impex 
Ljubljana, Zavarovalnica Tri
glav Ljubljana in Skupščina ob
čine Žalec s po 10 odstotki. Na 
ustanovni skupščini, dne 30. 
10. 1991, so za vršilca direktor
ja potrdili Marjana Dreva, ki je 
do zdaj ustvarjal v EMO EKO, 
za njegovega pomočnika pa

Direktor FILB, Boris Mihelčič

Romana Viranta. Tako v pri
meru, da bi šlo kaj po zlu, ne 
bo treba iskati novega sanator
ja, saj ima Drev s temi rečmi 
velike izkušnje.

Novo podjetje je predvsem 
izvozno usmerjeno, saj je raz
merje med prodajo na tujem in 
domačem trgu 3:1. Največji ku
pci so Nemčija, Francija, Nizo
zemska in Italija, pridobili pa 
so jih predvsem z zares kvali
tetnimi izdelki, ki si jih je mo
goče ogledati v tovarniškem 
razstavnem prostoru, Če si jih 
boste želeli ogledati pa nikar 
ne jemljite slona s seboj!

Franc Furland

DVOMLJIV NAKUP VODILNIH DELAVCEV MERXA
v

Sefi zajahali naj draž j e
žrebce

Kaj se dogaja v mogočni hiši Blagovnega centra MERX na 
Hudinji? Vlado Stojnšek, predsednik Konfederacije novih sindi
katov, očita Venčeslavu Zalezini, nekdanjemu predsedniku sin
dikata in partijskemu liderju, zdaj direktorju, grde stvari: samo
voljo, nezakonitost in zapravljivost.

Salto mortale tovariša 
Venčeslava

Nakup dragih avtomobilov 
v Avtohiši Ljubljana, ki si jih je 
umislilo vodstvo Blagovnega 
centra MERX na Hudinji, hu
do vznemirja delavce. Vest, da 
je generalni direktor Venčeslav 
Zalezina, nekdaj trda roka ob
činskega sveta Zveze sindika
tov Jugoslavije in še trša roka 
občinskega komiteja Zveze ko
munistov Slovenije, zase in za 
svoje najožje sodelavce »za 
službene potrebe« v ljubljanski 
Avtohiši naročil sedem avto
mobilov, še zdaj razburja de
lavce. Tembolj, ker prav v času 
nakupa limuzin za šefa po tem 
kolektivu krožijo spiski z imeni 
delavcev, ki bodo morali na ce
sto. Omenjeni predsednik ne
odvisnih sindikatov navaja pri
mer dipl. oec. Franca Kerka, 
pionirja Blagovnega centra, ki 
je že občutil roko nekdanjega 
sindikalista in partijskega lider- 
ja Zalezine, ko ga je meni nič 
tebi nič pred mesecem dni raz
poredil na delovno mesto »iz
terjava zapadlih terjatev«. Na 
delovno mesto, ki ga v sistema
tizaciji ni...

V čem je zamera gospoda 
Venčeslava Zalezine? Ali je 
mogoče nekdanji vodja, ki je 
Blagovni center zgradil, more
biti uprl prst v dvomljivo odlo
čitev o nakupu dragih avtomo
bilov? Generalni direktor Ven
česlav Zalezina si je namreč 
umislil za poltretji milijon to
larjev peugeot 605 in še enega

za svojo pomočnico Sašo Ša- 
cer. Ostalih pet bi pa naj sledi
lo po vrednosti, kot so razvrš
čene funkcije: Emil Hedžet, 
Krešo Švencbir in Breda Ura- 
tarič so dobili peugeota 405, 
Albert Lebič alfo, Albin Sajn- 
kar pa se še ni mogel odločiti za 
nobenega izmed dragih jekle
nih konjičkov. Marija Pušar pa 
je vredna le klia iz renaultove- 
ga hleva.

Direktorji v avtomobile, 
delavci na cesto

S prihodom nekdanjega sin
dikalista in partijskega liderja 
v sozd MERX je ta postal zna
no pribežališče »sposobnih« 
kadrov, katerim gre v veliki 
meri zasluga, da je nekdaj bo
gata občina s svojim gospodar
stvom zdrsnila v siromaštvo ne- 
rantabilne in onesnažujoče in
dustrije.

Socialna stiska delavcev, ne
nehen strah pred izgubo še ta
ko slabo plačanega dela kot vse 
kaže tudi v nekdaj vzornem 
Blagovnem centru na Hudinji,

dovoljuje, da omenjeno vod
stvo počne kar počne. Kot ka
že, je Zalezini z omenjeno pa
rolo o odvečnih delavcih uspe
lo, da še danes izvaja iste meto
de kot smo jim bili priča štiri
deset let. Ubogim delavcem 
prepušča, da si lahko na skrivaj 
izračunavajo in sanjarijo, kaj bi 
si lahko privoščili, če bi trinajst 
milijonov tolarjev, kolikor je 
bilo odmerjeno za nakup avto
mobilov, nekdanji sindikalist 
Zalezina vtaknil v njihove pla
čilne ovojnice.

Tadeja Ribnik
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STARČKI OSAMLJENI HIRAJO NA KOZJANSKEM

Njivo dam za varstvo
Ali se zgodovina ponavlja? Pred leti smo bili na Kozjanskem 

priče umiranju ostarelih, ki so ostali v zapuščenih bajtah. Takrat 
seje končno zdramila Slovenija in morala priznati, da na Kozjan
skem, v Posočju in še kje obstaja revščina v kateri umirajo 
onemogli starci. Danes osameli ostareli zopet zaman kličejo na 
pomoč. Blatno vas pri Jurkloštru je zadela podobna usoda kot 
mnogo drugih hribovskih vasi. Mladi so odšli iskat boljše življe
nje v dolino, doma pa so ostali starci, ki so z vsakim dnem bolj 
nemočni in zaskrbljeni.

Prav presenečeni smo bili, 
ko smo po makadamski cesti, 
ki vodi od Jurkloštra do Blatne 
vasi, naleteli v tej vasi, razme
tani med hribi na lepo asfaltno 
cesto. Tik ob njej smo našli 
hišo Julije Defar, ki je ena od 
tistih, katerih otroci so odšli 
iskati boljše življenje v dolino 
in so se na stara leta znašli sa
mi, brez opore tam nekje v hri
bih, bogu za hrbtom.

Julija Defar pripoveduje: 
»Nihče od mojih otrok ne more 
biti tukaj. Hčerka živi v Tuzli, 
sin pa dela in živi v Ljubljani. 
Tam je zaposlen kot kurir pri 
elektrogospodarstvu. Prav rad 
bi se vrnil domov, če bi tu dobil 
vsaj podobno službo kot jo ima 
v Ljubljani, vendar pa je na 
žalost to nemogoče. Ne morem 
zahtevati od njega naj pride do
mov, saj mu ne morem nuditi 
tistega kar ima v Ljubljani. 
Kljub temu je zelo dober. Ko 
sem si pred časom zlomila nogo 
je prišel takoj na obisk v bolniš
nico. Res se mladina počasi že 
vrača na nekatere kmetije, 
vendar pa se k meni ne bo vrnil 
nihče. Nisem edina, ki je na

starost ostala sama, takšnih nas 
je tukaj več. Nikogar nimamo, 
ki bi nam pomagal, če zbolimo 
ali postoril kaj namesto nas. 
Res še nismo na koncu, zaen
krat še lahko delamo, nimamo 
pa nobene zaslombe, nekoga, 
na kogar bi se lahko zanesli. 
Bolj kot ne smo odvisni sami 
od sebe.

Pred nekaj dnevi je soseda 
hudo zbolela, niti iz postelje ni 
mogla vstati. Ker ima še nekaj 
živine v hlevu, je bilo vse še 
toliko huje. Odšla sem na obči
no v Laško, da bi zaprosila za 
kakšno pomoč zanjo. Z občine 
so me poslali na socialno skrb
stvo. Na socialnem pa zopet 
samo obljubljajo in nič ne stori
jo. Nato sem odšla na krajevno 
skupnost v Jurklošter, kjer pa 
me je predsednik nadrl, ker ni
sem najprej prišla tja pač pa na 
občino. No, k sosedi je potlej 
sicer prišla patronažna sestra in 
poskrbela zanjo.

Radi bi, da bi k nam prišla 
kakšna upokojena medicinska 
sestra, po možnosti z možem. 
Tukaj nas je več takšnih, ki 
smo občasno potrebni njene

pomoči. Jaz sem ji pripravljena 
podariti njivo pod hišo, da bi se 
na njej nekaj zgradilo. Vsi ima
mo pokojnine in bi radi prispe
vali, da bi se zgradil tudi kak
šen dom zanjo, za začetek pa bi 
lahko stanovala tu pri meni. 
Nismo tako daleč od sveta, saj 
imamo asfaltirano cesto, vodo, 
elektriko in tudi telefon bomo 
dobili. Tako, da tu že obstaja 
nek temelj, na katerem bi se 
lahko gradilo naprej.

Poglejte, pozimi 41. sva 
z možem pomagala graditi par
tizansko bolnišnico, v dosti tež
jih razmerah kot so sedaj, da
nes pa ni nikogar, ki bi nam 
pomagal. Najbližja ambulanta 
je v desetih kilometrov odda
ljeni Planini. Pravijo mi, naj 
grem v dom upokojence v La
ško, a jaz ne morem zapustiti te 
zemlje in svojega doma. Mož je 
že pred leti obupal, saj je videl, 
da se tu ne da nič storiti in je 
odšel v dom upokojencev v La
ško, a jaz hočem ostati tu.«

Med pogovorom je vstopil 
v hišo Julijanin vnuk Boštjan. 
Julijana se je zelo razveselila 
njegovega obiska, saj vsaj dva 
ali tri dni ne bo sama. Boštjan 
jo večkrat obišče, vendar hodi 
v srednjo šolo in ne more biti 
stalno pri njej. Pravi, da bi se 
po končani srednji šoli rad vrnil 
k babici, seveda pa bi moral 
dobiti kje v bližini kakšno služ
bo, saj se z zemljo tu bolj slabo 
živi.

»Pred leti so bili v naši vasi 
brigadirji na mladinski delovni 
akciji. Ob zaključku akcije so 
pred našo hišo postavili zvez
do. Ravno pred nekaj dnevi pa 
sta dva moža ponoči to zvezdo 
podrla in jo vrgla na drugo 
stran ceste, tako da je en krak 
zvezde odletel. Odšel sem na 
krajevno skupnost in to pove
dal pa so mi dejali, da to ni nič 
hudega«, pravi Boštjan. Julija
na mu pritegne in pravi, da ve 
kdo je to storil. Ne razburja se, 
vendar se vidi da je prizadeta. 
Zvezda je bila na njeni zemlji 
in verjetno je bila tudi drag 
spomin, če že ne na ideale, za 
katere se je nekoč borila in ki 
jih je pozneje izgubila, pa prav 
gotovo na brigadirje, ki so pred 
leti lajšali njeno samoto v tej 
hribovski vasici.

Julijana res ljubi svoj dom in 
ga nikakor noče zapustiti. 
Kljub temu, da sta se v povoj
nih letih z možem, ki je bil 
miličnik, kar trinajstkrat selila 
po vsej Sloveniji, kamor je pač 
zahtevala moževa služba, se je 
vrnila na svoje Kozjansko. Tu
di danes še ni obupala in si želi 
ostati. Nekomu, ki bi skrbel 
zanjo, je pripravljena odstopiti 
njivo ob hiši. A nekateri za 
svojo oskrbo ponujajo cela po
sestva, pa vseeno nihče noče na 
Kozjansko. V dolini jim ni do
sti mar za starke in starce v hri
bovski vasi. Niti toliko se ne 
potrudijo, da bi organizirali

Kljub temu, da sem bila od 41 v partizanih imam samo pokojnino, 
ki sem si jo prislužila kot šivilja.
vsaj enkrat na teden obisk pa- rnorejo pa skrbeti zanje, 
tronažne sestre, ki bi prišla ' Julijana zaenkrat še lahko 
v vas pogledat kako je z osame- skrbi zase, a kaj bo, ko tega ne 
limi vaščani. Odvisni so zgolj bo več zmogla? 
od oddaljenih sosedov, ki jim
po svojih močeh pomagajo, ne J. V.

MINISTER ZA TRGOVINO JE PREKORAČIL SVOJE PRISTOJNOSTI

Bastl je v Beku_____
Tisti, ki se ne oblačite v Italiji (ali na Češkem), ste mogoče kdaj 

vstopili tudi v katero od šestih prodajaln, ki jih ima Beko 
(Beogradska konfekcija) na ozemlju Republike Slovenije. Osa
mosvojitev Slovenije in vojna na Hrvaškem sta, poleg čisto 
fizičnega problema transporta blaga, načeli tudi profesionalne 
odnose, ki nekaj veljajo v vsaki pravni državi. Beko želi ohraniti 
svojo dejavnost v Sloveniji še vnaprej.

Štiri Bekove trgovine: na Je
senicah, v Slovenj Gradcu, Ma
riboru in Celju so 29. 10. 1991 
dobila novega šefa, Boža Peki
ča, ki stalno živi v Velenju, kjer 
ima trgovino Lily, v kateri pro
dajo tiste artikle, ki jih ženske 
oblačijo na golo kožo. Pekiču 
se je zalomilo samo v celjskem 
lokalu, kjer mu poslovodkinja 
Magda Plevnik ni zaupala, saj 
matično podjetje v Beogradu ni 
obvestilo prodajaln v Sloveniji, 
da je stopilo 25. 10. z Božom 
Pekičem v poslovno tehnično 
sodelovanje. Gospa Plevnik se 
je potem, ko se je pozanimala 
na celjskem sekretariatu za go
spodarstvo, kjer se jim o tej 
zadevi ni niti sanjalo, obrnila 
na ministra za trgovino Repu
blike Slovenije, Maksa Bastla, 
za katerega baje nekateri trdi
jo, da je mogoče sposoben. Re- 
zulat telefonskega klica je bil 
njegov obisk v celjski trgovini 
in odločba Ministrstva za trgo- 
vinozdneM. 11. 1991, v kateri 
med drugim piše: »Spričo teh 
okolnosti nima zasebni trgovec 
Pekič Božo iz Velenja, kot 
podpisnik , dogovora nobene 
pravice, da uveljavlja svoje 
zahteve napram odgovornim 
osebam zaposlenim v trgovin
skih poslovalnicah DP »Beko« 
Beograd na območju Slovenije. 
Pri tem so vse prizadete stran
ke dolžne spoštovati pogoje 
poslovanja na dosedanji način 
povsem samostojno, z možno 
vključitvijo nabave trgovskega 
blaga izključno od matičnega 
podjetja, kakor tudi odhoda

dnevnega iztržka na dosedanji 
bančni račun.«

Poslovodkinje štirih Bekovih 
prodajaln so dobile iz Beogra
da dve sporočili, v katerih je 
pisalo, naj sodelujejo s Peki
čem, ki ima veljavno pogodbo, 
v kateri piše, da prevzema 
upravljanje.

Če pozorno preberemo do

pis ministra Bastla, lahko 
v njem opazimo nekatere iraci
onalne, konfuzne ih popolno
ma zgrešene trditve oziroma 
preumpcije. V dopisu je bila 
postavljena trditev: »Glede na 
okolnosti, da je dogovor skle- 
nen 18.10.1991, odnosno obo
jestransko podpisan in proto- 
koliran pod evid. štev. 370 
z dne 25. 10. 1991, je kot tak
šen ničen, saj je v nasprotju 
z določili Ustavnega zakona za 
izvedbo temeljne ustavne listi
ne o samostojnosti in neodvis
nosti Republike Slovenije 
(Uradni list RS št. 1/91) z dne 
25. 6. 1991.«

Evidentno je, da je sestavlja- 
lec spornega dopisa slabo, naj
verjetneje pa sploh ni niti po
vršno prečital Ustavnega zako
na. O lastnini tujcev (Pekič tr
di, da ima državljanstvo Repu
blike Slovenije) na nepremični
nah govori 16. člen tega zako
na: »Fizičnim osebam, ki ob 
uveljavitvi tega zakona nimajo 
državljanstva Republike Slove
nije, ter pravnim osebam, ki 
imajo ob uveljaviti tega zakona 
svoj delež izven RS, so ob de
janski vzajemnosti, do ureditve 
pravic tujih oseb glede nepre
mičnin, zajamčene lastninska 
pravica in druge stvarne pravi

ce na nepremičninah v obsegu, 
kot jih imajo ob uveljavitvi tega 
zakona. Do ureditve pravic tu
jih oseb na nepremičninah, 
osebe iz prejšnjega odstavka ne 
morejo pridobiti lastninske 
pravice ali drugih stvarnih pra
vic na nepremičninah na ob
močju RS, razen na podlagi de
dovanja in ob pogoju dejanske 
vzajemnosti.«

Kje v tem besedilu je minister 
Bastl našel z ničnostjo sankci
onirano prepoved sklenitve po
godbe o poslovno tehničnem 
sodelovanju oz. prepoved, da 
bi tujec prodal ne pa kupil ali 
kako drugače pridobil lastnino

Poslovni kovček ministra Bastla: posneli smo ga v njegovi trgovini nasproti zgradbe celjske občine

na nepremičnini, si milo reče
no. tudi človek z najbujnejšo in 
najabstraktnejšo domišljijo ne 
more niti približno predstav
ljati.

O tem, ali ima Božo Pekič 
kot samostojni pravni subjekt 
kakšne pravice ali ne, lahko 
v pravni državi, za katero se 
zavzema tudi g. minister Bastl 
odloči samo sodišče, in to po 
izvedbenem postopku, ne pa 
osebno g. minister. S firmo Be
ko se bo vsekakor poslovalo 
preko rezidenčnega računa, kaj 
pa se bo zgodilo s sredstvi iz 
tega računa, je zopet stvar Be
ka kot samostojnega pravnega 
subjekta.

Povprašali smo tudi Boža 
Pekiča: »Vse, kar govorijo in 
pišejo o meni, je čista laž. Moj 
priimek se piše s trdim č, saj 
sem rojen Celjan in imam kot 
tak slovensko državljanstvo 
(torej Slovenec od nog do glave, 
op. ur.). Iščem samo svoj maj
hen košček pod svobodnim slo
venskim soncem. Z Bekom 
sem sklenil poslovno tehnično 
sodelovanje, ki predvideva tak
šen nastop, kot sem ga opravil 
v vseh trgovinah. Povsod, ra
zen v Celju, sem doživel lep 
odziv. V celjski trgovini obstaja 
osebni interes. V Slovenj 
Gradcu so bili zelo zadovoljni, 
ker imajo zelo slabe plače. Po
slovodkinja je imela prejšnjo 
plačo 5000 tolarjev. Takoj sem 
ji dal iz denarnice 2000 tolar
jev, prodajalki pa kot avans 
6000. Zakaj pa ni g. Bastl izvle
kel denarnice in jim dal denar? 
Zdaj sem kriminalec, ker bi 
vsem podvojil plačo in razširil 
ponudbo. Nič nisem vzel v za
kup, najel ali kupil. Je pa še 
veliko trgovin v Sloveniji, v ka
tere bom stopil.«

Franc Furland
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KJE DOBITI TRINAJST TISOČ TOLARJEV ZA ŠTUDENTA

Obdavčiti želijo znanje
Študentska organizacija Univerze v Ljubljani je 26. septembra 

1991 na Izvršni svet Republike Slovenije naslovila dokument 
z gornjim nazivom, vsebina dokumenta pa je naslednja:

»Že nekaj časa opozarjamo na težak socialno-ekonomski polo
žaj študentov, ki bo v prihajajočem študijskem letu še težji. 
Zaradi zaostrenega cenzusa 15 odstotkov študentov ni upraviče
nih do štipendij. Novi pravilnik o štipendiranju bo za marsikate
rega študenta pomenil bistveno nižjo štipendijo. Poleg tega 
upada število podeljenih kadrovskih štipendij, kar še povečuje 
število študentov brez štipendij. Znižale so se subvencije stanarin 
(za študentske domove, op. avt.), in sicer z 52 na 32 odstotkov 
v zadnjem študijskem letu.

Naša stalna prizadevanja so čim večjemu številu študentov 
omogočiti vsaj minimalne pogoje za šolanje, saj bo od njih 
odvisen bodoči razvoj Slovenije. Zato predlagamo, da določeno 
število štipendistov prevzamejo podjetja, ki bodo na osnovi tega 
imela davčne olajšave.

Študentje naj imajo popust pri železniškem in medkrajevnem 
avtobusnem prometu, popust v zanje namenjenih restavracijah, 
popust za vse kulturne prireditve, muzeje, kinodvorane, popuste 
v trgovinah.

Predlagamo, da študentje sodelujejo pri odboru za štipendira
nje pri skupščini Zveze za zaposlovanje, da bodo lahko na ta 
način sodelovali pri oblikovanju štipendijske politike.

Staršem študentov, tudi tistim, ki živijo v kraju šolanja, naj se 
povišajo davčne olajšave.«

Pod pisani dokument se je v imenu študentske vlade podpisala 
Petra Globočnik, študentka Višje šole za zdravstvene delavce 
v Ljubljani, sicer pa zdaj že bivša članica študentske vlade. Petra 
je odstopila zaradi načelnih razlogov.

tem smo se dogovorili za bolj 
humano, a še vedno ne pravil
no pot: tisti iz višjih letnikov 
imajo pravico do subvencioni
rane stanarine, bruci (če so 
sploh vzeli koga iz Hrvaške 
pod »družbeno« streho) pa pla
čujejo ekonomske stanarine. 
Sploh je mnenje republiškega 
izvršnega sveta, da (citiram do
kument, št. 380-02/90-3/9-B 
z dne 18. oktobra 1991): so bi

valne kapacitete v študentskih 
domovih namenjene predvsem 
študentom — slovenskim dr
žavljanom. Precej nacionalno 
obarvano, kajne?«
Pa študentje?

»Ah, vedno ista pesem. Pre
malo povezani med seboj. Tisti 
brez »državnih« ali »družbe
nih« sredstev za preživljanje se 
počutijo ogrožene. Nekomu

Petra, kako je s štipendijami 
med študenti?

»Bolj slabo, bi rekla. Podat
ki o štipendijah se sučejo neka
ko tako: približno polovica štu
dentov ima štipendijo. Višina 
je malone smešna. Povprečna 
štupendija je približno 2000 to
larjev. Kar 30 odstotkov štu
dentov ima štipendijo v višini 
1500 tolarjev, le en odstotek pa 
višjo od 3500 SLT.

Podatki so še pred septembr
skim povišanjem. Ampak na to 
rast življenjskih stroškov je tudi 
teh 30 odstotkov pljunek 
v morje. Med našimi zahtevami 
državi je tudi spretno izenače
vanje višine štipendij z rastjo 
plač, če že usklajevanje z rastjo 
cen ni možno. Ampak denarja 
za študente je vedno malo ali 
pa nič.«

Preden poskušava pravza
prav izračunati dejanske stro
ške, ki jih študent migrant 
v Ljubljani ima, se morava do
takniti stanovanjske problema
tike.

»Absolutno. Podatki o sta
novanjskih razmerah niso niti 
najmanj razveseljujoči. Štu
dentski center ima spravljenih 
pod »družbeno« streho nekaj 
manj kot 6000 študentov; nekaj 
več kot 15.000 pa jih živi doma 
ali pod »zasebno« streho. Sa
mo 28 odstotkov študentov živi 
torej v subvencioniranih stano
vanjskih pogojih, pa čeprav so 
tudi subvencije vse manjše. 
Ostali seveda plačujejo eko
nomsko ceno stanarin, kot 
podnajemniki pa so izpostav
ljeni najrazličnejšim odiralcem. 
Cene zasebnih bivališč so med 
200 in 500 DEM, brez stroškov 
seveda. Študentje zahtevamo, 
da se tudi zasebne stanodajalce 
oprosti dela davkov, da bi ne 
imeli takšnih bivanjskih stro
škov. Druga rešitev so agencije 
za posredovanje stanovanj, 
v katere bi bili povezani stano
dajalci.«
Ampak vsak najraje živi na 
svoj račun, torej bo vsak stano
dajalec raje delal na lastno 
pest.«

»Ja, to je že res, ampak vse 
se da urediti s pametnim nad
zorom. Ampak to ni več stvar 
študentov. To je stvar države.«
Kako pa je bilo letos ob vpisu?

Študentski center je letos za
gotovil streho nad glavo 640 
študentom. 124 so jih vtaknili 
v domove Litostroja, 52 pa 
v železniški dom. Še vedno pa

je bilo 2000 brucov prepušče
nih samim sebi. To pa ni naj
boljša motivacija in vzpodbuda 
za študij. Mogoče brez štipen
dije, brez sobe v študentskem 
domu, pa preživi, če lahko.«

Kakšne pa so cene v študent
skih domovih?

»Ti študentje so v bistvu pravi 
»srečkoti« proti ostalim. Am
pak ni prav, da plačujejo kar 68 
odstotkov ekonomske cene tu
di ti v študentskih domovih. 
(Država bi morala subvenci
onirati kar polovico op. avt.). 
Cene so od 580 tolarjev v naj
slabših bivalnih pogojih (brez 
možnosti kuhanja, op. avt.) do 
950 tolarjev v apartmajih. To 
so cene subvencioniranih sta
narin. Po najnovejši različici 
(direktiva izvršnega sveta RS) 
pa bodo morali študentje s Hr
vaškega plačevati ekonomske 
stanarine.«

Prav hrvaški študentje so bili 
ob uvedbi vseh osamosvojitve
nih zakonov najbolj priza
deti ...

»Ne samo to. Najprej so jih 
hoteli, nič meni nič tebi, kar, 
pometati iz študentskih do
mov, dobesedno na cesto. Po-
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problematiko študentov i 
Sloveniji v šolskem letu

»publike Slovenije je na 127. seji 
val socialno ekonomsko in bivalno 
n vpisa na univerzah v Republiki 
1991/1992 in sprejel naslednje
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Zaradi povečanega vpisa v 
vpisa v nadaljnje 
izobraževanja, izrednih n 
osamosvojitvenih

prve letnike in povečanega 
letnike visokošolekega

ipubliki Hrvaški ter 
procosov v Republiki 

Izvršni svet Skupščine Republike Sloveni:nije predlaga,
da komisiji univerz za aprejem v Studenske domove ob 

vi vitobravnavi vlog In oblikovanju vrstnega reda prosilcev 
upošteva še naslednja priporočila:

/ študentskih domovih so 
študentom - slovenskim

bivalne kapacitete 
namenjene predvsem 
državljanom;

del bivalnih kapacitet naj ae (tako kot dosedaj) 
nameni potomcem alovenskih izseljencev ter 
zamejskim Slovencem, predvsem tistim 
štipendisti Republike Slovenije, 
upravičeni do subvencionirane stanarine;

tim,
študilent je

ijt udent. j c
študentak:

M. j U v
iTuje jo

loj«(f le pi 
avljčen^ do

pogo. 
upravijčei
del bivalnih kapacit 
nameni tujim štut

Ijšajo bivanje e tem 
vencionirane stanarine;

iode
aubvent

alnih kapacitet naj se (ta
identom

meddržavnih pogodb; ti študentje so upravičeni 
subvencionirane stanarine;

ako kot dosedaj) 
tipendistom iz

kolikor bodo razpolago proste bivalne 
lahko dodelijo v uporabo 

ovddentom iz drugih republik, pri čemer imajo 
prednost študentje z območja Istre. Ti študentje

kapacitete 
študentom -----
prednost študentje z območja --
- novinci plačujejo ekonomsko stanarino,

izvršni svet Skupščine Republike Slovenije predlaga, 
lih odprtih vprašanj 

odelovanju a komisi

kupščlne Repi 
zaradi številnih odprtih 

šolstvo in šport v sodelovanju 
v študentske domova in študenti 
sprememb in dopolnitev pogojev in 
Študentske domove v Republiki Slo’

eni Je
Ministrstvo 

sl jama za sprejem 
pripravi predlog 

meril za sprejem v 
eni ji (Uradni list 
s do )

J 991 .

Izvršni svet Skupščine Republike Slovenije priporoča 
visokošolskim izobraževalnim organizacijam, da 
omogočijo študentom - beguncem it Republike Hr^-ašve 

ključevanje 
» pro 
da

predpisane pog 
i Republika Slovenija.

iogoč_^- ---
ugih republik 

programe, kjer s .
kapacitete, s tem da 
programom predpisane pogoje 
kri Je

proete kadrovske in pros ske
Izpolnjujejo s stud kim
oje. Stroške

v študentskem naselju je vsaj za 
primerno ceno toplo. Pa spati 
ima kje. Ne verjamem, da se 
bo študentska politika od zgo
raj kaj spremenila. Mogoče bi 
bilo še najboljše, če bi šli na 
cesto, ampak ne verjamem, da 
bi bilo protestnikov dovolj. 
Študentje smo najbolj hierarhi- 
zirana in razpršena družbena 
skupina, kar jih je najti na Slo
venskem.«

Je tvoj odstop povezan z ne
učinkovitostjo študentske vla
de pri uresničevanju zahtev, ki 
jih postavljate?

»Če sem odkrita, je moj od
stop povezan zaradi »politizira- 
nosti« študentske vlade same. 
Članom vlade gre bolj za »poli
tični image« kot za študente sa
me. Le-ti pa so vedno bolj — na 
psu. Dejansko.«

Če se lotimo povprečnega 
izračuna povprečnih stroškov 
za povprečnega študenta na za
časnem izobraževanju bi izgle- 
dal nekako takole:

- stroški bivanja 4200 SLT 
(povprečje stotih DEM, ki ga 
tvori strahotna diskrepanca 
med »družbeno« in »zasebno« 
streho);

- stroški prehrane 3500 
SLT (če ješ ubožno, dvakrat na 
dan, enkrat topel obrok)

- stroški prevoza 1000 SLT 
(železnica je postala prav ode
ruška, kar smo za avtobusne 
prevoznike že dolgo vedeli)

- izobraževalni stroški 1100 
SLT (dolgotrajen izračun zara
di nenehnih sprememb cen 
knjig, papirja, pisalnega pribo
ra, bibliotečnih zamudnin in 
podobno pomembnega za inte
lektualno rast)

- stroški amortizacije I. 
3000 SLT (sem so šteti stroški 
oblačil in obutve, ki jo je po
trebno obnavljati, pa stroški 
nujnih kozmetičnih preparatov 
(milo, ščetke, pralni prašek, 
ipd. in čistil)

- stroški amortizacije II. 
600 SLT (sem so šteti stroški 
zabave, ki sem jih tako oklestil 
in zminimaliziral, da mi ne bi 
kdo očital namernega simpati
ziranja s študenti, da tvorijo 
v sebi samo ceno ene knjige ali 
nekaj gledaliških/kino pred
stav)

- skupaj stroški: 13.400
SLT

Petra Potočnik; nič več v štu
dentski vladi

Študent, ki potrebuje za me
sec dni življenja v prestolnici 
slovenski samo 13.400 tolarjev, 
je varčen, skrben, ne kadi in ne 
pije, še manj pa hodi v nočne 
lokale, kjer je že malo pivo 50 
in več tolarjev. Zapravi eno do
bro mesečno plačo, a od nje 
skoraj ne more preživeti. Ne
kateri zato poleg študija še de
lajo. Veliko je takih, ki oprav
ljajo nočne službe, da prihrani
jo kakšen tolar. Pa so srečni, 
da imajo to nočno službo. Dela 
je na Slovenskem vse manj (tu
di študentski servisi so vse bolj 
prazni ponudb in polni povpra
ševanja), saj je ta trenutek na 
Zavodih za zaposlovanje po 
Sloveniji prijavljenih prek 
70.000 ljudi. Skoraj polovica je 
mlajša od 27 let. Država oziro
ma oblast bi želela povišati sta
rostno mejo za odhod v pokoj. 
Študentje pravijo, da je to ka
tastrofa vsaj za tri nadaljnje ge
neracije diplomirancev. Viso
košolska diploma, pa na cesti! 
Kakšen blagor, nekje nad teboj 
pa neustrezni kadri krojijo tvo
jo žalostno, prav pasjo študent
sko usodo.

Baje bi naj tudi študente ob
davčili. Pravzaprav vse tiste, ki 
bi imeli prek 8000 tolarjev me
sečnih prihodkov. Potem bi ob
davčili prav vse povprečne, 
skrbne in nezahtevne, varčne 
in »poceni« študente.

Strahoten socialno-ekonom
ski položaj študentov se odčitu- 
je tudi v boleznih in obolenjih, 
ki jih študentje skupijo v času 
študija. Podatki so statistični 
popis sistematskih pregledov 
študentov.

Od desetih študentov se sko
zi leta branja in nabiranja zna
nja trem pokvari vid, prav tako 
trije pa obolijo za boleznimi 
kosti, mišic in veziva. Od dese
tih študentov jih ima osem pok
varjene zobe, prav tako osem 
pa psihosomatske motnje (gla
voboli, stresi in pritiski, po
manjkanje koncentracije in po
dobno). Na žalost imajo vsi 
študentje Univerze v Ljubljani 
le enega psihiatra. Tu je še psi
hologinja v samem študent
skem naselju, a kaj, ko je naj
manj trikrat preobremenjena 
in se svojim pacientom, ki 
k njej prihajajo z vsakovrstnimi 
težavami, ne more popolnoma 
posvetiti.

Študentje se zavzemajo, da 
bi Študentski zdravstveni cen
ter postal samostojni zavod, in 
da bi imeli tudi študentje svoje
ga predstavnika v organih nad
zora dela zdravstvene službe. 
Na žalost je namreč odnos 
predvsem medicinskih sester 
v zdravstvenih domnovih za 
študente vse prej kot lep (vča
sih se počutiš kot živina, ki jo 
vodijo po klavnici sem ter tja!).

Tomaž Simon 
Foto LucaS
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ZDRAVLJENJE S POMOČJO ASTROMEDICINE

Človek je prefinjeno bitje
Kar malo strah meje bilo, ko sem poklical Ivano Šalamun in se 

z njo dogovoril za intervju. Vedno meje bilo strah ljudi, ki vidijo 
auro, saj pred njihovo senzibilnostjo težko kaj skriješ. Vendar pa 
me je Ivana prijetno presenetila. Mladostna, prijazna, vesela in 
pripravljena na odkrit pogovor. Prepričal sem se, daje ta astro
loginja, ki se posebej ukvarja z astromedicino, prav tako le 
človek, kot vsak drugi. Morda je samo bolj človeška od večine 
ljudi.

Čas, ki sva ga imela na voljo za intervju, je bliskovito minil. Ko 
sem šel domov, sem bil nabit z energijo in še zdaj se sprašujem, 
koliko energije da Ivana Šalamun šele svojim pacientom...

Nam lahko za začetek pove
ste, kaj je astrologija?

Ivana Šalamun: Astrologija 
je zelo stara veda, ki je človeka 
že od nekdaj privlačila. Tako 
kot popolnega laika privlačijo 
zvezde in planeti, ki jih vidimo 
v jasnih nočeh. Kaj je človek, 
kaj je vesolje, kaj je ta planet, 
na katerem živimo in, ali imajo 
te drobne pike na nebu kakšen 
vpliv na nas ali pa so zgolj ro
mantičen dodatek nočem?

Astrologija se je pojavljala 
v vseh starih civilizacijah in 
vsaka civilizacija, ki je do večje 
stopnje razvila duhovno kultu
ro, jo je uporabljala v politične, 
gospodarske, predvsem pa v ri
tualne, duhovne namene 
— spoznati smisel človekovega 
življenja, ki je strnjen v trenu
tek rojstva.

Pri nekaterih starih kultu
rah, kot so kitajska ali indijska, 
so jemali za izhodiščno točko 
horoskopa trenutek spočetja. 
To v zahodni civilizaciji ni tako 
izraženo. Ko človek prvič vdih
ne, takrat vdihne, kot pravimo 
astrologi, celotno kozmično si
tuacijo tistega trenutka.
V astrologiji jemljemo Sonce in 
Mesec kot planeta, ki skupaj 
z ostalimi planeti (Merkur, Ve
nera, Mars, Jupiter, Saturn, 
Uran, Neptun, Pluton in dva 
Mesečeva vozla), ki so v našem 
osončju, imajo na človeka svoj 
vpliv, prav tako, kot ga imajo 
na rastline in vsa bitja.

Glede na trenutek prvega 
vdiha nekega bitja se določijo 
planetarne pozicije teh plane
tov v našem osončju. Ti planeti 
so v bistvu samo simboli, ki 
kažejo emocionalne, intelektu
alne, fizične, delovne in druge 
vibracije, ki jih vsebuje neka 
oseba.

Torej se da iz trenutka roj
stva določiti, kakšno bo življe
nje nekega človeka?

I. Š.: To vprašanje je ključno 
vprašanje astrologije. To je 
vprašanje usodnosti. Če bi se 
dalo določiti vse, potem astro
logija kot taka veda ne bi ob
stajala, ker bi bilo že vse vsem 
jasno. Če pogledamo s stališča 
vzhodne filozofije, ki pravi, da 
je življenje krog, da je to krog 
Samsare, ki je okvirno razde
ljen na šest razdelkov, v kate
rih živijo različna bitja, potem 
človekova zavest kroži po tem 
krogu in se pojavlja enkrat 
v tej, drugič v drugačni obliki. 
Zavest se torej enkrat rodi v te
lesu živali, drugič v telesu člo
veka, tretjič spet v telesu bo
žanstva. Vsakič pa se rodi v ne
kem drugem trenutku. Človek 
ima, za razliko od vseh ostalih 
bitij, v samsaričnem krogu to 
možnost, da z močjo svoje vo
lje, spoznanja in razsvetljenja 
preseka krog usodnosti in za
vestno sam prime škarje in 
platno svoje usode v svoje ro
ke. V tem mu je astrologija 
lahko v veliko pomoč in zato so 
jo vse visoke civilizacije tudi 
imele.
Astrologijo kot znanost?

I. Š.: Ja, astrologijo kot zna
nost. Včasih sta bili astrologija 
in astronomija ena znanost.
V krščanskem svetu je bilo to 
prekinjeno in so potem astro
nomi sami razvijali astronomijo

naprej in se ukvarjali zgolj s fi
zikalnimi aspekti, medtem ko 
smo astrologi morali spremljati 
oboje, kajti brez astronomije, 
brez astronomskih planetarnih 
pozicij ne moremo razvijati fi
lozofije o pomenu teh vplivov 
in iz tega izhajamo.

Vi ste zelo blizu tibetanske
mu načinu razmišljanja. Nam 
lahko poveste, kakšna je razli
ka med tibetanskim in zahod
njaškim pojmovanjem astrolo
gije?

I. Š.: Razlika je zelo velika. 
Če dam za primerjavo zahod
nega zdravnika-specialista: ti 
so specializirani skorajda za 
vsak organ posebej. Če nas boli 
roka ali noga, gremo k enemu, 
kadar nas boli glava, k druge
mu, s trebušnimi težavami spet 
k tretjemu specialistu. Prav ta
ko se tudi zahodna astrologija 
ukvarja z določenimi področji 
posebej, je dokaj razparcelira- 
na. Na drugi strani pa tibetan
ski zdravniki, ki obvladajo do
sti astrologije, niso specialisti. 
Oni so zdravniki za vse, člove
ka gledajo zato celostno. To je 
tudi izraženo pri tibetanski 
astrologiji, ki gleda na človeka 
kot na celoto. Veliko se ukvar
jajo s karmo. Pravijo, da je se
danja podoba nekega človeka 
nastala zaradi prejšnjih vpli
vov, zaradi načina življenja 
v prejšnjih inkarnacijah, skrat
ka, oni gledajo človeka kot nek 
pojav, ki se je rodil na ta svet 
zaradi svojih takšnih ali dru
gačnih, dobrih ali slabih prejš
njih akcij in si v tem svetu, 
v tem trenutku kroji svojo uso
do z dobrimi ali slabimi dejanji. 
Na ta način si bo lahko za na
slednje življenje priboril bolj 
zdravo telo, ugodnejše življenj
ske pogoje.

Zahodna astrologija ostaja 
na trdnih, materialističnih tleh 
in šele v zadnjih stoletjih teži 
k sintezi z vzhodno v smislu 
gledanja na inkarnacije, na na
slednje življenje.

Omenili ste tibetanske 
zdravnike, ki dobro poznajo 
astrologijo. Tudi sami se uk
varjate z astromedicino.

I. Š.: Astromedicina je zgolj 
eden od aspektov astronomije. 
Z njo se ukvarjam zato, ker mž 
že od nekdaj privlači ta poveza
va med fizičnim in duhovnim, 
to je v človeku nenehno izraže
no. V življenju zahodnega člo
veka nenehno prihaja do stres
nih situacij. Prihaja do dishar
monije med duhom, čustvi in 
telesom. Zato se mi zdi aspekt 
astromedicine največja pomoč 
ljudem.

Bi lahko podali kakšen pri
mer zdravljenja z astromedi
cino?

I. Š.: Zdravljenje z astrome
dicino ima več aspektov. Da bi 
se videle človekove zdravstve
ne slabosti, je treba najprej na
rediti točno astroanalizo, de- 
taljni horoskop s posebnim po
udarkom na zdravju. Iz take 
analize se vidi, kje ima nek člo
vek manj energije. To je lahko 
na področju dela, zdravja, ču
stev ... Vidi se tudi, kje dobi 
veliko energije in na kaj jo tro
ši, katera vrsta hrane mu odgo
varja, kakšen tip zdravil (blaga 
ali močna) bi moral uporabljati 
za zdravljenje, če mu pomagajo 
masaže, akupunktura ali kakš
na druga oblika terapije. Vsi 
smo predisponirani na nekaj, 
kar nam bolj pomaga ali bolj 
odbija.

Iz astroanalize se določi spe
cifičnost nekega človeka.

naslednji korakiKakšni so 
zdravljenja?

I. Š.: Naslednji potek zdrav
ljenja je od človeka do človeka 
drugačen, odvisen je predvsem 
od trenutnega zdravstvenega 
stanja. Če gre za neko stresno 
situacijo, ki se v fizičnem 
zdravju še ne odraža, ker je 
bolj na psihični bazi, potem ko
risti že sproščujoč pogovor, 
manjše spremembe vsakdanje
ga ritma življenja, manj stres
nih situacij, opustitev slabih 
navad in vnašanje kulture miru 
v človeka samega in njegovo 
najbližjo okolico. Pri tistih lju
deh, ki so pa fizično bolni, pa 
praviloma sodelujem z zdrav
niki.

Cenim medicinsko vedo kot 
tako, ne samo tibetanske ali 
indijske, tudi zahodno, ker je 
izredno dobra v določenih 
spoznanjih. Vendar pa jaz te 
stvari povezujem, jih ne izklju
čujem.

V dogovoru z zdravnikom se 
določi neka terapija, ki lahko 
nekemu človeku pomaga. To 
so lahko visoko kvalitetni, far
macevtsko pregledani tibetan
ski pripravki iz zdravilnih ze
lišč, ki jih v zahodnem svetu že 
zelo veliko uporabljajo. Lahko 
so neke fizikalne terapije, ki jih 
določena oseba potrebuje in jih 
lahko v dogovoru z zdravni
kom dela sama, ali pa je terapi
ja globalna sprememba bolni
kovega načina življenja. To je 
odvisno od primera do pri
mera.

Trudim pa se, da bi človeku, 
ki pride k meni, iz svojega ar
zenala znanja podala čimbolj 
celostno sliko njegovega sta
nja, tako kot jo jaz lahko do
jamem.

Torej potrebuje vsak človek 
svoj način zdravljenja?

I. Š.: Absolutno. Tibetanci 
pravijo tako: če si bolan, obišči 
nekaj zdravnikov in ostani pri 
tistem, ki ti bo simpatičen tako 
človeško kot energetsko. 
Zdravniki vedo, da to veliko
krat drži. To je prvo pravilo, 
ker se pacient ne počuti kot 
številka. Zdravnikova vloga ni 
»računalniško« obdelovanje 
pacientovih težav, primanjklja
jev ali viškov določenih snovi, 
ampak je to terapevtsko in du
hovno zahtevna vloga. S ko
merkoli pridem v stik, skušam 
imeti odprt, topel in popolno
ma individualen odnos. Tru
dim se, da bi vsakemu pacientu 
dala najboljše, ker smo vsi ra
zlični med seboj.

Kakšne bolezni se zdravijo 
z astromedicino?

I. Š.: Ne bi uporabila izraza 
»zdraviti z astromedicino«. 
Astromedicina daje boljši vpo
gled v pacientovo stanje. Samo 
zdravljenje pa je lahko strogo 
zahodnomedicinsko, lahko je 
kombinirano, lahko je zgolj 
psihološke narave v smislu raz
govorov, lahko je z vzhodnja
škimi zdravili, to je pač odvisno 
od človeka do človeka. Ravno 
ta individualnost, ta različnost.

ta subtilnost je za pacienta 
izredno pomembna.

Vemo, da se je Jung zelo 
veliko ukvarjal z astrološkimi 
analizami svojih pacientov in je 
o tem tudi napisal nekaj študij, 
ki so v veliko pomoč tistim, ki 
mu sledijo, ki ga študirajo in 
skušajo razvijati njegove teme
lje psihologije. S takšnim pri
stopom je Jung razbil ozkost 
dotedanjega dojemanja člove
ka in sveta. Mislim, da je 
zdravljenje s pomočjo astrolo
škega vpogleda lahko kvalitet
nejše.

Če se vrneva na astrologijo 
kot tako: v svetu je več vrst 
obdelave rojstnih podatkov za 
astrološke namene, od računal
niške do različnih astrologov 
z različnim znanjem. Kaj vi mi
slite o tem?

I. Š: V zadnjih sto letih se je 
na zahodu zgodilo zelo veliko. 
Prišli smo od izuma prvih teh
ničnih novosti do poleta na 
Mesec. Gre za neko izredno 
eruptivno dogajanje na filozof
skem, tehničnem in duhovnem 
nivoju. Razmah astrologije in 
drugih ved, ki so prišle iz za
kladnice Vzhoda, je zelo pozi
tiven. Isto se dogaja tudi na 
drugih področjih, ne samo du
hovnem. Človeštvo je v sila ek- 
spanzivnem razvoju, predvsem 
zadnjih deset let.

Če se omejim na astrologijo 
bi rekla, da istočasno obstajajo 
vsi nivoji astrologije: od popol
noma banalnih, zabavnih horo
skopov, ki jih objavljajo revije, 
preko letnih in mesečnih, ki so 
malo bolj resni in knjig vseh 
nivojev, do visoko kvalitetnih 
individualnih analiz, ki so naj
pomembnejše. Le od človeko
ve karme je odvisno, kateri ni
vo se ga bo dotaknil. Nekdo 
lahko pride le do časopisnega 
horoskospa, do knjige, ki mu 
pove več, ali pa bo prišel do 
profesionalnega astrologa. Tu
di tukaj so razlike, ki nastanejo 
zaradi izvora astrologa, njego
vega znanja... Celoten spek
ter obstaja in mislim, da je to 
dobro.

Kakšen pa je po vašem mne
nju vpliv vzhodne filozofije na 
dogajanje v našem okolju?

I. Š.: Sodobna tehnologija 
skuša iz človeka vsak dan izvle
či maksimum. Lep primer tega 
je Japonska. Naš način življe
nja spravlja človeka v situacijo, 
da bi moral delovati kot popo-

len robot. Vendar ne človek ne 
žival ne katerokoli drugo bitje 
ni ustvarjeno za to, da bi ne
nehno produciralo, popolnoma 
razdajalo svojo energijo. Člo
vek je izredno prefinjeno bitje 
in se ga ne da stehnizirati. Me
nim, da je ravno zaradi te teh- 
nizacije in produkcije, ki je pri
sotna v zahodnem svetu, v lju
deh vedno bolj prisotna želja za 
nečim popolnoma drugačnim. 
To je tisti dragulj, ki ga vzhod 
še vedno ima: mir, meditacija, 
umaknjenost od sveta, poglob
ljenost vase, ironija do materi
alizma, celostno gledanje živ
ljenja, sprejemanje rojstva in 
smrti kot nekaj lepega, narav
nega in vsakdanjega. Mislim, 
da je velika napaka, ker se pri 
nas smrt kar nekako umika iz 
človekovega življenja, se jo 
skrije. Smrt je nekaj tako lepe
ga, kot je lepo rojstvo. Vsaka 
smrt je razlog za novo rojstvo 
in zakaj se ne bi tega na tak 
način osvobodili.

Vzhodna filozofija v sebi 
združuje mnogo znanj, in to so 
tista znanja, ki jih v hitenju za
hodnega sveta zelo primanjku
je. Menim, da bo čedalje več 
ljudi, vsaj v prostem času, po
segalo po drugih kvalitetah, 
kot so mir, meditacija, glasba, 
umetnost, transcendenca... 
To potrebujemo, da bi se urav
novesili.

Vi ste napisali knjigo o astro
logiji. Pripravljate še kakšno?

I. Š.: Ko sem pisala to knjigo, 
v slovenskem prostoru še ni bi
lo nobene knjige o astrologiji. 
Zato je ta knjiga začetna. Za
ložba je bila zainteresirana za 
čimbolj poljudno delo, ker ni 
bilo v slovenščini še nobene 
knjige, ki bi razlagala osnove 
astrologije. Pripravljam drugo 
knjigo, ki pa bo veliko bolj oz
ko usmerjena, bolj studiozna in 
ne bo namenjena tako široke
mu krogu ljudi.

Za konec še to: kje vas lahko 
najdejo ljudje, ki iščejo vašo 
pomoč, bodisi s področja astro
medicine ali pa astrologije?

I. Š.: Tisti, ki mu je name
njeno priti k meni, bo v krat
kem času tudi prišel. Z ljudmi, 
ki prihajajo k meni, se čutim 
energetsko povezana. Lahko 
me dobijo na telefonski številki 
061/443-451 in pustijo svojo te
lefonsko številko na elektron
ski tajnici. Če ne bom preveč 
zasedena, se bom morda takoj 
uspela pogovoriti z njimi. Za 
analizo potrebujem točne rojst
ne podatke: kraj, datum, uro in 
minuto rojstva. Nato je treba 
nekaj časa počakati, da izde
lam analizo, nato pa se dogo
vorim s to osebo.

Analiza horoskopa navadno 
traja od tri do štiri ure, zajema 
pa vsa področja človekovega 
življenja, ne zgolj sedanjosti in 
zdravja. Naj jih naštejem: 
osebnost, ukvarjanje s samim 
seboj, razne osebnostne spre
membe, karakterne posebno
sti, družinsko stanje, finančno 
stanje, komunikativnost, učlji- 
vost, potovanja, partnerstva, 
poslovni stiki, dom, družina, 
prijateljstva, čustva, otroci. Se
veda pa spada v analizo tudi 
tisti mračni del, o katerem lju
dje ne želijo govoriti: skrbi, te
žave, strahovi, nerazščiščeni 
problemi, dileme ...

Trudim se, da bi v svojih po
govorih ustvarjala ozračje, 
v katerem ne bi bilo stvari^ ki 
se je ne bi dalo povedati. Člo
vek, ki pride k astrologu, mora 
od njega tudi nekaj dobiti in 
dobiti mora maksimum. Za to 
je potrebna odprtost z moje in 
tudi z njegove strani,

Reza Resinovič
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BESEDE UMETNIKA

Roman
Polanski____

Otrokovo zaznavanje vsega, kar je okrog njega, 
ima v sebi jasnost in takojšnjost, ki s kakršnokoli 
naslednjo izkušnjo nima nobene zveze.

Neposredno po osvoboditvi sem videl stvari, ki so 
me ne samo osupnile, ampak (kot Poljaka) tudi 
osramotile. Po cestah so ležala trupla nemških voja
kov in ljudje so jih brez sramu onesnaževali, scali po 
njih in jim vtikali prazne steklenice vodke med noge.

Življenje me je še enkrat zavrtelo. Spominjam se 
poznega večera, ko sem ostal sam na ladji: valovi so 
butali ob bok, oblaki so se podili čez mesečev sij, 
veter je stresal drevesa na obrežju, kjer so se drugi 
zabavali in veselili. Nekaj se je utrnilo v meni, kar je 
bilo še najbolj podobno molitvi - molitev za moč, da 
bi skončal film, da bi obdržal razsodnost, ki bi me 
ohranila pri zdravi pameti in mi ubranila, da ne bi 
s svojimi tegobami trapil drugih ljudi.

Dostikrat sem razmišljal o temeljih glasbene 
skladbe. Kako se na primer v skladatelju porodi 
melodija? Enega samega odgovora na to vprašanje 
ni, sem ugotovil, in isto velja za pisanje scenarija. 
Postopoma, poskušaš in se motiš, na napakah se 
učimo, pa s spretno analizo posamičnih prizorov.

Ce se Angležinji zahoče, da gre s teboj v posteljo, 
gre; če ji ni do tega, ti bo razločno povedala že od 
vsega začetka.

VZOREC DRUŽBENE 
PRAVIČNOSTI

Fair - play
Igra mi je bila od nekdaj sopomenka za prostost. Človek 

hrepeni po nečem izven stvarnosti, zato brca žogo, se guga in 
šminka ter kupuje srečke. In čeprav mi je bivanje že kdaj 
predočilo, kako zlahka se maratonci sprevržejo v karieriste, 
obiskovalci luna parkov v alkoholike, šminkerji v uniformi
rance, kockarji v fanatike, v svojih boljših trenutkih še zmeraj 
sanjam o življenju kot igri. Sicer določeni s pravili, a vendar 
neskončno svobodni, takšni, ki človeku ničesar ne odvzema, 
a ko daje, daje ugodje zanosa, sreče, tekmovalnosti . . .

Fairplay, kakršnega trenutno prakticira moj narod od Goge 
preko doline Šentflorjanske do Butal, seveda ni igra, ampak 
delo. In to delo, ki izdeluje določeno delovno moralo, človeka 
hitro zdela, da se mu začne delati črno za očmi, če ni dovolj 
delaven. Vstavljen v digitalno križišče, opremljen zgolj s silo 
volje in z retoričnimi sredstvi, se mora delavec namreč igrati 
s soljudmi kot predmeti dela. Posameznike obdeluje tako, da 
jih posiljuje, dokler jim ne postane všeč, da bodo, ko bodo 
posiljeni, lahko posiljevali tudi sami. Torej če nikogar ne 
prepričaš, da je to, kar delaš, dobro zanj pod pogojem, da bo 
delal isto kot ti, ne delaš. Če pa ne delaš, izpadeš iz sistema in 
to je ter. Denar je sveta vladar in človek toliko velja, kar plača 
— preprosto kot srbski pasulj brez mesa.

Na sončni strani Alp je fairplay naletel na ugoden odziv, ker 
je zašel v prave kraje ob pravem času. Slovenci, v nekdanjem 
komunističnem bloku kljub vsemu najbogatejše ljudstvo, so 
premogli potreben kapital za vstop v biznis ravno v času, ko je 
ta postajal parola dneva. Seveda ni šlo, ne gre in ne bo šlo brez 
frustracij, ki jih povzroča dejstvo, da nisi v igri, ker ne moreš 
biti zraven in te torej na neki način sploh ni. S frustracijami ne 
mislim toliko na nemoč, da bi koga prepričali za sodelovanje, 
tudi ne na zavist kot posledico tovrstne nesposobnosti, niti ne 
na strokovno skepso, češ fair play ni neskončen in ko se bo 
končal, zadnji ne bodo prvi, ampak bodo nastradali, ker na 
koncu nekdo vedno izgubi ipd. Š frustracijami mislim predv
sem na golo dejstvo, da večina slovenskega življa ne premore 
niti najmanjše vsote za vstop v igro in ji je zato sodelovanje 
v aktualnih družbenih idealih v osnovi onemogočeno. V prid 
slednjemu govori tudi trend, ki ga zaznavajo rutinirani fairpla- 
yevci, da ljudje bodisi že igrajo ali ne igrajo več ter da 
v glavnem nimajo denarja, ker ne delajo ali pa so za delo slabo 
plačani.

Torej se eni igrajo v rokavicah, medtem ko drugi sanjajo 
o toplem krompirčku, ki mrzle ročice ogreje. A čeprav bi bilo 
mogoče pričujoče razmišljanje intonirati tudi tako, bi takšna 
poanta najbrž ne bila ustvarjalna, saj jih je iz dneva v dan več 
in ne samo v medijskem prostoru, kjer seveda blestijo tudi kot 
politične zvezdice. Živimo pač v divjih časih, ki ustrezajo 
vulgarnim osebkom, ki izvajajo bolečo prvobitno akumulacijo, 
ki jo je očitno treba izvesti. Kajti živeti takole napol — razdevi
čeni, pa vendar nedolžni, na trgu, ki to še ni, samostojni, 
a odvisni, v državi, pred katero trepetajo zaenkrat zgolj margi- 
nalci - je težko v nedogled. In če se moj narod ne bo kmalu 
zmenil o lastnini, ustavi in naslednjih volitvah, bom morda še 
to zimo zmrznil skupaj s krhko, demokratično republiko.

Zakaj torej delavcem ne bi razdelili delnic, da bi ti lahko 
delali fairplay, dokler je še vetra kej . . .?

Bojan Sedmak

RAZSTAVE: SLOVENSKE ATENE, 1991-1907

Polje slovenske umetnosti
»Projekt Slovenske Atene je ploskovna in plastična rekon

strukcija slovenskega modernizma. Avtorji iz vse Slovenije, 
različnih usmeritev in generacij, slikajo v ta namen en sam motiv 
— motiv sejalca, ki je predvsem na začetku stoletja navdihnil 
pomembne slovenske slikarje. Gre za prizor, ki po pripovedni in 
izrazni sugestivnosti presega vse vsiljene estetske in ideološke 
vzorce in je zato globoko v območju eksistencialnega in mit
skega.«

To so že leta 1985 zapisali na 
vabilo k sodelovanju pobudniki 
razstave, skupina Invin. Sele 
leta 1990 pa je ugledala luč sve
ta v prostorih ljubljanske Mo
derne galerije. 43 umetnikov iz 
Slovenije, Jugoslavije in tujine 
skuša v svojem izraznem slogu 
in tehniki po motivu Groharje
vega Sejalca iz 1907, preko ka
terega zaobjamejo celotno ob
dobje slovenskega moder
nizma.

Motiv Sejalca je bil zelo raz
širjen, saj so ga upodabljali ta
ko naši umetniki, med katerimi 
izstopata Ivan Grohar in Ri
hard Jakopič, kot tudi tuji: 
August Berthold, Jean-Fran- 
cois Millet, ki ga je prvi vpeljal 
in Vincent Van Gogh. Grohar
jev Sejalec je realistični in im
presionistični odsev poljskega 
dela slovenskega kmeta in nje
govega tihega, resnega in glo
bokega duha.

Prvikrat v zgodovini likovne 
umetnosti se je zgodilo, da so 
umetniki na eni razstavi upo
dobili isti motiv, ki zastavlja 
vrsto še neodgovorjenih vpra
šanj, na katera skušajo vsaj del

no odgovoriti, izhajajoč iz sin
tagme »premikajoč se skozi 
slovensko umetnost kot seja
lec«. Naslov »Slovenske Ate
ne« pa povzemajo po še enem 
domačem velikanu, arhitektu 
Jožetu Plečniku, ki je to idejo 
začel v arhitekturi in je bila 
blizu mnogim slovenskim inte
lektualcem na prelomu sto
letja.

Kljub enemu motivu, ki je 
spremljal kreativni čredo sode
lujočih, takšno večplastnost, 
raznovrstnost in bogatost raz
stavljenih del, le redko sreča
mo na razstaviščih. Na srečo pa 
moramo priznati, da so pobud
niki imeli pravi nos, koga pova
biti k sodelovanju in nam priča
rali izjemno zanimiv in kvalite
ten izbor, ki zaobsega vso pe
strost slovenskega likovnega 
ustvarjanja, od Jožeta Tisni
karja, Janeza Kneza, Borisa 
Zaplatila, Hermana Gvardjan
čiča, Tadeja Pogačarja in Jože
ta Slaka, do NSK-jevskih pro
jektov, Laibach Kunst, Gradi
telji in seveda Irwin ter »Veš 
slikar svoj dolg«. Ob podpori 
jugoslovanskih in svetovnih li-

Prispevek Nove dobe na temo: Miloš Radosavljevič
kovnikov, ki seveda pristopajo 
s svojega zornega kota in se 
neobremenjeno poigravajo 
s predlaganim motivom (od 
»sejalca sperme« do fotografije 
ženskega akta kot sejalke, Vla
ste Delimar ter konceptuali- 
stičnih in instalacijskih objek
tov) nam posredujejo izjemen 
dogodek, za katerega lahko 
upamo, da se ne bo nehal le 
v Ljubljani. Povabila iz drugih 
krajev in iz tujine nam potrjuje
jo, da razstavo čaka še naporna

pot, ki bo nedvomno afirmirala 
našo umetnost v njeni postmo
dernistični fazi, ki začenja 
v NSK-jevih retrogardnih prin
cipih in citatih. Stopili so korak 
naprej in mimo institucionalnih 
teženj dokazujejo, da se lahko 
afirmacija slovenske umetnosti 
doseže na samosvoj način, neo
bremenjen z ozemeljsko 
»majhnostjo« in »kleno« narci
soidnostjo.

Peter Tomaž Dobrila

PONOVNO ODKRITJE BOŠTJANA HLADNIKA

Enfant terrible
»S Plesom v dežju je Boštjan 

Hladnik udaril kot enfant terri
ble slovenskega filma, ki je 
z njim ujel trenutek evropskega 
modernizma«, je v uvodu svoje 
knjige Ples v dežju zapisal 
Zdenko Vrdlovec in s tem ne
mara najbolje označil pomen 
Hladnikovega prispevka k raz
voju sodobne slovenske film
ske kulture. Knjigo so - prav 
tako kot video kaseto s posnet
kom integralne, doslej še ne

dokazane verzije tega kultnega 
filma - minuli petek predstavi
li v Slovenskem gledališkem in 
filmskem muzeju, ki je tudi iz
dajatelj knjige in kasete. Ob tej 
priložnosti so zavrteli tudi 
Hladnikove mladostne filme 
Deklica v gorah, Moja kino
dvorana in Pravljica o ljubezni 
(prva dva je ob klavirju sprem
ljal Borut Lesjak), s čimer se je 
pravzaprav začel Hladnikov 
filmski november. Od 11. do

KNJIGE: MILAN VINCETIČ- 
TAJMIR

18. novembra se bodo v ljub
ljanski kinotečni dvorani odvr
teli vsi Hladnikovi celovečerni 
filmi in izbor kratkih filmov, 
izjema bo le Ples v dežju, ki ga 
bodo v integralni verziji premi
erno prikazali 22. novembra 
v Cankarjevem domu (v okviru 
Film art festa). Za nameček bo 
21. novembra v Slovenskem 
gledališkem in filmskem muze
ju še predstavitev televizijskega 
portreta Boštjana Hladnika 
z naslovom Enfant terrible 
(scenarista Silvana Furlana in 
režiserja Damjana Kozoleta), 
odprli pa bodo tudi razstavo

Filmski svet Boštjana Hladni
ka. Ponovno odkritje Boštjana 
Hladnika, kot bi lahko imeno
vali celotno manifestacijo, naj
brž ni naključje, kajti v času, 
ko ameriška filmska industrija 
melje pod sabo nacionalne ki
nematografije, še posebej
majhne, kot je slovenska, je re- 
afirmacija avtorskega pristopa, 
kakor ga je v svojih filmih ma
nifestiral prav Hladnik, lahko 
primerna vzpodbuda za nov 
vzpon slovenske filmske
ustvarjalnosti.

Ferdo Cineman

Krasna
preprostost

Izjemnost zadnje Vincetičeve pesniške zbirke, Tajmir, nas med 
Pesmijo o začetku in Pesmijo o koncu povabi v raj fotografsko 
zajetih utrinkov, ki se živo odvijajo pred našimi očmi. Navidezna 
brezbrižnost poskočnih verzov, ki se jih drži rima, se prepleta 
z obešenjaškim humorjem, resnostjo ali kar otožnostjo posamez
nih likov, ki jih ponavadi alegorično naveže na kakšnega bolj 
znanega »junaka« — Lili Marlen, Charlesa Bukovvskega, Baudla- 
ira . . . Utrinki padajo na bralca in ostajajo v njegovi notranjosti, 
da jih preko lastne odzivnosti odkrije in z njih razgrne tančico 
skrivnostnega.

V enostavni obliki, ki je skupna vsem pesmim (uporablja 
preprosto ritmiko in enotno strukturo), Vincetič razliva ekspre
sivnost iz impresivnega, notranje in zunanjega, lirično iz epskega. 
Njegove literarne vinjete se zato ne ustavijo na puconski železni
ški postaji, ampak polne doživetij in trenutkov, ki bi sicer šli 
neopaženi mimo, drvijo med resničnim in fiktivnim, da bi se 
ustavile in kot nališpane dame, ki se jim po elegantni obleki 
razlije liker, vzbudile pozornost.

Ne glede na razdeljenost med posamezna poglavja, ki jih je. 
poimenoval kot Tajmir, Izbrane pesmi, Intima, Absint, Erotika, 
Spleen in Predmeti, se zdi, da je erotika tista, ki izpod negližeja 
vre na dan v rdeči niti in zavzema najpomembnejše mesto. Vse je 
tako blizu in očem vidno, a nedostopno, kot zlato jabolko na 
drevesu, zaradi česar bi nekdo lahko jadikoval, Vincetič pa se 
odloči za brezbrižnost, s katero ošvrkne »svoja« dekleta in jih 
postavi pred ogledalo nečimrnosti, ki se lomi v njegovih likih. 
Sam ostaja pri tem subtilen »komentator«, ki mu nič ne more 
ostati skrito, in se, ko se kopno vdira, zabava. Kot Tajmir.

FILM-CD

Film art fest
Od 18. do 30. novembra bo v Cankarjevem domu v Ljubljani 

potekal že drugi Film art fest, prireditev, ki želi sčasoma prerasti 
v pravi festival nekomercialnega ali avtorskega filma. Skromno 
lansko zasnovo so prireditelji (Cankarjev dom. Ljubljanski kine
matografi, Slovenski gledališki in filmski muzej, revija Ekran in 
Francoski kulturni center Charles Nodier) letos precej razširili, 
tako da prireditev že dobiva resnično festivalske razsežnosti. 
Kljub krizi na območju bivše Jugoslavije in s tem povezani 
dokajšnji zadržanosti nekaterih tujih producentov in distributer
jev jim je uspelo pridobiti vrsto pomembnih sodobnih filmskih 
del. Tako si bo mogoče ogledati Srečanje z Venero (Meeting 
Venus) Istvana Szaba, Svetlikajočo kožo (The reflecting skin) 
Philipa Ridleya, Bando štirih (La bande des quatre) Jacquea 
Rivetta, Kraljevega ribiča (The fisher king) Terryja Gilliama, 
Življenje je sladko (Life in sweet) Mikea Leigha, Izmišljeno 
zgodbo (Une histoire inventee) Andrea Forcierja. Moje XX. 
stoletje (Az en XX. szazadom) Ildike Enyedi, Indijanskega 
tekača (The Indian runner) Seana Penna, Fante iz soseščine 
(Boyz’n the hood) Johna Singletona, Riff-Raff Kena Loacha, 
Satana Viktorja Aristova in Mlada upornika soula (Young soul 
rebels) Isaaca Juliena. Na posebni projekciji v okviru festivala 
bodo predstavili integralno verzijo filma Ples v dežju Boštjana 
Hladnika, prireditev pa bo sklenila premiera Srčne dame, najno
vejšega slovenskega filma, ki ga je zrežiral Boris Jurjaševič. 
Zaradi težav pri zagotavljanju in transportu filmskih kopij so 
možne še manjše spremembe programa, prav tako pa v tem 
trenutku še ni jasno, kako je z udeležbo tujih gostov. Ne glede 
na vse to pa je videti, da je prireditev dobro zastavljena in da bo 
kljub neugodnim trenutnim razmeram dosegla svoj namen.

/
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TV SKOP

Utopična
ideja

Voditelj TV dnevnika 3 je minilo sredo ironično pripom
nil, da bo tretji dnevnik očitno kmalu postal oddaja za 
replike na trditve, izrečene v drugem. Ne vem več 
natančno, za kaj je v konkretnem primeru šlo (nemara za 
odgovorna eno od Pirnatovih »razkritij« s področja lastnin- 
sko-turističnega kompleksa), toda ideja nikakor ni docela 
neprivlačna. Prav gotovo pa si ne zasluži ironične obrav
nave, zakaj TV dnevniki so postali že tako enolični, da jim 
malo popestitve zares ne bi škodilo. To ne velja le za 
sestavo, vrstni red, formo in »izvedbo« poročil, ampak tudi 
za na moč domiselno vizualno opremo oddaj. Spomnimo se 
zgolj večno istih podob, s katerimi »podlagajo« telefonska 
poročila sodelavcev iz New Yorka, Moskve, Londona itn., 
kot da bi lahko ta slikovni dodatek radijskemu poročilu 
zadoščal, da iz radia nastane televizija. V resnici te slike 
silijo zgolj k poslušanju, iz gledalca delajo poslušalca, česar 
se tudi sam zave, ko v telefonskem besedovanju prepozna 
odlomek iz daljšega poročila, ki ga je pol ure prej slišal 
v radijskem dnevniku.

A te mrtve, skorajda abstraktne slike živih mest so le ena 
skrajnost televizije; njena druga skrajnost je pretirana 
nazornost, s katero streže gledalcem ob vseh mogočih, bolj 
ali manj nepomembnih dogodkih. Televizijski novinarji 
zlasti radi otipavajo različne predmete, ki jih predstavljajo 
občinstvu, suvajo v zaklenjena vrata, skoz katere ne morejo 
vrtijo številčnice »mrtvih« telefonov in proti kameri molijo 
nič krive slušalke, skratka, na vse pretega dokazujejo, da 
komentirana TV slika ne laže, saj so zadevo pred našimi 
očmi potipali, porukali, preizkusili. To pa pomeni, da kot 
neposredni zastopniki gledalcev kažejo očiten dvom v vero
dostojnost običajnega, »netaktilnega« TV poročanja, še 
več, njihova prizadevanja dajejo slutiti, da slovenski gleda
lec ne zaupa televizijski sliki in še manj komentarju, ampak 
daje prednost fizičnemu, tako rekoč predmedijskemu stiku 
s stvarnostjo, pa čeprav zgolj prek svojega zastopnika in 
navsezadnje prek medija, ki mu sicer ne zaupa. Ta kame
nodobni psevdotelevizijski žurnalizem, ki mu je običajno 
dodeljen prostor ob koncu informativnih oddaj, je potem
takem zgolj druga plat tistih telefonskih in z vedno istimi 
statističnimi slikami opremljenih poročil, ki zasedajo elit
nejša mesta v dnevnikih. Vedno ista vizualna oprema teh 
poročil, nam pravzaprav dopoveduje, da je čisto vseeno, 
kaj gledamo, s čimer izraža podoben dvom v »avtentičnost« 
TV slike kot pretirana nazornost »taktilnega« žurnalizma.

Šele v tem kontekstu je mogoče dojeti pravo vrednost 
ideje o možnosti repliciranja v informativnih oddajah tele
vizije. S tem, ko bi televizija prizadetemu državljanu omo
gočila, da zanika, zavrne ali dopolni informacijo, ki jo je 
lansirala pred dvema urama, bi si nedvomno pridobila 
zaupanje gledalcev, zaradi hitrega in elastičnega ukrepanja 
pa bi si celo prislužila sloves sodobnega, učinkovitega 
medija. Predvsem pa bi bila to priložnost za temeljito 
demokratizacijo televizije, saj ekrane ne bi več naseljevali 
zgolj politični veljaki, pomembni državni uradniki in stran
karski ideologi, ki se zdaj gnetejo v prvih, drugih in tretjih 
Dnevnikih, v Tedniki, Žariščih in drugih »aktualnih« odda
jah, ampak bi se našel prostor tudi za čisto navadne držav
ljane, zakaj nekatere (dez)informacije pač hočeš nočeš 
prebijajo krog politične elite in zadevajo bolj vsakdanjo 
sfero. Televizijske informativne oddaje bi se tako čez noč 
znebile svoje značilne monotonosti, gledalci pa dvoma 
v verodostojnost tega medija, saj bi imeli priložnost nepo
sredno (brez vsiljivih profesionalnih zastopnikov) poseči 
v program. Problem je le v tem, da takšna televizija ne bi 
bila več sposobna streči vzvišenim nacionalnim smotrom 
(kot vladajoča politika imenuje svoje interese). To pa je 
obenem tudi razlog, da bo ta privlačna ideja ostala zgolj
lde'a' Bojan Kavčič

petrol]
z vami na poti |

Slovensko Ljudsko Gledališče Celje
Četrtek, 14. novembra, ob 10. uri: Murray Schisgal: 

LJUBEZEN, režiser Dušan Mlakar, abonma GIMNA
ZIJA CENTER CELJE

Sobota, 16. novembra, ob 17. uri: Edvard Albee: KDO 
SE BOJI VIRGINIJE WOOLF? režiserka Barbara Hieng, 
abonma SOBOTA POPOLDAN in IZVEN

V

PETER SHAFFER

MUZIKA JE 
BIZNIS
V poznoavgustovskem New 

MusicaL Expressu je britanski 
novinar STUART MACON1E 
obdelal rock-barabe, ki so po
leg vseh blagodejnih posledic 
pustili za sabo tudi morje dre
ka, na katerega se vse odtlej 
kačijo nedomiselni osli, ki bi 
radi bili pop zvezde. Redki ve
liki bendi so uspeli v svojih ka
rierah narediti tako malo na
pak, da jih neumni posnemo
valci niso opazili. Tem več pa 
je tistih, ki so poleg lepih pesmi 
v svojih zapuščinah nastavili tu
di prave tempirane bombe. Po
glejmo si nekaj takšnih min 
presenečenja.

- SLAB ZGLED: Bob
Dylan

- TEMPIRANA BOM
BA: Razglašene orglice, »Je
zus« sandali, neubrano petje 
skozi nos.

Če je ubogi Robert morda 
imel težave s sinusi in je njegov 
način petja dal glasbenemu 
izrazu poseben pečat, se plaz 
nesrečnega posnemovanja ni 
ustavil le pri tem. Njegov 
uspeh v pop glasbi je namreč 
dal poguma marsikateri pote
puški vreči polni bolh in kvazi- 
intelektualizma, da se je s kita
ro v rokah in jezuskah na uma
zanih tacah klatila po svetu in 
kokodakala o vetru, poplavah 
in nasploh protestirala proti 
vsem krivicam, ki se godijo na 
svetu. Nekaterim se je uspelo 
celo prebiti v show-biz.

- POSLEDICE: žurke
z orientalskimi kadili in težaki, 
ki prinesejo kitaro s seboj; El
vis Costello; Tomaž Domicelj.

- SLAB ZGLED: Led
Zeppelin

- TEMPIRANA BOM
BA: evnuško petje, metanje 
televizorjev skozi okna, dvo- 
vratne kitare.

Kot povsem pravilno ugotav
lja Stuart Maconie, so Led Zep 
iznašli rock glasbo z vsemi ek- 
cesi, ki si jih dandanes nekateri 
ali pa skoraj vsi rock bendi ta
ko obupno želijo zrežirati. 
Zeppelini so pravzaprav vzeli 
pod drobnogled vse standardne 
razsežnosti v takratni glasbi 
(vključno z glasnostjo, spolnim 
nabojem in dolžino bobnarske
ga sola) in jih preprosto pom
nožili z osem. Seveda je Gun- 
som ta princip več kot bibličen, 
zato Maconie upajoče sanja 
o dogodku, v katerem bi na 
koncert Guns’n ’Roses prišli 
delegati Mednarodnega sindi
kata hotelskega osebja in se 
poscali na njihove feršterkerje, 
ozmerjali Slasha s pedrom, po- 
kozlali Axla od nog do glave, 
nato odšli v garderobo in razža
lili čast njihovih deklet, na kon
cu pa zahtevali od benda da jim 
ob treh zjutraj prinesejo send
viče s sardelicami in japonske 
stripe.

- POSLEDICE: lan Gillan 
in skoraj vsi lepoglasni metalci; 
nova hipijada; Van Halen; Def 
Leppard; Goran Bregovič 
v vlogi Jimmyja Pagea.

- SLAB ZGLED: Sex Pi- 
stols

- TEMPIRANA BOM- 
MA: dretje namesto petja, var
nostne zaponke, God Save The 
Queen.

Prav tako kot z že omenjeni
mi nesmrtniki, ni bilo s Pistolsi 
prav nič narobe, toda kdo bi si 
bil leta 1976 mislil, da bo moč 
še petnajst let po punk-šoku 
skoraj na vsakem rock koncer
tu opaziti kakšno slaboumno 
grdobo, ki bo, na smrt pijana, 
težila naokrog in se počutila 
nadvse srečno, če bo zbujala 
gnus s prav nič fakirsko zabo
denimi varnostnimi zaponkami

v koži. O bendih, ki še po petih 
letih igranja ne znajo nič druge
ga kot hvaliti se v krogu malo
številnih prijateljev verjetno ni 
treba posebej govoriti. Kakšne 
posledice je imela God Save 
The Queen ve vsakdo, ki si je že 
kdaj ogledal koncert kakšnega 
tretjerazrednega punk benda, 
kjer je bilo med ostalim moč 
slišati tudi nekaj hudo krepkih 
na račun vlade, predsednika in 
ostalih fašistov.

— POSLEDICE: kratko
postriženi cepci, ki med kon
certi ščijejo po vsem, kar leze 
in gre; Manic Street Preachers; 
grda in odurna dekleta; Mario 
Selih.

RAP obeti (NME)
1. ICE CUBE — Death Certi- 
ficate LP
2. PUBLIC ENEMY - Apo- 
calypse ’91
3. LEADERS OF THE NEW 
SCHOOL — Shinning Star
4. GRAND PUPA - Fat Rat
5. ULTRA-MAGNETIC 
MCs — Make It Happen 
FILMI
L THE COMMITMENTS
2. ROBIN HOOD - THE 
PRINCE OF THIEVES
3. TOV SOLDIERS
4. TERMINATOR 2: JUD- 
GEMENT DAV
5. STEPPING OUT

Velika Britanija (NME)
— singli
1. KIRI TE KANAVVA
— World In Union
2. MONTV PVTHON - Al- 
ways Look On The Bright Side 
Of Life
3. BRV AN ADAMS - (Eve- 
rything I Do) I Do It For Vou
4. THE SCORPIONS — Wind 
Change
5. 2 UNLIMITED - Get Re- 
ady For This
Velika Britanija (NME) - al
bumi
1. SIMPLV RED - Starš
2. TINA TURNER - Simply 
The Best
3. ERASURE - Chorus
4. BRVAN ADAMS - Wa- 
king Up The Neighbours
4. KENNV THOMAS - Vo- 
ices
Velika Britanija (NME) - ne
odvisni singli
1. LUSH — Black Spring EP
2. MEGA CITV FOUR
— Words That Say EP
3. BIZARRE INC - Such 
A Feeling
4. CHAPTERHOUSE - Me- 
smerise
5. HUMAN RESOURCE
— Dominator
Velika Britanija (NME) - ne
odvisni albumi

1. PIXIES - Trompe Le 
Monde
2. THE LEVELLERS - Le- 
velling The Land
3. PRIMAL SCREAM
- Screamdellica
4. HOLE - Pretty On The In- 
side
5. ERASURE - Chorus

ZDA (Billboard) - singli
1. MARIAH CAREV
- Emotions
2. NATURAL SELECTION
- Do Anything
3. KARVN WHITE - Ro- 
mantic
4. EKTREME - Hole He- 
ardted
5. BONNIE RAITT - Somet- 
hing To Talk About

ZDA (Billboard) — albumi
L GARTH BROOKS - Ro- 
pin' The Wind
2. MOTLEV CRUE — Deca- 
de Of Decadence
3. GUNS’N’ROSES - Use 
Vour Illusion II
4. PUBLIC ENEMV - Apo- 
calypse ’91 . .. The Enemy
5. PRINCE — Diamonds And 
Pearls

konca življenja kupuje kakrš
nekoli moške, ki si jih bo zaho
tela.

THE SPECIALS bodo, sicer 
pokojni, doživeli ponoven izid 
njihovega singla »Ghost 
Tovvn«. Na singlu se bi naj na
hajala tudi originalni demo in 
poseben dub-remix.

KONCERTI

ICE-T je nedavno tega imel 
priložnost spominjati se »starih 
dobrih hustlerskih časov«. Ne
ka hostesa v hotelu, v katerem 
je cool muthafucker prebival, 
je namreč zamenjala njegovo 
uro v obliki ročne granate za

V sredo, 27. novembra bodo 
v Klubu K4 nastopili Zagrebča
ni DEE DEE MELLOW. Del 
skupine (Gulič, Novoselič) je 
sicer bolj poznan ljubiteljem 
Discipline Kičme, toda vsi, ki 
so Dee Dee Mellovv videli v ži
vo, trdijo, da je koncert vreden 
ogleda. Če omenimo, da gre 
pri tem bendu za fuzijo jazza, 
funka in rapa v pravi zagorsko- 
medjimursko-indijanski mani
ri, jim lahko mirne duše verja
memo. Koncert se prične ob 
23. uri.

23. novembra bodo v celj
skem KLJUB-u nastopili Rije- 
čani REGOČ. Bend, ki se je 
obiskovalcem Novega Rocka 
prav gotovo vstisnil v spomin 
bo pričel z nastopom ob 21. 
uri.

Za malce premožnejše: 7. 
decembra v Rudi-Sedlmayer- 
Halle LENNV KRAVITZ! 16. 
novembra na istem mestu 
SL A VER!

ICE-T: niso ga zaprli zaradi 
bombe, temveč zaradi naslova 
albuma njegovega benda Body 
Count »Cop Killer«.

pravo bombo in v paniki pokli
cala policijo. Icemanu so nata
knili čisto prave lisice in še pre
den je uspel pojasniti, da je šlo 
le za modno uro, se je znašel 
v čisto tapravem zaporu. YO! 
Ya get what ya want!

Tudi KLF nista najpametnej
ša na svetu. Pošteno ju je na
mreč nasmodila WANDA D., 
pevka, ki je sodelovala pri pe
smi »Last Train To Trancen- 
tral«. Babišče si je omislilo kaj 
nenavadno in predrzno pote
gavščino: po Združenih drža
vah državah Amerike namreč 
kroži s skupino, ki se predstav
lja z imenom KLF in, seveda, 
služi lepe denarce. Drummond 
in Cauty, prava člana KLF ni
sta ostala križem rok. Založba, 
ki opravlja njune prekoocean
ske posle, ARISTA, je že spro
žila sodni postopek proti domi
selnim plagiatorjem. Fanta pa 
ne počivata tudi na ustvarjal
nem področju. Pred kratkim je 
izšel njun novi single »The Ju- 
stified Ancients Of Mu Mu«.

BILLV IDOL je na zadnjem 
sedežu nekega avta premlatil 
dvaindvajsetletno dekle, ker ni 
hotela ustreči njegovim spolno 
naravnanim željam. Marsikate
ra bi to storila prav rade volje, 
toda če malce pomislimo, lah
ko zatrdimo, da je imela Am- 
ber Nevel, kot se dekle imenu
je, prav. Z denarjem, ki ga bo 
iztožila od njega si lahko do

»IN«
Zgodovinski Vidmarjev sta

vek v Studiu Ljubljana: »Auf- 
biks, čreve na plot!«

»OUT«

Uredniki, ki v dnevnik pova
bijo Dimsija tudi, če samo za
menja vrsto tobaka za svojo 
fajfo.

Pokupiti še zadnje CD-je po 
šeststo tolarjev.

OVERFLOW, KLJUB Ce
lje, 9. 11. 1991

V Celju se potrjuje teorija, ki 
pravi, da se kontinuiteta kon
certov še najbolj splača. Kljub 
temu, da se je sezona začela 
z zamikom (otvorili so jo Baby 
Zdravo), je dobro, da se je 
sploh začela. Očitno je, da si 
Celjani želijo rock koncertov, 
tudi klubskih in da občinstvo 
nedvomno obstaja.

Ovrerflow svojo ljubezen do 
Ramonesov navezujejo na 
Hard-Ons, Snuff in MC4. Če 
vse to seštejemo, dobimo hiter 
in melodičen šus, dovolj zani
miv, da se splača delati na nje
mu. Celjski koncert je bil za 
tako mlad bend več kot doberv 
čeprav znajo fantje na trenutke 
izzveneti malce enolično. Poh
valno.

DP REKLAMA, opravljanje storitev s področja ekonomske propa
gande in trgovine. CEUE, Ul. XIV divizije 6

Overf!ow



NOVA W DOBA 13. november STRAN 20

ŠOKANTNA NOVICA O VIRUSNI OKUŽBI EARVINA »MAGIC« JOHNSONA

Veliki žongler se bori za življenje
Earvin »Magic« Johnson je na tiskovni konferenci v Los Ange
lesu izjavil, da je okužen z virusom aidsa, zdravnik Michael 
Mellman pa mu je svetoval, naj opusti vse, kar bi lahko oslabilo 
njegov imunološki sistem. Novica iz Los Angelesa je bila 
šokantna, čeprav je bilo stalnim obiskovalcem v športni dvorani 
VVestern Forum že nekaj dni jasno, da se nekaj dogaja, kajti 
Earvin »Magic« Johnson se ni pojavil na uvodnih treh tekmah 
profesionalne košarkarske ekipe Los Angeles Lakers. Toda 
v administraciji kluba so na vsa novinarska vprašanja najprej 
odgovarjali, da je veliki košarkarski žongler zbolel za gripo. In 
potem se je Earvin »Magic« Johnson pojavil na tiskovni konfe
renci in sporočil tristo zbranim novinarjem, da je okužen z viru
som aidsa. Michael Mellman, zdravnik Los Angeles Lakers, je 
sicer dejal, da najboljšemu košarkarju zadnjega desetletja ne 
grozi neposredna nevarnost, toda vseeno je svetoval Earvinu 
»Magicu« Johnsonu naj opusti vse, kar bi lahko še bolj oslabilo 
njegov imunološki sistem, torej tudi profesionalno košarko.

Zahrbtna infekcija Earvina 
»Magic« Johnsona je seveda 
delovala v Los Angelesu, kjer 
je bil črnopolti zunanji igralec 
Lakersov izredno popularen, 
kot potres. To naj bi pomenilo 
konec košarkarske dinastije 
Los Angeles Lakersov, ki so 
osvojili v zadnjih dvanajstih le
tih kar petkrat naslov svetov
nega profesionalnega prvaka. 
Jerry West bo v vlogi general
nega menažerja vsekakor po
treboval nekaj let, da bo ustva
ril šampionsko ekipo, kakršno 
je imel skorajda dve desetletji.

Earvin »Magic« Johnson je 
bil na tiskovni konferenci vide
ti miren, ko je dejal: »Nikoli si 
ne bi mislil, da se bo kaj takega 
zgodilo prav meni, a zavoljo 
tega ne bom obupal, temveč se 
bom spopadel z boleznijo. To 
zame še ni konec sveta, saj sem 
srečen človek.« In potem je na
daljeval: »Nimam aidsa in na
meravam živeti še dolgo. S ko
šarko pa je konec in Lakerse 
bom zapustil takoj. Moje živ
ljenje se bo nedvomno močno 
spremenilo, vendar bom še 
vedno ohranil stike s košarko.«

Briljantna kariera se je 
začela v East Lansingu

Briljantna košarkarska kari
era Earvina »Magic« Johnsona 
se je začela v East Lansingu, 
kjer je univerza Michigan Sta
te. Njegova študentska ekipa je 
osvojila naslov prvaka ZDA 
v letu 1979, ko je bil študent 
drugega letnika, finalni dvoboj 
z univerzo Indiana State pa je 
potekel v znamenju nepozab
nega dvoboja Earvin »Magic« 
Johnson-Larry Bird. V istem 
letu 1979 se je odločil za pre
stop med profesionalce, ko so 
imeli Los Angeles Lakers izbor 
igralca številka 1.

V profesionalni košarki je 
zablestel v polnem sijaju že 
v letu 1980, ko je bil proglašen 
za najboljšega igralca finalnega 
dvoboja v profesionalnem sve
tovnem prvenstvu, v katerem 
so Los Angeles Lakers izvedli 
pravi podvig, saj so v sistemu 
»boljši v sedmih tekmah« dose
gli četrto zmago s Philadelphia 
76 ers že v šesti tekmi v phila
delphijskem Forumu! Zmaga 
v gosteh je bila še toliko bolj 
.presenetljiva, ker so Los Ange

les Lakers igrali brez svojega 
centra Abdula Kareem-Jabbar- 
ja, Earvin »Magic« Johnson pa 
je s svojimi 205 centimetri igral 
v Philadelphiji najprej centra, 
zatem krilnega igralca in konč
no na svoji pravi poziciji 
- v vlogi zunanjega igralca. 
Njegova bilanca je bila never
jetna: 42 košev, 15 skokov! To 
je bila pravzaprav košarkarska 
simultanka Earvina »Magic« 
Johnsona s philadelphijsko 
ekipo.

Los Angeles Lakers-Phila- 
delphia 76 ers 109:102, 
104:107, 111:101, 102:105, 
108:103, 123:107.

Los Angeles Lakers so osvo
jili naslov svetovnega profesi
onalnega košarkarskega prva
ka v letih 1980, 1982, 1985, 
1987 in 1988, potem pa je bilo 
že opaziti, da se bliža zaton 
ekipe veteranov. Earvin »Ma
gic« Johnson je 14. avgusta do
polnil dvaintrideset let, toda 
v Western Forumu, osrednji 
športni areni Los Angelesa, so 
vsaj še za leto ali dve kovali vse 
načrte na dirigentski vlogi svo
jega visokega zunanjega igral
ca.Tn potem je nenadna vest iz 
kalifornijske metropole show 
businessa, filma in profesional
nega športa, televizije in zaba
ve, v trenutku razblinila vse 
šampionske načrte. Takšen 
igralec, kakršen je bil Earvin 
»Magic« Johnson, se v ZDA 
rodi le enkrat v vsakem deset
letju.

Sok je zajel košarkarski 
svet v ZDA

Šok je zajel košarkarski svet 
v ZDA, kjer je bil Earvin »Ma
gic« Johnson izredno popula

ren tako v Los Angelesu kot 
tudi povsod, kjer so Los Ange
les Lakers nastopali, še pose
bej, ker je bilo v NBA le malo 
košarkarjev, ki so bili v svoji 
ekipi več kot le igralci - tem
več osebnosti, ki so izoblikova
le filozofijo igre v vrhunskih 
ekipah. Earvin »Magic« John
son je bil v klubu vplivnejši kot 
trener Pat Riley, ki je lani za
pustil ekipo. Jack Nicholson je 
bil njegov velik prijatelj, ki je 
prihajal na vsako tekmo v VVe
stern Forumu, pogosto pa je 
krenil tudi na kakšno gostova
nje. Los Angeles Lakers so bili 
ekipa, ki je bila v ZDA prava 
nacionalna institucija.

Earvin »Magic« Johnson se 
je zavzel tudi za Vlade Divca, 
ko je prišel kot »freshman« 
v profesionalno ekipo takšnega 
slovesa. Bil je človek, ki je naj
zaslužnejši, da je Vlade Divac 
v enem samem letu prestal 
»prilagajanja, v sezoni 
1990—1991 pa je bil že kandi
dat za »All-Star« selekcijo 

• v National Basketball League. 
Vlade Divac je večkrat poudar
jal, da je imel srečo, ker je 
podpisal profesionalno pogod
bo prav z ekipo Los Angeles 
Lakers, ne samo zaradi Earvi
na »Magic« Johnsona, ki je 
s svojim baritonskim glasom 
umirjal soigralce in vzpostavljal 
kolektivno vzdušje v ekipi, 
temveč tudi zaradi Los Angele
sa, toda od nenadnega sporoči
la s tiskovne konference Aarvi- 
na »Magic« Johnsona ne bo več 
nič tako kot je bilo še včeraj. 
Začenja se obdobje, obreme
njeno z izgubo vodje.

Earvin »Magic« Johnson je 
izžareval neko magično pri
vlačnost, ki je bila temelj nje

Earvin »Magic« Johnson bo ostal zapisan v zgodovino košarke kot največji žongler v obdobju 1980—1990.

govega fantastičnega uspeha 
v košarkarskem »show busines- 
su«, ki je bil vtkan v vsako poro 
njegovega življenja. Los Ange
les Lakers so bili znani tudi kot 
zvezdniška ekipa, ki je poskr
bela za marsikatero afero. Ne
katere so prodrle tudi v jav
nost, kot tista, ko je policija 
v Dallasu aretirala Jamesa 
Worthyja, ker je v popoldnevu 
pred večerno tekmo nagovarjal 
temnolaski k prostituciji. Imel 
je smolo, da sta bili policistki, 
ki sta dežurali v agenciji za ma
sažo, ko je policija odkrila nje
no pravo dejavnost. James 
Worthy je bil obsojen, kajti do
kazi so bili premočni, da bi lah
ko sodišče dvomilo vanje. 
Mnoge afere v Los Angelesu so 
seveda ostale prikrite, kajti 
Jerry Buss, lastnik profesional
ne košarkarske ekipe Los An

geles Lakers, profesionalne ho
kejske ekipe Los Angeles 
Kings, dvorane VVestern Fo
rum in kabelske televizijske 
postaje Prime Ticket ima moč
ne zveze v kalifornijskem vele
mestu. Ali bo Earvin »Magic« 
Johnson plačal ceno zahrbtne 
okužbe z virusom aidsa, kakrš
no so plačali že mnogi filmski 
igralci, ali pa bo njegovo telo 
vendarle vzdržalo v boju z viru
si zahrbtne bolezni? »Premagal 
bom bolezen,« je večkrat po
novil Earvin »Magic« Johnson. 
Njegovo stanovanje je v teh 
dneh seveda »oblegana trdnja
va«, kajti ameriški tisk v lovu 
za senzacijami postavlja vpra
šanja, ki niso bila zastavljena 
na tiskovni konferenci.

Aco Pasternjak

slovenj gradeč
UKV 97,2 IN 88,9 MHz STEREO
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JE NOVA BROŠURA ZA VAS!

NOVO NOVO NOVO NOVO NOVO

5
IMATE STANOVANJE? NIMATE? V OBEH PRIMERIH t

1
- Kako odkupiti družbeno stanovanje £
- Kako urejati najemna razmerja s stanodajalcem
- Kdo upravlja s stanovanji £

Kakšne pravice imajo vaši potomci pri razpolaganju s stano- J

............................................................................]

vanjem

To in še več boste zvedeli v novi brošuri

STANOVANJSKA RAZMERJA PO NOVEM,
ki bo zajemala še
veljavni zakon, komentar in primere kako urejati posamezne 
pravice. Cena 230 SLT
Naročila pošljite na izdajatelja: CZP tnotnost, Ljubljana, Dal
matinova 4. telefoni: 321-255, 110-033, 311-956.

NAROČILNICA
Pri ČZP Enotnosti, Ljubljana, Dalmatinova 4, nepreklicno naroča- 
m(o).... izvod(ov) brošure STANOVANJSKA RAZMERJA PO 
NOVEM.

Naročeno pošljite na naslov:..........................................................

Ulica, poštna št., kraj:......................................................................

Ime in priimek podpisnika:..............................................................

1. ) račun bomo plačali v 15 dneh po prejemu knjig
2. ) naročeno pošljite po povzetju
3. ) Telefonsko naročene knjige pošiljamo po povzetju.

Žig Podpis naročnika
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Kmetujte z nami
IZREZUJTE Z NAMI (8)
Nadaljevanje iz prejšnje številke

Uporaba preparatov Gnoj iz roga
(500) in Kremenec iz roga (501)

Gnoj iz roga aktivira delovanje mikroorga
nizmov v tleh, deluje stimulativno na korenine 
rastlin. S tem prinese v zemljo tudi toploto. 
Gnoj iz roga škropimo na začetku rasti, pred 
setvijo ali sajenjem. Škropimo ga vedno ob 
sončnem zahodu in kadar ne dežuje. Da bi 
spomladi še povišali temperaturo zemlje, ga 
lahko škropimo hkrati s preparatom iz baldri
jana.

Vsak preparat škropimo najmanj enkrat, 
najboljši rezultati pa so se pokazali pri trikrat
nem škropljenju: Gnoj iz roga pred setvijo in 
dokler se rastlina ukoreninja, Kremenec iz ro
ga pa takrat, ko začne rastlina oblikovati plod.

V majhnem vrtu je škropljenje velikega šte
vila kultur zaradi majhnega prostora težavno. 
Zato škropimo cel vrt naenkrat. Prvič ga tri
krat škropimo pred glavnimi pomladanskimi 
deli, drugič pa ga tri dni zapovrstjo škropimo 
v začetku ali sredi julija, ko visoke temperature 
zmanjšajo aktivnost tal in jih z Gnojem iz roga 
obnovimo.

Gnoj iz roga je smotrno škropiti tudi novem
bra in decembra, če ni snega, ker je takrat 
delovanje kozmičnh sil, ki jih prenaša preparat 
500 tudi v naravi najmočnejše.

Svetlobna moč preparata Kremen iz roga
(501) podpira predvsem zorenje, okus in ob
stojnost plodov. Deluje torej na presnovo rast
lin. Oba preparata sodita skupaj, se podpirata 
in dopolnjujeta. Kremenca ne smemo škropiti 
brez predhodnega škropljenja z Gnojem iz ro

ga. Najboljši čas za škropljenje s preparatom 
501 je, ko začenja rastlina oblikovati tisti or
gan, ki nas hrani: korenje takrat, ko se začno 
listi vihati navznoter, paradižnik ko se pojavijo 
prvi ko lešnik debeli plodovi. Zgodnjo zelenja
vo škropimo, kadar so jabolka (na jablanah!) 
v popkih. To so solata, redkvice, kreša, špina
ča ... Drugo škropljenje opravimo takrat, ka
dar so jabolka za oreh debela. Takrat škropimo 
grah, kumarice, korenček, paradižnik, bučke, 
kolerabo, zgodnje zelje, ribez, češnje. Tretje 
škropljenje opravimo, kadar začnejo jabolka 
rdečeti: pozno zelje, ohrovt, brstični ohrovt, 
kitajsko zelje ... Četrtič pa škropimo, ko jabol
ka zorijo. Takrat so na vrsti zimski radič, jago
de, maline, robide.

Presnova rastline ima v toku dneva svoje 
ritme, ki jih lahko s pridom uporabljamo pri 
škropljenju s preparatom 501. Zjutraj rastlina 
s, pomočjo sončne energije pretvara ogljikov 
dioksid v vodo in sladkor. Sokovi v njej so 
usmerjeni navzdol. Snovi, ki jih rastlina ustvari 
zjutraj in čez dan, nalaga v svojih organih, 
v času zorenja pa te snovi potujejo v plod. Če 
škropimo zoreče plodove s preparatom 501 
popoldne, pospešujemo debelenje in zorenje 
plodov, ker je takrat asimilacija velika. Trajni
ce škropimo tudi v jeseni po obiranju; to krepi 
les, zlasti enoletne poganjke, da lažje prezimijo 
in so bolj odporni na bolezni.

Poleg razvojnega stadija rastline so za škrop
ljenje s preparatom 501 pomembna tudi tla, 
vremenske razmere, posebnosti sort in vrst, 
število in ritem škropljenj in pozicija Lune in 
planetov (Setveni koledar!)

Se nadaljuje

Alina sovraži Castra
Komaj za verjeti: kubanski 

jezični predsednik Fidel Castro 
(65) je imel sredi petdesetih let 
poleg revolucije še en cilj — lju
bezen. Afera se je imenovala 
Nati Revuelta, s katero je imel 
hčerko Alino (34). Castro je 
zanjo bolj slabo skrbel. Ni čud
no, da je bila Alina na očeta 
vedno bolj jezna, in da ga da
nes sovraži.

Alina se z grenkobo spomi
nja svoje poroke: oče ji je za 
poročno darilo poslal zaboj 
osvežilne pijače! Hčerka je ve
likemu voditelju počila zaboj 
pred noge z besedami: »To lah
ko vzameš nazaj. Kakšen oče 
lahko da hčerki takšno poroč
no darilo? Tu nimaš več kaj 
iskati! Ti si kriv, da v tvoji hiši 
gospodari revščina.«

Veliki demagog Castro je ostal 
brez besed. Alina je imela 
prav: Takrat je bilo treba na 
Kubi dva meseca delati za par 
čevljev.

Castrovo hčer grize še čisto 
nekaj osebnega. Alina sanja 
o tem, da bi naredila fotomo
del kariero v Evropi ali Ameri
ki, toda oče ji je to skritko pre
povedal in je ne pusti iz države.

Dojenček rešil sestro
Anissa Alaya (19) prisrčno objema svojo majčkeno sestrico 

Marrisso, ki je stara komaj 13 mesecev, in sreča ji žari z obraza. 
Njena mala sestrica ji je rešila življenje! Anissa je bolehala za 
levkemijo, kemoterapija pa je lahko širjenje krvnega raka samo 
omejila, ne pa čisto pozdravila. Dolga štiri leta so iskali zdrav
niki nekoga, ki bi daroval kostni mozeg. Vendar zaman. Smrt 
Anisse je bila že tik pred zdajci, zato so se njeni starši odločili 
imeti še enega otroka, ki bi rešil Anisso. S transplantacijo med 
sestrami so možnosti ozdravitve namreč najboljše. Starši so 
želeli tega otroka samo zato, da bi pomagali Anissi. Da pa bi bil 
plan dosegljiv, je moral Anissin oče opustiti svojo predhodno 
sterilizacijo in se desterilizirati. Kaj vse nareči človek za svoje 
otroke!
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Nagrajenci križanke iz prejšnje številke
1. nagrada: okvir za registrsko tablico -Trkaj Jerko, Ulica talcev 5, 61433 Radeče
2. nagrada: dvomesečna naročnina Nove dobe - Karničnik Vojko, Brode 17, 63305 

Vransko
3. nagrada: majica Nove dobe — Gabor Milan, Trenje 83, 69232 Črenšovci 
Nagrajencem čestitamo. Nagrade boste prejeli po pošti.

Nagradna križanka
1. nagrada: majica SLOVENIJATURIST
2. nagrada: okvir za registrsko tablico CAR SHOP
3. nagrada: 1-mesečna naročnina Nove dobe
Pri žrebanju bomo upoštevali pravilne rešitve, ki jih boste po pošti ali osebno dostavili 

v naše uredništvo do ponedeljka, 18. novembra do 9. ure dopoldan.

Rešitev križanke iz prejšnje številke
VOKAL, USODA, KIPAR, OJE, VERDI, DIVJAK, VZ. JUNIOR, JOD, 

OBTOK, MERA, OREL, ESEJ, POREČ, LEČA, VITAMIN, SNETJE, IVA, LIRA, 
TACIT, AK, ZREČE

TRGOVSKO IN PROIZVODNO PODJETJE, p o. CELJE

AVTOTIEHNIKA

VAŠ NAKUP V AVTOTEHNIKI, V VAŠE 
IN NAŠE ZADOVOLJSTVO.
OD 15.11. DO 31.12.1991 ZA 
GOTOVINSKO PLAČILO.
10% POPUSTA - KOLESA ROG, DROBNI 
GOSPODINJSKI APARATI, VIBRACIJSKI MASAŽNI 
APARATI SIT, ORODJE IN PRIBOR BLACK&DECKER, 
AKUMULATORJI, AVTOMOBILSKE SEDEŽNE 
GARNITURE IN VLEČNE KLJUKE 
5% POPUSTA - MOTORNA KOLESA IN ŽAGE TOMOS, 
SMUČARSKE VLEČNICE, BELA TEHNIKA, AKUSTIKA, 
TELEVIZORJI, AVTOMOBILSKE ZIMSKE GUME IN 
VERIGE.
PRESENEČENJE 23 12. 1991 BOŽIČNO - NOVOLETNO 
NAGRADNO ŽREBANJE.
VAŠE PRODAJALNE V CELJU, MOZIRJU, ROGAŠKI 
SLATINI IN PTUJU.

Trgovsko podjetje p. o.

Jj&jri) ”Savinjski magazin 2atec”
Šlandrov trg 35 - 63310 Žalec □©G

SAVINJSKI MAGAZIN ZOPET 
NAGRAJUJE!
VELIKO NOVOLETNO NAGRADNO ŽREBANJE OD 
4.11. - 24. It 1991

VEČ KOT 100 BOGATIH NAGRAD!
Nakup nad 500,00 SLT v eni izmed prodajaln Savinjskega 
magazina vas lahko prijetno preseneti.

»».»H —J
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Državljanstvo 
ali država
(nadaljevanje s strani 7)

Slavko Debelak: Kazenska 
ovadba nima takšne teže kot 
potem nadaljnji postopek v ok
viru kazenskega postopka. In 
točna je tudi ugotovitev, da na 
podlagi malo kazenskih ovadb 
potem pride do končne sodbe 
kot takšne. Vendar pa je ka
zenska ovadba neke vrste poli
cijski postopek, neke vrste in
dikator, ki bi v primeru, v kate
rem želimo v zakonu neko 
konkretnejšo dikcijo, omogo
čil, da se zadeva začasno za
mrzne in da se potem v nada
ljevanju počaka do končne od
ločitve, oziroma do pravno
močne sodbe.

Moram reči, da je Ministr
stvo za notranje zadeve novelo 
tega zakona pripravilo na pod
lagi številnih pripomb, pobud, 
predlogov in da je moralo sle
diti javnemu mnenju, stimu- 
lam, ki so prihajala iz okolja, 
zato je bilo prisiljeno tudi ugo
toviti naslednje dejstvo: da je 
bilo v času agresije oz. po agre
siji vloženih že preko 90 kazen
skih ovadb zoper ljudi, ki so 
nasprotovali temeljni ureditvi, 
ki je prenešena iz zveznega ka
zenskega zakona oz. adaptira
na v to slovensko zakonodajo.

Lev Kreft: Zanima me obseg 
števila izdajalcev in sovražni
kov. ki prosijo za slovensko dr
žavljanstvo.

Dodal pa bi še novo vpraša
nje, ki se meni v procesu raci
onalizacije, čustva, ki ga poraja 
zamisel, da izdajalci in sovraž
niki naj ne dobijo državljan
stva, poraja — namreč, kdo 
lahko določa, kdo je sovražnik 
in kdo izdajalec. To vprašanje 
je vprašanje, s katerim smo se 
v prejšnji dobi zelo pogosto uk
varjali ravno zaradi tega, ker je 
lahko kdorkoli določal, kdo je 
sovražnik in kdo je izdajalec.

Rampa na 
božji poti
(nadaljevanje s strani 8)
trdijo, da krepijo duha in telo 
itn. To argumentacija »za« ne 
more biti. Treba je Triglav in 
Triglavski narodni park obrav
navati s stališča redke dobrine 
in zakona, ki ga okrog tega 
imamo.

Tisto, kar se mi zdi tukaj naj
bolj problematično in kar za
merim predvsem gospodu Jaz- 
binšku, je, da on in vlada tukaj 
miži na obe očesi. Če drži, kar 
je govoril gospod Hubert Po
žarnik in tudi gospod Polajnar, 
da se tam gradi brez ustreznih 
dovoljenj, potem je treba temu 
reči, da je to navadna črna 
gradnja in iz tega vleči ustrezne 
konsekvence. Ne pa tukaj za 
tiste, ki so to izposlovali, sedaj 
pripeljati (nalašč bom uporabil 
ta termin) »žegenj« skupščine, 
da se lahko to naprej dela. To 
ni v skladu s pravno državo in 
tudi ni v skladu (to si upam 
reči) z bogaboječnostjo, ki ned
vomno uči, da je treba spošto
vati, kar je cesarjevega. Zato bi 
jaz rekel, da naj se sprejme 
sklep, da se lahko obnovi samo 
kapelica, ki je tam bila, pa če
ravno mislim, da skupščina 
pravzaprav okrog tega ne more 
kaj dosti govoriti. Vsekakor pa 
je potrebno imeti nek dodaten 
sklep, da se razišče, kdo je od
govoren za to, da se je začelo 
graditi brez ustreznih dovoljenj 
in da se potegne najstrožje 
sankcije. Kajti tukaj je bilo do
sti govora in verjamem, da nas 
bodo tukaj - sedaj se bom skli
ceval na drugi del razpadlega 
SDZ-ja - podprli Pirnatovi de
mokrati. ki jim je dosti do sve
te slovenske zemlje, da se ne 
skruni na njenem najvišjem de
lu mimo pravil in mimo uzanc.

ki veljajo za vse 
neverne.

verne in

Ludvik Toplak: Niti o božji 
poti, niti o črnih gradnjah ne 
govorimo, niti o zapornicah, 
ampak samo o gradnji kape
lice.

Viktor Žakelj: Če je res — in 
jaz ne dvomim - kar je dr. 
Požarnik povedal, in to nam je 
uvodoma minister Jazbinšek 
zamolčal, to pa je presedans 
brez primere. Mislim, da je to 
treba sedaj tu evidentirati in je 
treba ustrezne konsekvence iz 
tega potegniti. Tako se najbrž 
ne prezentira problem pred 
parlamentom, kjer moramo 
meritorno, v skladu z zako
nom, o zadevi odločiti.

Miha Jazbinšek: Najprej mo
ram povedati, da smo vsi obre
menjeni s tem, da v posamez
nih stvareh iščemo širši kon
tekst. Ni treba utemeljevati 
gradnje kapelice, češ: rabimo 
kapelico mi, če imajo drugi 
rampo.

Ni se postopalo čisto tako, 
kot bi bilo treba. Ni se pravi 
čas šlo na prave naslove. In 
tudi, ko se je prišlo na pravi 
naslov — to sta dve ministrstvi: 
za kulturo in naše - moram 
reči, da so bile s strani Ministr
stva za kulturo definicije dvo
umne: ne gre za nadomestno 
gradnjo, na isti lokaciji, ker je 
tam danes dnevna soba, in po
dobno. In moram reči, da se je 
v tem procesu, od kar se je 
prosilo za to soglasje, naprej 
Ministrstva - mi smo potem 
rekli, da mora to iti na skupšči
no po zakonu — vendarle zgo
dila projektna transformacija: 
iz večjega objekta v manjši ob
jekt. To moram povedati in to 
se je zgodilo. Tudi tipologija se 
je popravila v tem času. Pot je 
sedaj tu zakonita. Soglasje mo
ra biti dano k dejanju ...

Ludvik Toplak: Ne mora biti 
dano, to je vprašanje odločitve 
skupščine. Ne mora biti dano!

Jožef Školč: Gospod mini
ster pravi, da je vsa črna grad
nja in čas bi bil, da se enkrat 
začne tudi drugače. Zato je 
moj predlog sila enostaven. Po
glejte, zdaj je čas za gradnjo 
zamujen, to mi boste verjetno 
priznali, pa čeprav nobenega- 
drugega argumenta ne. Zato bi 
bil moj predlog sledeč, da je 
skupščina tista, ki se zadnja od
loča o soglasju za gradnjo te 
kapelice šele potem, ko se pri

dobi vsa druga ustrezna dovo
ljenja. Zamujenega s to odloči
tvijo ne bo sigurno nič, ker 
pred pomladjo na Kredarici žal 
ni mogoče graditi in predla
gam, da tak sklep sprejmete. In 
s tem bo razčiščeno niz stvari in 
ne bo se vleklo črnograditelj- 
stvo in skupščina bo na koncu 
kolikortohko čistih rok.

Darja Lavtižar-Bebler: Nič 
ne bo zamujenega, če se odlo
čitev o tem soglasju odloži. Go
spod Jazbinšek me je zelo pre
strašil s tem, ko je povedal, da 
se tam sedaj odvijajo neka ze
meljska dela. Bojim se namreč, 
da bomo končno morali še ta 
grb,ki je sedaj tukaj gor, spre
meniti. Zemeljska dela na Tri
glavu - jaz sem doma iz Go
renjske in imam cel kup pomi
slekov v zvezi s tem. Naj pride
jo sem z vsebinsko zasnovo 
projekta in bomo videli, ali so
di v to okolje ali ne. Saj ne 
bomo mi odločali o teh stro
kovnih podlagah, ampak ven
darle ne moremo dajati kar ta
ko soglasja.

Jože SMole: Da ne bo nobe
nega nesporazuma: jaz sem za 
gradnjo kapelice. Vendar se mi 
sedaj postavlja zelo principiel- 
no vprašanje: investitor je začel 
dela, predno je ta skupščina 
karkoli odločala. Če bomo šli 
mi preko tega, potem pomeni, 
da bomo legalizirali vse oblike 
črne grdnje in ostalega. Ne 
vem, kako si je investitor to 
dovolil, samo po vsem, kar sem 
slišal, tam se že nekaj dela, je 
že lokacija in podobno, potem 
se pa od nas zahteva, da skupš
čina da soglasje. Čeprav bi bilo 
normalno, da naprej skupščina 
da soglasje, potem se pa šele 
začne delati.

Miha Jazbinšek: Sedaj vpra
šanje, kaj je prej - kura ali 
jajce, ali se naprej začne delati 
idejni projekt, ali se naprej zač-

Ljubečna Celjeini

ne s postopkom, pa se potem 
vpraša za soglasje in tako na
prej. Moram povedati, da za 
kakršno aktivnost od sedaj na
prej je jasno predpogoj skupš
čine in ne obratno. Pri čemer 
sta oba druga zbora sprejela 
sklep brez tega dodatka po 
idejnem projektu, zato da ne bi 
dovolj zabetonirala v bistvu 
oblikovnosti. Vendar se pri
bližna predstava o dimenziji in 
o vklopljenosti v prostor seve
da iz tega vidi, da se ne govori 
v tem primeru o nekem »kuka
vičjem jajcu«, ki ga ne pozna
mo, ne vemo kje je in kako je 
notri postavljen. Mislim, da bi 
bilo treba iti v smer generalno- 
sti sklepa. Kdor pa hoče odpi
rati vprašanja črnih gradenj in 
podobnih stvari, naj ga odpira 
posebej. Predlagam, da se brez 
tega dodatka sprejme sklep 
o tem, da je gradnja takega 
objekta na tej lokaciji primerna 
namembnostno in tudi glede 
vklopitve v prostor.

Ludvik Toplak: S tem osta
nemo pri predlogu osnovnega 
sklepa in preidimo na glasova
nje. Ugotovimo navzočnost: 41 
navzočih poslancev. Kdo je za 
predlog tako spremenjenega 
predloga sklepa? Ugotavljam: 
s 26 glasovi za, 2 proti in 15 
vzdržanimi je predlog sklepa 
izglasovan.

BREZ 
DLAKE 
NA 
JEZIKU

MiHMHNI IaBM (mMMT 959MhH

ZA VSAKOGAR
...ZA SINDIKALNE ZAUPNIKE!

PRIROČNIK, KI GA POTREBUJETE, ČE STE ZAPOSLENI,
PA TUDI, ČE ZAPOSLITEV ŠELE IŠČETE...

Več avtorjev

MOJE PRAVICE 
NA DELOVNEM MESTU

Vsebina:
- Sklenitev in prenehanje delovnega razmerja
- Prenehanje potreb po delu delavcev
- Pravice (obveznosti in odgovornosti) delavcev
- Posebno varstvo žensk, mater, invalidov in starejših de

lavcev
- Varstvo pravic delavcev
- Sodno varstvo pravic delavcev
- Varstvo pri delu
- Pravice iz pokojninskega in invalidskega zavarovanja
- Pravice za primer brezposelnosti
- Zdravstveno varstvo
- Socialno varstvo
- Mesta sindikalno-pravne pomoči 
Brošuro so napisali izvedenci za posamezna področja.
Cena 145,00 dinarjev.
Naročite jo lahko pri ČZP Enotnost, Ljubljana, Dalmatinova 4, !
lahko pa tudi po telefonu na št.: 321-255, 110-033.

' 'r************t**************»********^**************'

♦

CESTARJI ZA TONETA VOGRINCA

Tri dni do 
Maribora

Malce hitreje od avtobusa medkrajevnega prometa je Tone Vogrinec v soboto popoldan 
primaširal peš iz Ljubljane v Maribor. Za pot je porabil le tri dni. Novinar Bojan Tomažič 
in lisičji oče Dušan Senčar sta ga na poti spremljala. Le malo je manjkalo, da bi naš Tone 
na poti obupal. K sreči so mu mariborski cestarji ob zadnjem delu poti, med Tepanjami in 
Hočami ob stari cesti nasuli kupčke peska, da si je utrujeni popotnik lahko odpočil. 
Marsikdo, ki nima treh dni življenja, da bi jih za stavo proč metal, je potem v nedeljskem 
Zdravu blaženo poslušal pesniški umotvor mariborske županje Magde Tovornik, ki ob 
sobotah nima nujnejšega dela kot da postopa ob cesti in čaka na pešce.

\ NASI PRODAJALNI KLINKER vam PO 
KONKURENČNIH CENAH NUDIMO:
- VHODNA IN POMIČNA VRATA
- ELEKTRIČNE KABLE
- POCINKANE CEVI
- KERAMIČNE PLOŠČICE
- OPEČNE IZDELKE
- JUPOL BARVE
- PARKET
- LEPILA ZA PARKET
- IN OSTALI GRADBENI MATERIAL

STOPITE NA TRDNA TLA. STOPITE NA KLINKER 
PLOŠČICE LJUBEČNA!

PRODAJALNA JE ODPRTA VSAK DAN OD 7.
- 17. URE, ob sobotah do 7. - 12. um
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MALI OGLASI

AVTOMOBILI
AUDI 100, 1,6, bencin + plin, 
registriran do 7/92 prodam ali 
menjam po dogovoru. Tel.: (066) 
35-979

Z 750 LE, letnik 1981, registri
ran do 4/92, obnovljen, prodam, 
cena 1.300 DEM. (063)712-590

JETO, letnik 1981, cena 6.000 
DEM, prodam ali menjam. Tel.: 
(063)33-112int.24-17(dopoldan 
- Gregor)

Z 750, letnik 1976, registriran, 
prodam, cena 400 DEM ter To
mos 15 SLC, neregestriran, 
v voznem stanju, prodam, cena 
300 DEM. Marjan Pasar, Pot 
v Konjsko 24, Vojnik

Z 101, letnik 1978, registri
ran do 6/92, prodam, cena 1.150 
DEM ali menjam za 126 P, 
Z 750. Tel.: (063) 25-944, do
poldan

WARTBURG1,3 KARA
VAN, 5-taktni, star 2 leti, pro
dam.: Tel.: (063) 831-616, Zavo- 
lovšek

GOLF bencinar, letnik 1986, 
prodam. Tel.: (063) 856-896, po
poldan

R4 GTL, letnik 1989, bele bar
ve, registriran, prevoženih 
29.000 km, prodam za 6.600 
DEM ali za SET, po dogovoru. 
Tel.: (063) 28-044

AVT0VID
Globoče 14, VOJNIK, 
tel.: (063) 772-483
NOVI IN RABLJENI 
REZERVNI DELI, 
UGODNA PONUDBA 
ANTIFRIZA 1 I 89.00 
SLI

ZASTAVO 750, registrirano 
do 8/92, obnovljena prodam. 
Tel.: (063) 821-557

Z 101, letnik 1985, registriran 
do 10/92, prodam cena 2.800 
DEM. Tel.: (063) 732-151 

JETTO 1,8 i, katalizator, let
nik 1988, prevoženih 40.000 km, 
prodam. Tek: (063) 856-219

OSTALO
APN—6 in čelado Nolan, pro

dam, cena 18.000,000 SET in 
zložljivo posteljo (z dvema fote
ljema), cena 6.000,00 SET. Tek: 
(063) 772-044, popoldan

STAR PISALNI STROJ Oli
vetti 82 s širokim valjem, cena 
150 DEM Ivan Strmole, Goriška 
4, Celje

TOPLOTNO ČRPALKO Go
renje Optimal 102, 280 1, nova, 
v garanciji, ugodno prodam. 
Tek: (063) 712-221 interna69ali 
711-278, dopoldan 

KUPIM OTROŠKE SMUČI 
z vetrni, smučarske čevlje, pali
ce, kombinezon. (Mere: višina 
115 cm, čevlji št. 27-29). Tek: 
(063) 854-249, dopoldan

MESEC DECEMBER 
- MESEC POPUSTOV! 
POKLIČITE NAŠO 
SLUŽBO MARKETINGA, 
SVETOVALI VAM BODO IN 
VSAK MESEC PRIPRAVILI 
ZA VAS UGODNOST!
Tek: (063) 25-331,27-606 
Fax.: (063) 25-849

PRALNI STROJ PS-102 Go
renje, nov, prodam, cena 400 
DEM. Tek: (063) 25-634 (dopol
dan). 25-263 (popoldan)

IŠČEM DELO DOMA ali 
v tujini, imam prakso v ključavni
čarstvu in strugarstvu, več let, 
nastop dela takoj. Tek: (063) 
856-535

VPEUANO TRGOVINO
z mešanim blagom v centru Žal
ca, prodam, cena 12.500 DEM, 
mesečna najemnina 400 DEM. 
Tek: (063) 857-239 

PRAŠIČA 100 kg in 200 kg ter 
živce (grobance) za vinograd ali 
brajdo (Šmarnica, Izabela, Kvin- 
ton in Jurka), prodam. Lipuš 
Adolf, Zvodno 63, 63000 Celje, 
tek: (063) 21-481 

ROG MOŠKO KOLO, na 10 
prestav, prodam, cena 5.000,00 
SET. Tek: (063) 24-176 

KUPIM TRAKTOR Same 
Delfino do 4.000 DEM tolarske 
protivrednosti in prodam močno 
karamboliran traktor Ferguson 
(angleški) za rezervne dele. Tek: 
(063) 723-266

SOBO z souporabo sanitarij, 
dam nagrado tistemu, ki mi jo 
odstopi. Tek: (063) 21-938 

NOV ŽENSKI ČRN PLAŠČ 
- št. 42, šivalni stroj, otroško 
bundo in harmoniko prodam, ter 
mehansko stiskalnico ali zame
njam. Tek: (063) 732-149 

POSTELJO z jogijem, dve 
omari in mizo, prodam, cena 
9.500 SET. Tek (063) 772-035

MALI OGLAS 
ZASTONJ KUPONU

MOJ NASLOV:

Kupon in čitljivo besedilo malega oglasa pošljite 
na naslov Nova doba, Aškerčeva 15, Celje, s pripi
som »Za male oglase« in svojim polnim naslovom. 
Oglasov pod šifro in oglasov za podjetja in obrt
nike ne objavljamo brezplačno.

TALISMAN!
Kaj je talisman? To je posvečen magijski predmet, ki s svojim 
močnim delovanjem povzroča korenite spremembe pri izpol
njevanju vaših želja. Vsak talisman vpliva na eno željo, zato 
lahko imate več talismanov. Mogoče imate težave z zdravjem, 
ljubeznijo, zakonom, seksualno energijo, duševno in telesno 
stabilnostjo ali si želite več sreče (v igrah na srečo, šoli, na 
delovnem mestu...)? Zapišite težavo, pripišite naslov, ime, 
priimek in rojstni datum.

Počakajte osem dni in prepričajte se o tem, kar nekateri vedo 
že od davnih časov. Cena enega talismana je 249 SLT + PTT 
stroški, za več kot dve naročili pa vam Sextra podari »talisman 
prihodnosti«. Diskretnost zajamčena. Pošiljamo tudi v tujino.

IZZOVITE SREČO SEXTRA
p. p. 74
61230 DOMŽALE

IŠČEM DELO doma ali v tuji
ni, imam prakso v kovinski stroki 
več let, nastop dela takoj. Tek: 
(063) 856-535

MEŠALEC ZA BETON, rab
ljen, kupim (velja tudi brez mo
torja), Tek: (063) 27-558

GARAŽO Z ELEKTRIKO 
pri Plavi laguni v Celju, prodam. 
Tek: (063) 24-296

SMUČARSKE ČEVLJE AL
PINA, št. 40, smučarski kom- 
benzion št. 16 in smučarske pali
ce, prodam. Tek: (063) 28-958, 
po 15. uri

RABLJEN PRALNI STROJ
Gorenje exclusive, 14 progra
mov, generalno servisiran pred 
5-imi meseci, prodam, cena 100 
DEM. Tek: (063) 32-330

NOVO STROJENO črno-be- 
lo kravjo kožo, 3,2 m2, prodam. 
Tek: (063) 816-613

PARCELO 3 km iz Laškega 
na sončni legi, prodam. Tek: 
(063) 731-608

ŽENSKO KOLO, starejše, 
prodam, cena 2.000 SLT (nuj
no). Kristina Gorkič, Celjska c. 
31, Vojnik

ŠANKOMAT na tri grupe in 
soda, prodam ter pekač na dve 
plošči za palačinke velikanke 45 
cm, prodam. Tek: (063) 32-902

PEČ ZA CENTRALNO kur
javo z bojlerjem, prodam. Tek: 
(063) 855-648
MOŠKI ZIMSKI PLAŠČ št. 50,
skoraj nov, goblene z okvirji ra
zlične velikosti ter dvojni umival
nik (nov), prodam. Štih Anton, 
Kersnikova 11/1, Velenje

Simona Vovk
Cesta na Ostrožno 113, 63000 Celje, Telefon & fax: 063/34-222

Bliža se NOVO LETO. To je čas, ko lahko 
vašim poslovnim partnerjem in prijateljem 

izkažete pozornost.
Mi vam v ta namen lahko ponudimo 

naslednje artikle, seveda z vašo reklamo:
* žepne koledarje

* namizne koledarje v obliki
bloka

* stoječe namizne koledarje
* stenske koledarje

* novoletne voščilnice 
* vžigalnike

* kemične svinčnike

Felinološko društvo Ce
lje organizira v soboto, 16. 
in v nedeljo, 17. novembra 
10., jubilejno razstavo pa
semskih mačk. Razstava bo 
v Kulturnem domu v Žalcu, 
prvi dan od 10. do 19. in 
drugi dan od 9. do 16.30 
ure.
Vabljeni!

LASTNIŠKO dvoinpolsobno 
komfortno stanovanje v Celju, 
zamenjam za manjše z doplači
lom. Tel.: (061) 781-096 

GARAŽO, vrstno, zidano, 
v Kajuhovi ulici prodam. Tel.: 
(063) 24-350

DEKLE IŠČE honorarno delo 
za 4 ure dnevno (zlaganje ali pa
kiranje) v dopoldanskem času, 
v Celju. Romana Cesnik, Fran- 
kolovkih žrtev 7, Celje 

NEOPREMUENO SOBO 
s sanitarijami v centru Celja v iz
meri 30 m2, dodam. Tel.: (063) 
721-508 po 16. uri

naročilnica NOVA^foODA

Ime ...............................priimek ..................................

naslov ..........................................................................

naročam časopis-tednik Nova doba na naslov

Na gornji naslov mi pošljite ................... izvodov.
(število)

Obvezujem se, da bom redno plačeval naročnino.

podpis naročnika

od 14. 
do 20.11.

Oven 21. 3,—20. 4.
V prihodnjih dneh boste žrtev drobne 

intrige, dobro pa bi bilo, da bi ohranili 
prisebnost. Ne dopustite provociranja. Po
svetite se svojim načrtom in se izogibajte 
vsakršnim prepirom tudi v družini. Srečne 
številke 13, 17, 22, 38.

Bik 21. 4.-20. 5.
Teden, ki prihaja, bo ugoden in kazalo bi 

ga izrabiti. Denarno si boste kar dobro 
opomogli, v poslovnih zadevah pa ne prehi
tevajte. Mirne duše se lahko odločite za 
potovanje. Previdnost v prometu. Srečne 
številke 11, 23, 27, 31.

Dvojčka 21. 5.—21. 6.
Če hočete res nekaj novega, morate opu

stiti staro. Ta teden bo priložnost, da si 
pridete na jasno o pomembni stvari. V po
klicu bo nekaj manjših težav, v družini ra
zočaranje. Pazite na svoje zdravje. Srečne 
številke 12, 33, 37, 41.

Rak 22. 6.-22. 7.
Cilj, ki ste si ga zastavili, boste dosegli, 

vendar bodo žrtve večje, kot si predstavlja
te. Ker je potrpežljivost vaša vrlina, vam 
nasprotnika ne bo težko ugnati v kozji rog. 
O izdatkih dobro premislite. Srečne števil
ke 13, 15, 27, 39.

Lev 23. 7.-23. 8.
Ukvarjate se s problemom, ki vam bo 

naredil hude preglavice, če boste zavrnili 
pomoč. Partner vam ne želi slabo. Potrebo
vali bi tudi zaupnega svetovalca. Zdrav
stveno počutje vzemite dovolj resno. Sreč
ne številke 1, 14, 45, 48.

Devica 24. 8.-23. 9.
Zelo pomembno bo, da boste v prihod

njih dneh ohranili trezno glavo in ne boste 
podlegli čustvom. Ljudi okrog sebe ne pod
cenjujte, marsikdo vam želi slabo. Z denar
jem ne razmetavajte, pazite tudi na zdravje. 
Srečne številke 15, 23, 25, 37.

Tehtnica 24. 9.-23. 10.
V prihodnjih dneh vas čaka pretirano 

veliko dela, ki pa se ga lotite preudarno. 
Nekdo vas bo zelo razočaral, a mu tega ne 
pokažite. Izogibajte se zaprtih prostorov 
- možnost zelo neprijetne infekcije. Srečne 
številke 11. 16. 22. 33.

Škorpijon 24. 10.-22. 11.
Ostanite zvesti svojemu namenu, kajti 

kesali bi se, če bi se mu odpovedali. V za
četku res ne bo vse, kot pričakujete, kasne
je se bo izkazalo, da ste imeli prav. Ne 
zaupajte prijateljem in znancem. Srečne 
številke 14, 19, 27, 35.

Strelec 23. 11.-21. 12.
Ta teden boste potrebovali zvrhano mero 

strpnosti. To, kar vam bo delalo skrbi, so 
nepomembne reči, ki se z njimi ne ukvarjaj
te. Predvidni bodite v kupčijah in dvakrat 
premislite vsako odločitev. Srečne številke 
14, 23, 31, 40.

Kozorog 22. 12.—20. 1.
Nič se vam ne bo zgodilo, če boste upo

števali nasvet starejše osebe - nekdo bo 
potegnil krajši konec. V družini bo nekaj 
nesoglasij, v službi razprtije. Ne dajte se 
zavesti in vztrajajte pri svojem. Srečne šte
vilke 16, 18, 22, 27.

Vodnar 21. 1.-19. 2.
Ni izključeno, da boste skušali narediti 

več kot ste sposobni, zato razmislite, če je 
pametno, da imajo koristi drugi. Resen po
govor s partnerjem ne bi bil odveč. Pojavile 
se bodo stare zdravstvene težave. Srečne 
številke 7, 17, 23, 35.

Ribi 20. 2.-20. 3.
Teden ne bo minil brez neprijetnosti, ki 

pa ste jim lahko hitro kos. Ne spuščajte se 
v kakšne večje nakupe, ne bodite preveč 
zaupljivi do nikogar. Nekdo vas dobesedno 
čaka za vogalom. O vsem pamet v roke. 
Srečne številke 3, 32, 40, 45.
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Kralj na gori Lucas

H

Ig; zavarovalnica triglav s

NlČ NI TAKO VARNO,
Da ne bi potrebovalo zavarovanja
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V četrtek popoldne so Laščani ponovno postavili na vrhu Huma evharistični križ. 
Osem metrov visok in več kot tono težak križ so s helikopterjem prepeljali na mesto, 
kjer je križ že stal do začetka druge svetovne vojne. .

Prvotno je bil postavljen v spomin na evharistični kongres leta 1935 v Ljub jam. 
Avgusta 41 pa so ga pripadniki Hitlerjeve mladine zažgali. Ker so temelji se stali so 
letos po ohranjenih fotografijah prvotnega križa naredili drugega. Kip Kristusa Kralja, 
ki je prestal požar, so v mariborski škofijski restavracijski delavnici obnovili tako, da
danes zopet služi svojemu prvotnemu namenu.

Popoldansko slovesnost ob posvetitvi križa pred cerkvijo sv. Martina v Laškem so
namenili tudi posvetitvi spomina škofa A. M. Slomška.


